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 حمل و نقل 
در تهرانِ مردم

در حــالی یــکی از نماینــدگان صحبــت از اســتفاده مــردم از وســایل حمل 
و نقــل عمــومی می کنــد کــه معــاون محیــط زیســت انســانی ســازمان 
حفاظــت محیــط زیســت اســتان تهــران اذعــان دارد وســایل حمــل و 
نقــل عمــومی موجــود پاســخگوی جمعیــتی کــه اکنــون در پایتخــت در 
حــال تــردد هســتند، نیســت. بیشــترین ســهم آلــودگی هــوای تهــران 
بــه خودروهــای شــخصی مربــوط اســت امــا کارشناســان معتقدنــد بــه 
ــراد  ــوس، اف ــود اتوب ــرو و کمب ــود پوشــش دهی خطــوط مت دلیــل کمب
مجبورنــد از وســایل حمــل و نقــل شــخصی اســتفاده کننــد. بودجــه ای 
کــه بایــد بــه توســعه حمــل و نقــل عمــومی اختصــاص پیــدا کنــد نیــز 
ــط، تنهــا وعــده  ــه مســئولان ذی رب ــه گفت ــدازه کافی نیســت و ب ــه ان ب
ــه  ــه آنهــا نمی رســد.مردم ب بودجــه داده شــده و در عمــل بودجــه ای ب

اشتباه فکر می کنند تهران یک شهر است. 

قیمت نفت اوج گرفت

با آغاز واردات برنج بررسی شد؛
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احمد ممیوند- سرپرست سازمان ساماندهی مشاغل شهری شهرداری بروجرد

سازمان ساماندهی مشاغل شهری شــهرداری بروجرد درنظر دارد مزایده اجاره مزایده اجاره کانکس های خیابان غذا )بلوار 

دستجردی( _ )کانکس شماره 3( را از طریق مزایده عمومی  و درون سامانه ستاد به شماره سیستمی 5003091714000064به 

متقاضیان حقیقی و حقوقی با شرایط مندرج در سامانه ستاد واگذار نماید .

 متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر و دریافت اسناد مزایده به سایت www.setadiran.ir و یا آدرس لرستان 

بروجرد خیابان شهید باهنر مراجعه نمایند

آگهی مزایده اجاره 
کانکس شماره3 خیابان دستجردی  )خیابان غذا(

ت اول 
نوب

»جهان اقتصاد« بررسی کرد؛

 بنگاه داری بانک ها
 به خط پایان نزدیک است؟

شرکت آب منطقه ای زنجان به منظور تهیه فهرست کوتاه مشاوران برای » انجام خدمات مطالعات مرحله شناسایی امکانسنجی 
تامین آب میان مدت و بلند مدت شهرستانهای ابهر و خرمدره از سد تالوار » از کلیه شرکت های دارای گواهینامه صلاحیت 
در حداقل پایه) 3( رشته تاسیسات آب و فاضلاب در گروه مهندسی آب و حداقل پایه ) 3( رشته خدمات اقتصادی در گروه 
خدمات برنامه ریزی و اقتصاد به صورت توأمان  و یا کلیه شرکت های دارای گواهینامه صلاحیت در حداقل پایه) 3( رشته 
تاسیسات آب و فاضلاب در گروه مهندسی آب و حداقل پایه ) 3( رشته خدمات اقتصادی در گروه خدمات برنامه ریزی و 
اقتصاد به صورت مشارکت از معاونت برنامه ریزی و نظارت راهبردی ریاست جمهوری دعوت می نماید با بهره گیری از سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )www.setadiran.ir( به صورت الکترونیکی نسبت به دریافت اسناد ارزیابی کیفی و شرکت 

در فرآیند ارزیابی کیفی اقدام نمایند.
لازم به ذکر است اسناد ارزیابی کیفی حداکثر ظرف مدت 5 روز از تاریخ نوبت دوم آگهی در سامانه تدارک الکترونیک دولت 
بارگذاری و در دسترس متقاضیان قرار خواهد گرفت. لازم به ذکر است برنامه زمانی برگزاری دیگر مراحل فرآیند ارزیابی 

کیفی مطابق با مفاد اسناد ارزیابی کیفی خواهد بود.
ضمنا« رعایت موارد ذیل الزامی می باشد:

1-برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی صرفا« از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرایند مذکور 
در بستر سامانه امکان پذیر می باشد. ضمنا ارائه نسخه فیزیکی پیشنهاد ارزیابی کیفی طبق مهلت مذکور در اسناد ارزیابی 

کیفی به کارفرما الزامی می باشد.
2-هزینه انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

3-علاقه مندان به شرکت در ارزیابی کیفی می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره های 
ذیل تماس حاصل نمایند :

مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه 1456
اطلاعات تماس دفتر ثبت نام استان ها در سایت سامانه www.setadiran.ir ثبت نام پروفایل مناقصه گر موجود است.

تجدید فراخوان ارزیابی کیفی مشاوران
ف/1403/03

))روابط عمومی شرکت آب منطقه ای زنجان((

ت دوم
نوب
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سرمقاله

پاسِِ گلِِ انرژی 
هاشـم اورعی - استاد دانشگاه صنعتی شریف

بـا گام نهـادن بـه فصـل سـرما نگرانی هـا از کمبـود گاز افزایـش یافتـه و 
مصـرف بخـش غیرمولـد اقتصـاد از مـرز 500 میلیـون مترمکعـب در روز 
فراتـر رفتـه اسـت. طبـق اعـلام مدیرعامـل شـرکت مـلی گاز ایـران با هر 
یـک درجـه کاهـش دمـا مصـرف گاز در بخـش خانـگی 25 میلیـون 
مترمکعـب یعـنی معـادل تولیـد یـک فاز پـارس جنـوبی افزایـش می یابد. 
خلاصـه اینکـه بـا مراجعـه بـه دسـتورالعمل مربوط به سیاسـت انـرژی در 
فصـل زمسـتان مشـاهده می کنیم کـه راهکار پیشـنهادی بـرای ملت دعا 
و توسـل بـه امـداد غیبی اسـت! دقیقـاً همان راهـکاری که تابسـتان برای 
کمبود برق پیشـنهاد شـده اسـت. البته که هشـدارهای مکرر نگارنده طی 
چندیـن سـال مبـنی بر اینکه بـا ادامـه روند فعلی قطـعی برق به تابسـتان 
و گاز بـه زمسـتان ختـم نشـده و از این نظر شـاهد پیوسـتن فصـول به هم 
خواهیـم بـود نیـز به گـوش مسـئولین نرسیده اسـت. نتیجه اینکـه مطابق 
پیش بیـنی امسـال در پائیـز هـم شـاهد قطـعی  بـرق بودیـم ولی مطابـق 
معمول مسـئولین بخش انرژی کشـور بجای پرداختن به ریشـه مشـکلات 
و مطـرح کـردن آن بـا جامعـه اقـدام به پـاک کردن صـورت مسـاله کرده 
و پیـام دادنـد کـه بیدارنـد و از ملت خواسـتند که آسـوده بخوابنـد. واقعیت 
ایـن اسـت که حکمرانـان انـرژی و ملت هـر دو در خوابند، خـوابی عمیق، 

خواب غفلت!
خـالی از لطـف نیسـت بـا هـم نـگاهی بـه نظـرات اعـلام شـده از سـوی 
مسـئولین کشـور در رابطـه بـا انـرژی در روزهـای اخیـر بیاندازیـم. رئیس 
مجلـس شـورای اسـلامی رسـماً اعـلام کرد کـه روزانـه 25 تـا 30 میلیون 
لیتـر سـوخت مایع از کشـور قاچاق می  شـود و ادامـه داد که “تردیـد نکنید 
کـه ایـن قاچـاق سـازمان یافته اسـت. مـن ایـن را با اطـلاع می گویـم”. از 
آنجـا کـه قیمـت بنزین و گازوئیل در افغانسـتان هـر لیتر بیـش از 50 هزار 
تومـان اسـت، سـود حاصـل از قاچاق سـوخت مایـع حـدود 1500 میلیارد 
تومـان در روز اسـت. فرمانـده مرزبـانی فراجـا اعـلام کـرد “کامـلاً موافـق 
هسـتم کـه مافیـای قاچاق سـوخت در داخل کشـور وجـود دارد” و از همه 
جالبتـر اینکـه مدیـر عملیـات شـرکت مـلی پخـش فرآورده هـای نفـتی 
می گویـد “سـالیانه حـدود یـک میلیـارد لیتـر سـوخت مایـع ارسـالی بـه 
نیروگاه هـا بـه مقصـد نمی رسـد”! طبـق اعلام سـتاد مبـارزه با قاچـاق کالا 
حـدود 25 درصـد از سـوخت مایـع تحویـلی بـه نیروگاه ها قاچاق می شـود 
کـه ارزش آن 180 هـزار میلیـارد تومـان در سـال اسـت. در ایـن صـورت 
نیروگاه داران بخشی از شـبکه قاچاقچیان سـوخت بـوده و نیروگاه ها صرفاً 
ابـزار جرمنـد! با این اظهارات رسـمی از سـوی مسـئولین چنانچه بخواهیم 
امیـدوار باشیـم کـه روزی بحـران انرژی کشـور حـل خواهد شـد اول باید 
قبـول کنیـم کـه ماجـرای قاچـاق سـوخت فسـاد سـازمان  یافتـه بـوده و 
کشـاندن پـای سـوخت بـران با وانـت و لنج نشـانی غلط اسـت. آنهایی که 
بـا افزایـش قیمـت سـوخت مایـع مخالفـت می کنند دانسـته یا ندانسـته از 
ادامـه و تعمیـق سیسـتمی حمایـت می کنندکـه سـرتاپا فسـادآلود بـوده و 
دارایی ملـت را اینگونـه بی محابـا بـه غـارت می بـرد. ملت هم با مشـاهده 
ایـن میـزان قاچـاق چـون از دسـتش کاری برنمی آیـد بـا قاچاقچیـان بـه 
رقابـت برخواسـته ونـه تنها عزمی برای بهینه سـازی مصرف از خود نشـان 
نمی دهـد بلکـه بـه افزایـش مصـرف روی آورده تـا از ایـن طریـق سـهم 
بیشـتری از ایـن مـال بی صاحـب از آن خـود کنـد. ارقـام مربوط بـه میزان 
قاچـاق روزانـه سـوخت ایـن سـوال را مطـرح می کنـد کـه نکنـد بنزین و 
گازوئیـل بـرای صـادرات غیررسـمی اسـت و این مردم هسـتند کـه برای 

مصرف آن به قاچاق روی می آورند!
بـا ایـن گسـتردگی قاچـاق سـوخت بد نیسـت بـه وضعیـت انرژی کشـور 
نظـری بیاندازیـم. طبـق گزارش شـورای عالی انـرژی میزان کسـری گاز 
بـا کاهـش تولیـد پـارس جنوبی تـا سـال 1406 ادامـه یافته و  از متوسـط 
کسـری روزانـه 73 میلیـون مترمکعـب در سـال 1402 بـه 373 میلیـون 
مترمکعـب در سـال 1406 افزایـش خواهـد یافـت. در بخـش بـرق هـم از 
مهـر 1402 تـا مهـر 1403 افزایش تقاضـا حدود 7000 مـگاوات و افزایش 
ظرفیـت تولیـد تنهـا 2235 مـگاوات یعـنی کمتـر از یک سـوم بـوده و این 
یعـنی ناتـرازی فزاینـده و گام نهادن بـه مرحله بحران، خواب آسـوده ملت 
وخـواب غفلـت دولـت! اما جـای امیدواری اسـت کـه در این وانفسـا نایب 
رئیـس مجلـس معجزه وار راهکار گشـودن گره کور انـرژی را یافته و اعلام 
می کنـد کـه بنزیـن یـکی از ابزارهـای اسـتکبار بـرای ملـت ایران اسـت! 
ایشـان ادامـه می دهند کـه اجازه گران شـدن بنزین را به دولـت نمی دهیم 
غافـل از اینکـه سیاسـت تثبیت قیمت انـرژی یکی از دلایـل مهم وضعیت 
اسـفبار انـرژی امروز کشـور اسـت و ایشـان و هم فکرانشـان بـا حمایت از 

چنین رویکردی، دانسـته یا ندانسته به دشمن پاس گل می دهند.
 بحثهـای زیـادی در مـورد قیمـت حاملهـای انـرژی شـده و آنچـه بدیهی 
اسـت اینکـه قیمـت آن نسـبت بـه قیمتهـای جهـانی بسیـار پائین اسـت. 
بـرخی کارشناسـان جهانی کردن قیمت را تنها راهکار دانسـته و بر شـوک 
درمـانی تاکیـد دارنـد. گـروهی هـم بـر ایـن نظرند که چـون درآمـد ملت 
ریـالی اسـت ربـط دادن قیمـت انرژی بـه قیمت جهـانی بی معـنی بوده و 
ذخایـر انـرژی کشـور گوشـت قربـانی اسـت کـه باید بیـن مـردم بصورت 
رایـگان توزیـع شـود. اما راه حل میـان این دو نظریه نهفته اسـت. مخالفان 
آزادسـازی قیمـت انـرژی در واقـع  ادامـه توافـق نانوشـته بیـن ملـت و 
حکومـت را تجویـز می کننـد کـه رانـت سیـاسی متعلـق بـه نظـام و رانت 
منابـع طبیـعی مال ملـت. قطعاً مافیای قاچاق و آن دسـته از سیاسـتمداران 

که به قول فرزانه توس 

زیان کسان از پی سود خویش
بجویند و دین اندر آرند پیش

در ایـن دسـته قـرار دارند. طرفداران شـوک درمـانی هم ایـن واقعیت را در 
نظـر نمی گیرنـد کـه علیرغـم واقعیـات اقتصـادی مبـنی بـر عـدم امکان 
تامیـن یارانه سـنگین انرژی از سـوی دولت، سـرمایه اجتمـاعی به حداقل 
رسیـده و ملـت نـه تنها همـدلی نمی کند بلکـه بی اعتماد به نظـام سیاسی 
بـه دنبـال آن اسـت که خود دسـت به کار شـده و سـهمش را ببـرد غافل از 
اینکـه آنچـه بـر زمیـن می مانـد منافع مـلی و آینده کشـور اسـت. واقعیت 
ایـن اسـت که برای حل بحـران انرژی بایـد بازی سیاسی را کنار گذاشـت 
و بدنبـال راه حـل میانه بـود. اصلاح قیمـت قطعاً نمی تواند بـه تنهایی چاره 
کار باشـد ولی حتمـاً بایـد بخـشی از نسـخه باشـد وگرنـه بیمـار روبه موت 

انرژی بزودی فوت خواهد کرد. 
مخلـص کلام اینکـه ماجـرای انـرژی بـه تیـم فوتبـالی می مانـد کـه همه 
بازیکنـان بـه هـم پـاس گل می دهند و بازیکنی را شـهامت شـوت زدن به 
سـوی دروازه حریـف نیسـت. گـویی بازیکنـان منتظرنـد تماشـاچیان بـه 
میـدان آمـده و گل بزننـد! و افسـوس کـه در ایـن فوتبـال انـرژی بـرخی 
بازیکنـان در اشـتباهی عمـدی یا سـهوی پاس بـه حریف می دهنـد. نکند 
در ایـن پاس کاری دشـمن در ضـد حمله ای غافلگیرانه گل بزند و حسـرتی 
دایـمی بـر دل همه مـا ایرانیـان بگـذارد. بیائید تا دیر نشـده قـدر ایرانمان 

را بدانیم.
مقـدار یار هم نفس، چون من نداند هیچکس
ماهی که بر خشـک اوفتد قیمت بداند آب را 

بـا توجـه بـه اینکـه اخیرا وزیـر اقتصـاد اعلام کـرده که 
امسـال آخرین سـال بنگاهداری بانک هاسـت و آن ها 
بایـد بـه وظیفـه ذاتی خـود بپردازنـد و از بنـگاه داری 
فاصلـه بگیرنـد ایـن اقـدام را می توان  مثبـت و امیدوار 
کننـده دانسـت امـا بر اسـاس نظریـات و تحلیـل های 
کارشناسـان ، بـه نظـر نمی رسـد کـه این امـر در کوتاه  
مـدت و طی 3 تـا 4 مـاه آینـده اجـرایی شـود چـرا کـه 
واگـذاری هـا زمان بر اسـت و پروسـه  های قـاونی باید 
طی شـود و نکتـه حائـز اهمیـت ایـن اسـت کـه پس از 
حـذف بنـگاه داری بانـک ها، حـالا آن ها با چـه  منابعی 
می تواننـد شـرکت های خود را واگـذار کنند و از طریق 
چـه دسـتگاه هـایی ایـن امـر ممکـن اسـت که  پاسـخ 
همـه ایـن سـوالات می توانـد در رونـد ان اقـدام تاثیـر 

گذار باشد.
اخیـرا طبـق اعـلام وزیر امـور اقتصـادی و دارایی  مبنی 
بر اینکه امسـال آخرین سـال بنگاهداری بانک هاسـت 
یـن اطمینـان را بـه فعـالان بـازار سـرمایه داده کـه از 
بـورس حمایـت خواهنـد کـرد، کمـا اینکـه در روزهای 

گذشـته بازار سرمایه 16 درصد نیز رشد داشته است.
بـر این اسـاس همـتی گفته کـه آخرین باری اسـت که 
بنـگاه داری می کنیـم سـال دیگر بـه تدریج بایـد بنگاه 
هایتـان را واگـذار کنیـد یعـنی سـال دیگـر موعـد 
واگـذاری بنگاه هـا اسـت. ما دو الی سـه تـا روش داریم 
یـکی اینکـه تک تـک بگوییم بنـگاه را واگـذار کنید، از 
سـال نـود و سـه به این سـو ایـن را گفتیم هیـچ اتفاقی 
نیفتـاده راه اصلیـش ایـن اسـت کـه مـا بیاییـم کل 
بنگاه هـا را بیاوریـم در قالـب یـک هلدینگ از سیسـتم 

بانـکی خـارج کنیـم ، و درمرحله بتوانیـم آن را به تدریج 
واگـذار کنیـم و در بـازار سـرمایه بـه صـورت یـک 
هلدینـگی واگـذار کنیـم. اینهـا بحث های کارشـناسی 
اسـت کـه شـروع کردیـم و در حـال حاضـر در دسـت 
بـررسی اسـت وامیـد داریـم کـه بـه نتیجـه خـوبی 

می رسیم .
وی افـزود: یـک بحـث دیگر هـم من گفتم و برداشـت 
اشـتباهی در رسـانه ها شـد گفتنـد کـه مـا می خواهیـم 
بنـگاه داری را از بانک هـا بگیریـم و منابعـش را بـرای 
بنـگاه سـازی به کار بگیریـم بعضی ها فکر کـرده بودند 
مـن می گویـم دوبـاره بانک هـا برونـد سـرمایه گذاری 
بکننـد نـه مـن بحثـم این نبـود قانون هـم به مـا اجازه 
می دهـد. قانـون تامین مـالی تولیـد اجـازه می دهد که 
بانک هـا بتواننـد از طریـق شـرکت پروژه هـا تامیـن 
مـالی بکننـد یعـنی در بـورس شـرکت هایی می آینـد 
می خواهنـد فعالیـت کننـد می خواهنـد سـرمایه گذاری 
کننـد می خواهنـد شـکل بگیرنـد این شـرکت پروژه ها 

می خواهـد بـا سـرمایه مـردم شـکل بگیـرد، بانک هـا 
می تواننـد برونـد تعهد تامین سـرمایه بکننـد و بانک ها 
ایـن تعهد را انجـام بدهند و مشـارکت می کنند ولی بعد 

باید واگذار کنند.
وزیـر اقتصـاد تاکیـد کـرد: هـدف ایـن نیسـت کـه 
بانک هـا بیاینـد بنـگاه داری بکننـد. مـا می گوییـم 
منابعـت را بیـاور اسـتفاده کـن، ارزش افـزوده ات را به 
دسـت بیـاور ولی واگـذار کن و ایـن برنامه ماسـت و به 
طـور جـدی دنبالش هسـتیم بـه نظـر مـن میتوانیم به 
بخـش مهـمی از اهـداف رشـد تولیـد برسیـم. ایـن 
موضـوع یـک هماهنـگی خیلی جـدی بیـن بانک ها و 
سـازمان بـورس یعـنی بـازار سـرمایه و بانـکی ایجـاد 
خواهـد کـرد ان شـاءالله بانـک مرکـزی هـم کمـک 
می کند.بـه گفتـه وی بـا کمـک  وزارت اقتصـاد، بانک 
مرکزی، سـازمان بـورس بتوان این تامیـن مالی جدی 

را به سـمت جهش تولید در کشورمان انجام دهیم  
در ایـن راسـتا سیـد عـلی معـاون اسـبق ارزی بانـک 

مرکـزی در گفتگـو بـا خبرنگار “ جهان اقتصـاد “ اظهار 
داشـت: آنچـه مهـم اسـت ایـن اسـت کـه نـرخ سـود 
بانـکی از حالـت دسـتوری خـارج شـود و از طریـق 
درامدهـای  بانـکی سیسـتم بانـکی بتواند خـود را اداره 

کند.
وی افـزود: بـر این اسـاس باید گفت اصل خارج شـدن 
بانـک ها از بنگاه داری اصل درسـتی اسـت اما از طرف 
دیگـر بایـد سـود پرداخـتی بانـک هـا از طریق سـپرده 
هـای مـردم تامیـن شـود بنابراین نـمی تـوان از طریق 
فاصلـه نـرخ سـود ، تسـهیلات با نرخ سـپرده بـه نحوی 

باشـد که درامد زایی برای بانک ها داشته باشد .
بـه گفته سید علی از سـوی دیگر در خصوص بانکداری 
شـرکتی بانـک هـا بـرخی بالاجبـار مجبـور به ایـن کار 
شـدند و در این راسـتا بایـد تمهیداتی اندیشیده شـود تا 
در صـورت حـذف بنـگاه داری بانـک هـا منابـع و یـا 
اشـخاص خریـدار مشـخص شـوند کـه بـا چـه منابعی 
بانـک هـا می توانند شـرکت هـای خود را واگـذار کنند 

و از طریق چه دسـتگاه هایی این امر ممکن است.
وی تاکیـد کـرد: همچنین بایـد گفت اگر قرار باشـد باز 
هـم نهـاد ها ،شـرکت های بانـک ها را خریـداری کنند 
کـه صحیـح  و بـه صلاح نیسـت و از سـوی دیگر بخش 
خصـوصی نیـز توان خریداری و سـرمایه گـذاری برای 
خریـد ایـن شـرکت هـا را نـدارد .سید عـلی ادامـه داد: 
بنابراین اصل موضوع درسـت اسـت اما از سـوی دیگر 
تمهیـداتی لازم اسـت تـا پـول وجـود داشـته باشـد و 
سـرمایه گـذار بخش خصـوصی این امـکان و امنیت را 
داشـته باشـد تـا خریـد شـرکت هـا را انجام دهـد و می 
تـوان گفت گـردش کار واگـذاری بنگا هها به دسـتگاه 
هـای دیگـر در داخـل بانـک هـا بـا توجـه بـه قوانیـن 
موجـود و سیسـتم هـای نظـارتی و تجربیـات گذشـته 
موفـق نبـوده و حداقـل پروسـه 1 تـا 3 سـاله را در پی 

خواهد داشت.

»جهان اقتصاد« بررسی کرد؛

بنگاه داری بانک ها به خط پایان نزدیک است؟

عارف: کشورهای همسایه و منطقه بازار خوبی برای کالاهای 
ایرانی است

معاون اول رئیس جمهور در جلسه شورای سیاستگذاری 
نمایشگاه توانمندی های صادراتی، گفت: کشورهای همسایه 

و کشورهای منطقه، بازار خوبی برای کالاهای ایرانی است.

به گزارش خبرگزاری مهر، محمدرضا عارف معاون اول رئیس 
جمهور در جلسه شورای سیاستگذاری نمایشگاه توانمندی های 
صادراتی، گفت: »هدف اصلی ما از برگزاری هفتمین نمایشگاه 
توانمندی های صادراتی آن است که شکوه و عظمت »ایران 
امن« و »ایران زیبا« را به دنیا نشان دهیم، تجار و بازرگانان 
صاحب نفوذ و مسئولان بلندپایه اقتصادی کشورها را به ایران 

دعوت کنید تا واقعیت های ما را ببینند«.
عارف در این جلسه که با حضور مقامات ارشد دولت در حوزه 
صادرات، صمت، میراث فرهنگی و گردشگری برگزار شد از 
طرح بزرگ دولت چهاردهم برای افزایش صادرات و ارتباط با 
بازرگانان و افراد ذی نفوذ اقتصادی در سراسر دنیا سخن گفت 
و گسترش این تعاملات را پیشرو تعاملات سیاسی با جهان 

دانست.
در این جلسه معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه توسعه 
صادرات، از مهمترین برنامه های دکتر پزشکیان و دولت 
چهاردهم است، گفت: متأسفانه به دلیل شرایط خاصی که بر 
کشور حاکم بود، در دهه های اول و دوم پیروزی انقلاب، امر 
صادرات چندان جدی گرفته نشد البته که نخستین دلیل آن 

هم پایین بودن کیفیت کالاهای داخلی بود.
عارف در ادامه افزود: موضوع دیگری که باعث شد دولت ها 
چندان به دنبال صادرات نباشند، رفع نیازهای داخلی بود که 
اجازه صادرات نمی داد، همچنین کیفیت نامناسب بسته بندی 
نیز چالش مهمی برای صادرات بود، اما اکنون از این شرایط 
گذر کرده ایم، کیفیت تولیدات داخلی مناسب است و در بسته 

بندی هم انصافاً جز رده های یک رقمی دنیا هستیم.
معاون اول رئیس جمهور در ادامه با بیان اینکه راهبرد اقتصادی 
دولت وفاق ملی، رسیدن به تراز مثبت در تجارت غیرنفتی است، 
به مزیت های ایران در حوزه تجارت و صادرات اشاره کرد و 
گفت: اکنون در موقعیتی قرار داریم که کشورهای همسایه و 
کشورهای منطقه، بازار خوبی برای کالاهای ایرانی است، 
تعامل های منطقه ای قوی و مستحکم است در اتحادیه ها و 
پیمان های منطقه ای مهمی عضویت داریم و از آن طرف هم 
کشورهای منطقه دید و نگاه خوبی به کالاهای ایرانی دارند که 
همه این ها فرصت ها و زمینه های خوبی را برای افزایش 
صادرات فراهم کرده است، اما واقعیت این است که ما از حوزه 

تمدنی ایران به خوبی استفاده نکرده ایم.
وی افزود: تاکنون شش دوره نمایشگاه صادراتی ایران برگزار 
شده و مصمم هستیم که اردیبهشت ماه آینده هفتمین دوره 
آن را باشکوه و پرجاذبه برگزار کنیم، به دلیل ضیق وقت، 
مجبوریم بدون وقفه کار کنیم و اگر عقب ماندگی ای هم وجود 
دارد، باید به سرعت جبران شود، تیم های قوی، منسجم و با 
انگیزه باید برای برگزاری هر چه بهتر نمایشگاه، باید پای کار 

باشند.
عارف در ادامه این جلسه افزود: متأسفانه کشورهای خارجی، 
ذهنیت منصفانه و درستی از واقعیت ایران امروز ندارند، اما 
برگزار کنندگان این نمایشگاه باید کاری کنند که فعالان 
اقتصادی ذی نفوذ، ذهنیت واقعی از کشورمان پیدا کنند، اما 
آنها باید به ایران بیایند تا امنیت و زیبایی های ایران را احساس 
کنند.وی افزود: بازرگان خارجی، زمانی که به ایران می آید، تازه 
حس می کند که به چه کشور بزرگی سفر کرده است، اغراق 
نیست اگر بگوییم که »بازرگانی«، ابزاری بهتر از سیاست برای 
توسعه دیپلماسی سیاسی است، توسعه روابط تجاری و 
دیپلماسی اقتصادی می تواند زمینه ساز دیپلماسی سیاسی باشد 
و اگر بازرگانی با کشورهای هدف تقویت شود، روابط سیاسی 

ما با دنیا نیز تسهیل می شود.
معاون اول رئیس جمهور در ادامه گفت: راهبرد دولت چهاردهم 
در زمینه اقتصادی، برگزاری باشکوه چنین رویدادهایی و 
بخصوص زمینه سازی برای سفر تجار و فعالان اقتصادی به 
ایران است، اگر چه مخالف این نیستیم که شرکت ایران 
اندوزی  تجربه  برای  می تواند  خارجی،  درنمایشگاه های 
مسئولان ما مفید باشد اما آمدن مهمان ها به ایران است که 
باعث گسترش روابط تجاری و معرفی واقعی ایران به دنیا 

می شود.
وی در ادامه با ابراز تأسف از سرنوشت صادرات فرش گفت: 
25 سال قبل، صادرات فرش ایرانی در دنیا، بالای یک میلیارد 
دلار درآمد عاید کشور می کرد اما متأسفانه با اتخاذ راهبرد 

نامناسب باعث شد که امروز وضعیت فرش غمبار باشد.
عارف در ادامه با تأکید بر برگزاری میزگردهای تخصصی برای 
بررسی نقاط ضعف و قوت توسعه صادرات و معرفی برندهای 
ایرانی گفت: بخش خصوصی را پای کار بیاورید، بخش 
خصوصی باید مجری و دولت کارگزار باشد. بخش خصوصی 
موفقیت هایش را نشان داده است و ما باید به بخش خصوصی 
کمک کنیم، چرا که از هزاران سال قبل و از جمله در دوران 
رونق جاده ابریشم، تجار ایرانی از موفق ترین بازرگانان منطقه 
و دنیا بوده اند و همیشه به تجار ایرانی، حتی بیشتر از دولت ها 
اعتماد می شده است و اکنون وظیفه ما در دولت وفاق ملی آن 
است که با بخش خصوصی جلو برویم و دولت، مشکلات این 

بخش را باید رفع کند.
معاون اول رئیس جمهور در ادامه افزود: ما قصد داریم در 
هفتمین نمایشگاه توانمندی های صادراتی، ایران ایمن و ایران 

زیبا را به تصویر بکشیم و این فرصتی طلایی برای ماست.
وی در ادامه با بیان آنکه باید کمیته قدرتمندی برای برگزاری 
باشکوه این نمایشگاه متشکل از وزارتخانه ها و سازمان های 
مربوطه تشکیل شود، گفت: طوری برنامه ریزی کنید که 

نخبگان، دانشگاهیان و متخصصان ایرانی با علاقه در برنامه ها 
همکاری کنند، ما باید توانمندی صادراتی کشور را در این دولت 

ارتقا دهیم.
عارف در ادامه با تأکید بر آسیب شناسی صادرات و به صورت 
موردی در زمینه فرش گفت: ما نیاز داریم تا راه رفته را آسیب 
شناسی کنیم که ببینیم که چه اتفاقی افتاد که در برخی از 
حوزه های صادراتی آنچنان موفق بوده ایم که در خیلی از مواقع 
عوامل داخلی باعث این مشکلات شدند، کیفیت پایین برخی 

تولیدات یکی از مهمترین عوامل بوده است.
وی با بیان آنکه بحث های علمی و آموزشی در حاشیه نمایشگاه 
باید جدی گرفته شود گفت: این نمایشگاه می تواند یک 

آموزش عملی برای تمامی فعالان حوزه صادرات باشد.
معاون اول رئیس جمهور در ادامه با بیان آنکه ما باید در مورد 
کشورهای آسیای میانه و قفقاز که با آنها همکاری های نزدیک 
داریم فعال تر باشیم گفت: با کشورهای عضو پیمان های 
بریکس و شانگهای و همینطور کشورهای عربی و خصوصاً 
عربستان که روابطمان بسیار گسترش یافته است، به صورت 

ویژه و جدی باید کار کنیم.
عارف در ادامه با تأکید بر اهمیت کشورهای همسایه گفت: ما 
به استانداران مرزی تأکید کرده ایم برای توسعه روابط 
منطقه ای برنامه بدهند. در این نمایشگاه پیشنهادمان این است 
که غرفه های استانی با همکاری استانداران و وزارت کشور 

همچون سال گذشته برگزار شود.
معاون اول رئیس جمهور در ادامه افزود: دانش بنیان ها و 
پارک های فناوری باید پای کار بیایند، همچنین سفارتخانه های 
ما در سراسر دنیا و خصوصاً در کشورهای هدف باید با جدیت 
فعال شوند. در دولت چهاردهم، سفارتخانه های ما باید در 
سراسر دنیا تجار بزرگی که نقش کلیدی در اقتصاد آن کشورها 
را دارند شناسایی کرده و دعوت کنند. آنها باید ایران بزرگ و 

توانمندی های کشور امن و زیبای ما را ببینند.

پس از لغو ممنوعیت واردات و رجیستری آیفون، اما همچنان افرادی که پیش تر به 
صورت مسافری یا غیرقانونی آیفون خریده بودند، بلاتکلیف هستند.

به گزارش خبرنگار مهر، پس از گذشت دو سال از ممنوعیت واردات و رجیستری 
آیفون مدل های 14 و 15 و 16 در ایران، ستار هاشمی، وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات خبر از رفع مشکل رجیستری آیفون داد؛ در ادامه نیز سازمان توسعه تجارت 
اعلام کرد که از پنجم آذرماه امکان ثبت تلفن مسافری وجود دارد، افرادی که از 17 
آبان به صورت مسافری واردات آیفون داشته اند و به گمرک نیز اظهار کرده اند، 
می توانند وارد سامانه گمرک شوند، حقوق ورودی را پرداخت کنند و آیفون آنها 
رجیستر می شود. این استعلام همزمان از سامانه همتا نیز گرفته می شود و کار انجام 
خواهد شد.طبق اعلام این سازمان در مورد گوشی هایی که از اسفند 1401 تا 17 

آبان امسال وارد کشور شده است، مراتب مربوطه با توجه به ملاحظات حقوقی، به 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و معاونت حقوقی ریاست جمهوری اعلام شده تا بررسی و 
تصمیم گیری شود و تقاضا می شود افراد از مراجعه به دستگاه های مرتبط تا 
تصمیم گیری نهایی جدا خودداری کنند. همچنین حقوق ورودی در رویه های 
تجاری واردات آیفون 15 درصد و در رویه های مسافری هم 30 درصد تعیین شد.

نکته مهم در این خصوص آن است که سازمان توسعه تجارت هنوز تکلیف افرادی 
که پیش از این اقدام به خرید آیفون کرده بودند را روشن نکرده است. این در حالیست 
که طبق گفته عبدالناصر همتی وزیر امور اقتصادی و دارایی »حدود یک میلیون از 
این نوع گوشی ها دست مردم است و جزو دارایی مردم قلمداد می شود که عملاً بلا 

استفاده شده است. لذا، بایستی تمهیدی برای استفاده از این گوشی ها بشود.«

از سویی دیگر محمدعلی دهقان دهنوی رئیس سازمان توسعه تجارت ایران 2۹ 
آبان ماه اعلام کرده بود که »افرادی که قبلاً آیفون خریداری کرده اند، به زودی 
مشکلشان حل می شود و ما در حال آماده کردن رویه هایی هستیم که این افراد نیز 
بتوانند به راحتی تلفن های همراه خود را رجیستر کنند. نهایتاً تا 10 روز آینده 
آیفون هایی که تاکنون وارد شدند امکان رجیستری نداشتند، بدون هزینه اضافه تر 

و صرفاً با پرداخت حقوق ورودی مصوب رجیستر می شوند.«
بر این اساس، با وجود تاکید رئیس سازمان توسعه تجارت و وزیر اقتصاد و البته 
گذشت مهلتی که دهقان دهنوی داده بود هنوز تکلیف افرادی که از قبل آیفون 
مدل های 14، 15 و 16 خریده بودند مشخص نشده و رجیستری گوشی های این 

افراد بلاتکلیف است.

 گزارش نرخ رشد اقتصادی 6 ماهه نخست سال 1403 منتشر شد که نشان دهنده 
رشد چهار درصدی محصول ناخالص داخلی با نفت )به قیمت پایه( و 2.6 درصدی 

محصول ناخالص داخلی بدون نفت )به قیمت پایه( در هم سنجی با پارسال است.
به گزارش مرکز آمار ایران بر اساس آخرین نتایج حساب های ملی فصلی، محصول 
ناخالص داخلی )GDP( به قیمت ثابت سال 1400 در 6 ماهه اول سال 1403 به 
رقم 50,6۹1 هزار میلیارد ریال با نفت و 38,374 هزار میلیارد ریال بدون احتساب نفت 
رسیده است، در حالیکه رقم مذکور در مدت مشابه سال قبل با نفت 48,727 هزار 
میلیارد ریال و بدون نفت 37,405 هزار میلیارد ریال بوده که نشان از رشد 4.0 درصدی 
محصول ناخالص داخلی با نفت )به قیمت پایه( و 2.6 درصدی محصول ناخالص 

داخلی بدون نفت )به قیمت پایه( در شش ماهه اول سال 1403 دارد.
نتایج مذکور حاکی از آن است که در نیمه نخست سال 1403 رشته فعالیت های گروه 
کشاورزی 2.۹ درصد، گروه صنایع و معادن 5.3 درصد )شامل استخراج نفت خام و 
گازطبیعی 8.8، سایر معادن 1.5، صنعت 1.3، توزیع گاز طبیعی 15.2، تأمین آب و برق 
2.3 و ساختمان 0.3 درصد( و گروه خدمات 2.5 درصد نسبت به شش ماهه اول سال 

1402، رشد داشته است.
محاسبات فصلی در مرکز آمار ایران در قالب 18 بخش اصلی متشکل از 50 رشته 
فعالیت بر مبنای طبقه بندی ISIC.Rev4 انجام می شود که بر این اساس گروه 
کشاورزی شامل زیر بخش های زراعت و باغداری، دامداری، جنگل داری و ماهیگیری، 
گروه صنایع و معادن شامل زیر بخش های استخراج نفت خام و گاز طبیعی، استخراج 
سایر معادن، صنعت، تأمین آب و برق، توزیع گاز طبیعی و ساختمان می باشد و گروه 
خدمات شامل زیر بخش های عمده و خرده فروشی، فعالیتهای خدماتی مربوط به 
تأمین جا و غذا، حمل و نقل، انبارداری، پست، اطلاعات و ارتباطات، فعالیتهای مالی و 
بیمه، مستغلات، کرایه و خدمات کسب و کار و دامپزشکی، اداره امور عمومی و خدمات 
شهری، آموزش، فعالیتهای مربوط به سلامت انسان و مددکاری اجتماعی و سایر 

خدمات عمومی، اجتماعی، شخصی و خانگی است.
لازم به ذکر است اطلاعات تفصیلی در زمینه حساب های ملی 6 ماهه ابتدایی سال 
1403، از طریق درگاه ملی آمار در قسمت داده ها و اطلاعات آماری/ حساب های ملی/ 

جداول آماری/ زیر گروه حساب های ملی فصلی، قابل دسترسی است.

عارف:
 کشورهای همسایه و منطقه بازار خوبی برای کالاهای ایرانی است

بلاتکلیفی رجیستری یک میلیون آیفون غیرقانونی

رشد ۴ درصدی تولید ناخالص داخلی در نیمه نخست ۱۴۰۳

 لیلا صنوبری
گروه اقتصاد



صنعت و معدن
WWW.JAHANEGHTESAD.COM

13آذر ماه 1403 سال سی ودوم  شماره 8577 سه شنبه 

   Tuesday   2024 3 December3

میزان فروش فولاد هرمزگان در مدت 8ماهه امسال با رشد 
بیش از ۹درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل به ثبت رسید. 
عطاالله معروفخانی مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان با اعلام 
این خبر گفت: با وجود مشکلات و چالش های بزرگی که طی 
8 ماهه امسال پشت سر گذاشتیم و تامین انرژی ما نسبت به 
سال قبل محدودتر شد، فولاد هرمزگان توانست فروش قابل 
قبولی در بازار داخلی و خارجی داشته باشد و با رشد ۹ درصدی 
میزان درآمد نسبت به مدت مشابه سال قبل، درآمد این شرکت 

به 211 هزار و 320 میلیارد ریال رسید.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان، عطاالله 
فولاد  صادراتی  فروش  میزان  درخصوص  معروفخانی، 
هرمزگان گفت: درآمد صادراتی شرکت فولاد هرمزگان از 
فروش محصول اسلب به مقدار 314 هزار و 588 تن بوده و 
درآمد کسب شده برای آن 62 هزار و 620 میلیارد ریال است

اولویت 2 سال اخیر فولاد هرمزگان تامین نیاز بازار داخلی بوده 
است

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان تصریح کرد: میزان فروش 
داخلی تختال فولاد هرمزگان تا پایان آبان ماه به 525 هزار 
712 تن رسیده که منجر به کسب درآمد 124 هزار و 86۹ 
میلیارد ریالی برای شرکت شده است و این میزان درآمد در 
مقایسه با مدت مشابه سال پیش رشد 17 درصدی را نشان 

می دهد.
به گفته معروفخانی، نزدیک به 70 درصد از درآمد فروش به 
دست آمده از فروش محصولات در بازار داخلی به ثبت رسید 
و درآمد حاصل از فروش داخلی فولاد هرمزگان در پایان آبان 
ماه امسال به 148 هزار و 700 میلیارد ریال رسیده که حاکی 
از رشد 25,8 درصدی نسبت به مدت مشابه سال پیش است

رشد 6درصدی تولید آهن اسفنجی
معروفخانی در خصوص وضعیت تولید فولاد هرمزگان اظهار 

کرد: تولید تختال در هشت ماهه امسال به 860هزار و 61 تن 
رسیده است. همچنین در این مدت یک میلیون و 274 هزار و 
500تن آهن اسفنجی تولید کردیم که در مقایسه با مدت مشابه 

در سال 1402، حدود 6 درصد افزایش داشته است.
افزایش 180درصدی هزینه انرژی برق در سال 

جاری
به گفته مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان، یکی از موضوعات 
مهمی که در سال جاری شرکت های فولادساز با آن مواجه 
شدند، کاهش برق تحویلی و افزایش هزینه یا همان بهای 
برق و گاز است که در هشت ماه امسال میزان برق تحویلی به 
فولاد هرمزگان حدود ۹14 هزار و 760 مگاوات بود و این میزان 
نسبت به مدت مشابه سال پیش 8,2 درصد کاهش یافته است. 
این میزان از کاهش میزان انرژی برق منجر به کاهش تولید 
۹,5درصدی تولید شده است؛ زیرا میزان تولید در مدت 8ماهه 

سال قبل ۹50هزارو5۹4تن بوده است که با محدودیت های 
اعمال شده در 8ماهه امسال به 860هزارو61تن رسیده است

وی افزود: با وجود کاهش میزان انرژی که در اختیار فولاد 
هرمزگان قرار گرفته، همانگونه که پیش تر اشاره شد، در بخش 

تولید آهن اسفنجی رشد تولید را به ثبت رسانده ایم.
وی اضافه کرد: نرخ بهای برق تحویلی به فولاد هرمزگان در 
هشت ماه امسال با رشد 201درصدی نسبت به مدت مشابه 
سال قبل به 16 میلیون و ۹74 ریال به ازای هر مگاوات رسیده 
و به این ترتیب، بهای برق شرکت تا پایان آبان ماه، حدود 15 
هزار و 527 میلیارد ریال بوده است. این میزان در مقایسه با 

مدت مشابه سال پیش رشد 180 درصدی را نشان می دهد.
به گفته معروفخانی، میزان منبع انرژی گاز طی مدت زمان 
سپری شده از سال 1403 نسبت به مدت مشابه تغییر اندکی 
داشته،اما با شروع فصل سرما، متاسفانه محدودیتهای گاز نیز 

پیش روی ما خواهد بود.معروفخانی تصریح کرد: متاسفانه 
قطعی برق و گاز در سال 1403 بیش از گذشته فعالیت فولاد 
هرمزگان را تحت الشعاع قرار داده و قطعی برق از سال گذشته 
بیشتر و محدودیت گاز نسبت به سال های اخیر زودتر آغاز شده 
و این مجموعه فولادساز ضررها و آسیب های جدی را در دو 
سال اخیر متحمل شده است؛ اما جای امیداوری برای بهبود 
شرایط وجود دارد؛ چراکه دامنه آسیب ناترازی انرژی به صنعت 
فولاد به تمام سازمان های متولی به ویژه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و سازمان ایمیدرو گزارش شده و در جریان جزئیات 
ناترازی انرژی قرار گرفته اند و در حال تلاش و برنامه ریزی برای 

کاهش ناترازی انرژی هستند.
کمک فولادمبارکه برای رفع مشکل ناترازی انرژی
مدیرعامل فولاد هرمزگان در ادامه سخنانش گذری بر آخرین 
صحبت های رییس هیات مدیره فولاد مبارکه مبنی بر تلاش 
این گروه برای رفع مشکلات ناشی از ناترازی انرژی داشت و 
گفت: دکتر صالحی نیا، رییس هیات مدیره شرکت فولاد مبارکه 
نیز در جریان مشکلات بوجود آمده در فولاد هرمزگان هستند 
و از سرمایه گذاری فولاد مبارکه در یکی از میادین گازی استان 
هرمزگان خبر داده اند که خوشبختانه به تصویب کمیته 
سرمایه گذاری رسیده و امید می رود این سرمایه گذاری با تایید 
و هماهنگی شرکت ملی نفت انجام شود تا در ادامه مسیر و با 
ورود شرکت فولاد مبارکه به این نوع سرمایه گذاری ها، 
شرکت های وابسته گروه همچون فولاد هرمزگان نیز با 
توافقاتی که با وزارت نیرو و نفت انجام می دهند، بتوانند بخشی 
از گاز استخراجی را برای تولید و طرح های توسعه ای دریافت 
کنند.معروفخانی در پایان خاطرنشان کرد: امیداوریم طی مدت 
باقیمانده از سال جاری، بتوانیم در مسیر تولید محکم قدم 
برداریم و به اهداف تعریف شده برای فولاد هرمزگان که تبدیل 

شدن به فولادساز آینده ایران است نزدیک و نزدیکتر شویم.

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان خبر داد: 

رشد بیش از 9 درصدی فروش “هرمز” در 8ماهه امسال

 

شـرکت معـدنی و صنعـتی گل گهر بـا حضور در ششـمین 
جشـنواره ملی صنعت سـلامت محور کشـور که بـا رویکرد 

ارتقـای سـلامت صنایـع کشـور و معـرفی سـازمان هـای 
پاسـخگو و مسـئولیت پذیـر در حـوزه سـلامت برگزار شـد، 
نشـان زریـن دو سـتاره را دریافـت کـرد و عنـوان واحد برتر 

شـاخص ”مدیریـت ایمنی و بهداشـت در محیـط کار“ را به 
خـود اختصـاص داد. ایـن نشـان و عنـوان ارزشـمند پس از 
بـررسی مسـتندات و بازدیـد میـدانی ممیزان جشـنواره، به 

شرکت معدنی و صنعتی گل گهر اعطا شد.
  لازم بـه ذکـر اسـت در پنجمیـن دوره ایـن جشـنواره نیـز 
شـرکت گل گهـر موفـق به نشـان زرین تک سـتاره شـده 
بـود که در سـال جـاری با ارتقاء نسـبت به سـال قبل موفق 

به کسب نشان زرین دو ستاره این جشنواره شد.
جشـنواره مـلی صنعـت سـلامت محـور با شـعار “سـلامت 
محوری، فرهنگ سـازمانی، توسـعه پایدار” در تلاش است، 
سـلامت محوری را در فرهنگ و سیاسـت های سـازمانی به 
عنـوان یک اصل اسـاسی با هدف توسـعه پایـدار در صنایع 

و بنگاه های اقتصادی کشور پیاده سازی نماید .
روابط عمومی شرکت معدنی و صنعتی گل گهر

بـرای نخسـتین بـار در شـرکت معـدنی و صنعـتی 
گهرزمیـن نسـبت به سـنوات گذشـته رکـورد حمل، 
توزیـن و بارگیـری محصـولات تولیـدی این شـرکت 

شکسته شد.
بـا همت و تـلاش معاونت بـازرگانی و همـکاران واحد 
حمـل و نقـل، فروش، انبار و سفارشـات و آزمایشـگاه 

مـورخ دهـم آذرماه سـال جـاری رکورد؛ حمـل گندله 
شرکت به میزان 40060500 کیلوگرم زده شد.

بارگیـری  مجمـوع  مذکـور  تاریـخ  در  همچنیـن 
محصولات تولیدی شـرکت شـامل سـنگ دانه بندی 
شده، کنسـانتره و گندله 44٫170٫8۹0 کیلوگرم می 
باشـد که معادل آن 16۹8 دسـتگاه کامیـون بارگیری، 

حمل و از سـایت شـرکت معدنی و صنعـتی گهرزمین 
خارج شده است.

گفتـنی اسـت؛ ایـن رکـورد بـا تـلاش، همـکاری و 
جلسـات متعـدد فی مابیـن واحد حمل و نقـل، فروش 
و انبار و سفارشـات بدسـت آمد و دستاوردی مهم برای 

شرکت گهرزمین محسوب می شود.

 در ششمین جشنواره ملی صنعت سلامت محور کشور به دست آمد

  کسب نشان زرین دوستاره برای گلِ گهر

ثبت رکورد بارگیری در شرکت گهرزمین با حملِ بار 

سیدنبی قائمی میرآبادی
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان آذربایجان غربی

روابط عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی استان خوزستان
منطقه ویژه اقتصادی بندر امام خمینی )ره(

اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان آذربایجان غربی درنظر دارد دو دســتگاه خودروهای وانت دوکابین نیسان را به شرح مذکور و با 
جزئیات مندرج در اسناد مزایده را با بهرهگیری از سامانه تدارکات الکترونیکی www.setadiran.ir با شرح جدول زیر به صورت الکترونیکی 

به فروش برساند.

شماره مزایدهمبلغ تضمین )ودیعه(مبلغ قیمت پایه کلموضوع مزایدهردیف

500،000،0001003000225000003 ریال- مزایده دو دستگاه خودروی وانت دوکابین نیسان1

زمان انتشار در سایت: 1403/09/12 ساعت 8 صبح 
مهلت دریافت اسناد مزایده تا تاریخ: 1403/09/18 ساعت 19 

تاریخ بازدید: 1403/09/12 لغایت 1403/09/28 طی ساعات اداری از 10 لغایت 12 با هماهنگی واحد امور اداری 
آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت: 1403/09/28 ساعت 19 

زمان بازگشایی: 1403/09/29 ساعت 10 صبح 
زمان اعلام برنده : 1403/09/29 ساعت 12 صبح

ضمناً رعایت موارد ذیل الزامی می باشد:
برگزاری مزایده صرفاً از طریق ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت میباشــد و کلیه مراحل فرآیند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده 
)درصورت وجود هزینه مربوطه(، پرداخت تضمین شرکت در مزایده )ودیعه( ارسال پیشنهاد قیمت، بازگشایی پاکات، اعلام به برنده، واریز وجه 

مزایده و تحویل کالا در بستر سامانه از این طریق امکانپذیر میباشد.
پیشنهاد میگردد با توجه به تنوع کالاهای مطرح شده در مزایده قبل از ارائه پیشنهاد از اقلام موضوع مزایده بازدید بعمل آورید.
علاقمندان به شرکت در مزایده میبایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره ذیل تماس حاصل نمایند:

مرکز پشتیبانی و راهبری: 1456
اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه )WWW.setadiran.ir( بخش »ثبت نام / پروفایل مزایده گر« موجود است.

  ـ  منطقه ویژه اقتصادی بندر امام خمینی )ره(
استان  دریانوردی  و  بنادر  کل  اداره  اسقاط   های   ریل  تن    500 فروش   : مزایده  موضوع 

خوزستان- منطقه ویژه اقتصادی بندرامام خمینی )ره(
 2- مهلت و محل و نحوه خرید اسناد مزایده :

متقاضیان شرکت در مزایده می توانند  از تاریخ 1403/09/14 لغایت 1403/09/24 با مراجعه به 
سایت www.setadiran.ir نسبت به دریافـت 

) خرید(  رایگان اسناد اقدام نمایند. 
3- سپرده شرکت در مزایده)فرآیند ارجاع کار(:

 شایان ذکر است  مزایده گران می بایست بابت سپرده شرکت در مزایده )ودیعه(   به میزان  
2/522/500/000 ریال و بصورت ضمانتنامه بانکی بدون قید و شرط و قابل تمدید به دفعات یا 
واریز نقدی ) فیش( تهیه و اطلاعات مربوطه را  در سامانه ستاد بارگذاری و علاوه برآن اصل  
سپرده را  نیز به صورت فیزیکی به دبیرخانه ی مرکزی  ارائه  و رسید دریافت نمایند.)کد پستی 
/ کد اقتصادی بندر / شناسه ملی به ترتیب 14000180614-411319577986-6356179090(
مورخ  شنبه   یک  روز  صبح   10 ساعت  راس  مزایده  اسناد  پاسخ   و  پرسش  جلسه    -4
1403/09/25 در محل طبقه چهارم - دفترجلسات واقع در مجتمع بندری امام خمینی )ره( 
برگزار خواهد شد. متقاضیان شرکت در مزایده می توانند پس از خرید اسناد و مدارک مزایده 
حداکثر ظرف مدت 10 روز پس از انتشار آگهی از ساعت 8 لغایت 12 ظهر )به غیر از پنجشنبه 
وایام تعطیل ( با حضورنماینده دستگاه نظارت نسبت به بازدید از اقلام مورد مزایده و مرتفع 

نمودن ابهامات احتمالی اقدام نمایند.
* در صورت نیاز به کسب اطلاعات بیشتر با تلفن های ادارات ذیل می توان در طول مدت زمان 

آگهی تماس حاصل نمود.
•امور قراردادها : 3054- 2099- 0615228

•اداره  اموال و انبارها: 0615228-2191-5026-2155
5- مهلت و محل تسلیم سپرده و پیشنهاد قیمت مزایده : 

متقاضیان باید پیشنهـادات خود را  تا ساعت 15/30 روز  چهارشنبه  مـورخ   1403/10/05 در 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ایران( به آدرس www.setadiran.ir بارگذاری 
اطلاعات  سپرده  و  قیمت   پیشنهاد  بارگذاری  بر  علاوه  مکلفند  متقاضیان  . ضمنا  نمایند 
شرکت در مزایده ) ودیعه ( نسبت به تحویل فیزیکی  سپرده شرکت در مزایده ) ودیعه (  به 
دبیـرخانـه مرکزی اداره کل بنادر و دریانوردی استـان خوزستان- منطقه ویــژه اقتصــادی 
بندر امام خمینی)ره( ـ واقع در طبقه ی همکف - ساختمان مرکزی - صندوق پستی 159   

تلفن 4001 - 0615228     فاکس  2226900 – 0615228   تسلیم و رسید دریافت نمایند. 
مزایده  پیشنهاد  ی  ارائه  تا  مزایده  اسناد  دریافت  از  برگزاری  مراحل  ی  تبصره:کلیه 
آدرس  ایران(  ستاد   ( دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  درگاه  طریق  از   گران 
www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم است مزایده گران در صورت عدم عضویت 
قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت 
در مزایده محقق سازند فلذا در صورت عدم انجام فرایند در سامانه ی مذکور پیشنهادات ارائه 

شده به صورت فیزیکی مورد قبول واقع نمیگردد.
شماره تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : 1456

6- زمان و محل بررسی پیشنهادات مزایده :
دفتر  محل  در  مورخ 1403/10/08  شنبه  روز  رأس ساعت 9 صبح  متقاضیان  پیشنهادهای 
جلسات به آدرس خوزستان – بندرامام خمینی )ره( - مجتمع بندری  امام   خمینی )ره( – 

ساختمان مرکزی- طبقه چهارم مفتوح و مورد ارزیابی قرار خواهد گرفت.
** مدت اعتبار پیشنهادها : مدت اعتبار پیشنهادها حداقل باید 90 روز باشد.

شناسه آگهی: 1839682

 )) آگهی مزایده  ((آگهی مزایده عمومی 
مزایده شماره :           19416 /ص14                            مورخ :     1403/09/11

شماره مزایده در سامانه ستاد: 1003001326000001

ت اول
نوب

احمد ممیوند- سرپرست سازمان ساماندهی مشاغل شهری شهرداری بروجرد احمد ممیوند- سرپرست سازمان ساماندهی مشاغل شهری شهرداری بروجرد

سازمان ساماندهی مشاغل شهری شهرداری بروجرد درنظر دارد تجدید مزایده اجاره غرفه های بازارچه کوثر )شهرک مهرگان(

)غرفه های 3-7-9 شرقی(را از طریق مزایده عمومی  و درون سامانه ستاد به شماره سیستمی 5003091714000066 به متقاضیان 

حقیقی و حقوقی با شرایط مندرج در سامانه ستاد واگذار نماید .

 متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر و دریافت اسناد مزایده به سایت www.setadiran.ir و یا آدرس لرستان 

بروجرد خیابان شهید باهنر مراجعه نمایند) شماره تماس 06642626174(

سازمان ساماندهی مشاغل شهری شــهرداری بروجرد درنظر دارد مزایده اجاره مزایده اجاره کانکس های خیابان غذا )بلوار 

دستجردی( _ )کانکس شماره 1و2( را از طریق مزایده عمومی  و درون سامانه ستاد به شماره سیستمی 5003091714000065 به 

متقاضیان حقیقی و حقوقی با شرایط مندرج در سامانه ستاد واگذار نماید .

 متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر و دریافت اسناد مزایده به سایت www.setadiran.ir و یا آدرس لرستان 

بروجرد خیابان شهید باهنر مراجعه نمایند

آگهی تجدید مزایده
 اجاره غرفه های بازارچه کوثر با شماره فراخوان 5003091714000066

آگهی تجدید مزایده
 اجاره کانکس شماره 1و2 خیابان دستجردی  )خیابان غذا(

ت اول 
نوب

ت اول 
نوب

یادداشت

بانک کمیته امداد نیست
مهدی پازوکی - اقتصاددان 

تسـهیلات تکلیـفی یـک تصمیـم غیـر اقتصادی، غیـر منطـقی و غیر عقلایی اسـت. در 
شـرایطی کـه دولـت ایـران کسـری بودجـه دارد و ایـن کسـری بودجـه بـه افزایـش 
نقدینـگی، بـالا رفتـن تورم و کاهـش ارزش پول ملی کشـور منجر می شـود، کدام عقل 
سـلیم اقتصـادی می گویـد دولت بایـد از طریق تسـهیلات تکلیفی جمعیـت را زیاد کند؟ 
مـا بایـد اقتصـاد ملی خود را درسـت کنیـم و به عبـارت سـاده تر باید سـلامت اقتصادی 

را به اقتصاد ایران برگردانیم.
بـر ایـن اسـاس اگـر تـوازن در بودجه به وجـود بیاید یعـنی بین مخـارج و درآمـد دولت 
تعـادل باشـد که منتج به کسـری بودجه نشـود، این سیاسـت بـه ثبات اقتصـادی منجر 
خواهـد شـد و ایـن یعـنی سـلامت اقتصـادی ایجـاد شـده اسـت. در ایـن صـورت 
خانواده هـای ایـرانی تصمیـم می گیرند که بچه دار شـوند یا نشـوند. اما اعطـای اینگونه 
تسـهیلات یـک چـاه ویـل بـرای اقتصـاد ایـران اسـت. یعـنی از طریـق ایـن روش هـا 
هیچکـس نمی توانـد جمعیـت یـا ازدواج را افزایـش دهـد. الان دولت در پرداخـت یارانه 
جمعیـت فعـلی درمانـده اسـت. الان بـالای ۹0 درصد مردم دارنـد یارانـه 300 تومانی یا 
400 تومـانی می گیرنـد؛ بنابرایـن این تفکـر جز اینکه مخـارج دولت را بالا ببـرد و منابع 
بانـکی را منحـرف کنـد هیـچ چیـزی از درونـش بیـرون نمی آیـد. دولـت مـا الان در 
شـرایطی نیسـت کـه چنیـن تسـهیلاتی بدهـد؛ چرا کـه اکنون عـلاوه بر کسـری بودجه 
در پرداخـت حقـوق بازنشسـتگان و پرداخـت بـه بخش  هـای سـلامت و آمـوزش مانده 

است.
هنـگامی کـه دولـت درآمـد دارد، می توانـد تسـهیلات بدهـد، امـا در شـرایطی که عدم 
تـوازن بیـن مخـارج و درآمد دولـت وجـود دارد، تسـهیلات تکلیفی باعـث افزایش تورم 
می شـود. دولـت می توانـد در ایـن وضعیـت از بخـش تولیـد واقـعی حمایت کنـد. من با 
پـول پـاشی در بخـش اقتصـاد مخالفـم. الان خیـلی از پول هایی کـه ما بابـت بابت مثلا 
خسـارات بخـش تولیـد یـا کشـاورزی هـم می دهیم بیهـوده اسـت. دولت بایـد فضای 
کسـب و کار را بـرای تولیـد مناسـب کند یا تـورم را کنتـرل کند. مثلا تـورم 40 درصدی 
را بـه 20 درصـد برسـاند و شـفافیت را بـه اقتصـاد و فضـای کسـب و کار بیـاورد. بـرای 
اینکـه فضا مناسـب شـود دولت باید سـه کار مهـم را انجـام بدهد. اول، ایجاد شـفافیت 
در اقتصـاد یعـنی مبادلـه اطلاعـات آزاد بیـن بنگاه هـای اقتصـادی، دوم ایجـاد رقابـت 

سـالم بین بنگاه های اقتصادی و سوم از بین بردن هرگونه انحصار. 
بانک هـا نبایـد خلـق پـول کننـد بلکـه بایـد به وظیفـه بانکـداری  خـود بپردازنـد و وارد 
خریـد و فـروش در بـازار طلا، نقره، کارخانه و مسـکن نشـوند. گاهی اوقـات بانک وامی 
بـه صنایـع کوچـک می دهـد کـه خوب اسـت، اما بـا وام هـایی ماننـد وام بـرای بچه دار 
شـدن مخالفـم. تسـهیلات اگر به افراد داده می شـود نباید بـرای آن ها ایجـاد رانت کند. 
حاکمیـت نبایـد تبعـات و مسـئولیت ازدواج و فرزنـدآوری را بـر دوش بانـک مرکـزی 
بینـدازد بلکـه خـودش بـه افـرادی کـه بـه ایـن کمک هـا نیـاز دارنـد یارانه بدهـد. این 
تسـهیلات تکلیـفی باعـث ورشکسـتگی بانک هـا و رشـد تـورم می شـود. بانک هـا چه 

خصوصی و چه دولتی باید تصمیماتشـان اقتصادی باشد.
بانـک نمی توانـد یـک بنـگاه زیـان ده باشـد، بانک کـه کمیته امـداد نیسـت. اگر کسی 
درآمـد دارد مـا بایـد از او مالیـات بگیریـم و اگر کسی توان تامین معیشـت خـود را ندارد 
بایـد بـه کمیتـه امـداد معرفی شـود. کمک دولت بـه افراد بـرای ازدواج و فرزنـدآوری با 
اسـتقلال بانک هـا در تضـاد اسـت و بـه جـای ایـن اقدامـات، بایـد دولـت بـا انحـراف 
تسـهیلات و بـا فسـاد مبـارزه کند. یکی از کانون های فسـاد همین وام های ارزان اسـت، 
در صـورتی کـه مـا باید وام را صـرف حمایت از تولید کنیم و ضمانـت لازم را هم بگیریم. 
یـکی از ایـرادات سیسـتم بانـکی و انتقـادات بـه بانـک مرکـزی ایـران ایـن اسـت که 
نظـارت کافی در سیسـتم بانکی وجود نداشـته اسـت. مثلا شـخصی کـه می خواهد 100 
میلیـارد تومـان وام بگیـرد بایـد ضمانتی که ارائـه می دهد 25 درصد بیـش از اصل مبلغ 
وام باشـد، ولی، چـون فسـاد وجـود دارد و نظـارت درسـتی نیسـت ایـن ضمانـت داده 
نمی شـود.بنابراین خیـلی از افـراد از روی نفوذشـان وام گرفتـه و آن را پراخت نمی کنند 
یـا طـرح دیگـری را بـه جای اصـلی معـرفی می کننـد؛ بنابراین مـن فکـر می کنم یکی 
از کانون هـای فسـاد همیـن وام های کم بهره اسـت که بسیـاری با رابطـه آن را گرفتند 
و خیلی هـا پول هـا را از کشـور خـارج کردنـد؛ بنابرایـن بانـک مرکـزی بایـد ضمـن 
خـودداری از پرداخـت تسـهیلات تکلیـفی، جلوی فسـاد در پرداخت برخی تسـهیلات به 

افراد خاص را بگیرد.
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در حــالی یــکی از نماینــدگان صحبــت از اســتفاده مــردم 
از وســایل حمــل و نقــل عمــومی می کنــد کــه معــاون 
ــط  ــت محی ــازمان حفاظ ــانی س ــت انس ــط زیس محی
زیســت اســتان تهــران اذعــان دارد وســایل حمــل و نقل 
عمــومی موجــود پاســخگوی جمعیــتی کــه اکنــون در 
ــترین  ــت. بیش ــتند، نیس ــردد هس ــال ت ــت در ح پایتخ
ســهم آلــودگی هــوای تهــران بــه خودروهای شــخصی 
ــل  ــه دلی ــد ب ــان معتقدن ــا کارشناس ــت ام ــوط اس مرب
کمبــود پوشــش دهی خطــوط متــرو و کمبــود اتوبــوس، 
ــخصی  ــل ش ــل و نق ــایل حم ــد از وس ــراد مجبورن اف
اســتفاده کننــد. بودجــه ای کــه بایــد بــه توســعه حمــل و 
نقــل عمــومی اختصــاص پیــدا کنــد نیز بــه انــدازه کافی 
ــده  ــا وع ــط، تنه ــئولان ذی رب ــه مس ــه گفت ــت و ب نیس
بودجــه داده شــده و در عمــل بودجــه ای بــه آنهــا 
نمی رســد.مردم بــه اشــتباه فکــر می کننــد تهــران یــک 
ــور دو  ــن کش ــه ای ــه در پهن ــالی ک ــت. در ح ــهر اس ش
ــد  ــئولانی مانن ــه مس ــرانی ک ــود دارد. ته ــران وج ته
میرســلیم در آن زنــدگی می کننــد و تهــرانی کــه مــردم 
ــلیم  ــه میرس ــرانی ک ــاکن آن هســتند. در ته ــادی س ع
ــه اســتفاده از  ــد تشــویق ب ســاکن آن اســت، مــردم بای
وســایل حمــل و نقــل عمــومی شــوند. مســئله اســتفاده 
نکــردن از ایــن وســایل تنهــا فرهنــگی اســت و هیــچ 
مشــکل دیگــری وجود نــدارد. از طــرفی چون مســئولان 

بایــد ســه شیفــت کار کننــد و دستمزدشــان همیشــه از 
تــورم عقــب اســت، در نتیجــه بایــد بــا ماشیــن ســازمانی 
جابجــا شــوند تــا بتواننــد هزینه هــای خــود را پوشــش 
دهنــد.در تهــرانی کــه مــردم زنــدگی می کننــد، زهــره 
ــازمان  ــانی س ــت انس ــط زیس ــاون محی ــادتی مع عب
حمایــت حفاظــت محیــط زیســت آن دربــاره وضعیــت 
ــاس  ــر اس ــت: ب ــده گف ــای آین ــودگی اش طی ماه ه آل
ــده  ــنی ش ــش بی ــناسی پی ــای هواش ــواهی گزارش ه گ
چنــدان پاییــز زمســتان پربــارش را نداشــته باشیــم. حتماً 
در ایــن فصــول بــا پایــداری جــوی و وارونــگی دمــایی 
ــهم  ــترین س ــرک بیش ــع متح ــتیم. مناب ــه هس مواج
ــد  ــهرداری ها بای ــد. ش ــران را دارن ــوا در ته ــودگی ه آل

توســعه و نوســازی نــاوگان حمــل و نقــل عمــومی را در 
دســتور کارشــان انجــام دهنــد. در حــال حاضــر میــزان 
نوســازی نــاوگان حمــل و نقــل عمــومی کــه در تهــران 
در حــال انجــام اســت بــرای رفــع مشــکل آلــودگی هــوا 
کافی نیســت و وســایل حمــل و نقــل عمــومی موجــود 
پاســخگویی جمعیــتی کــه اکنــون در پایتخــت در حــال 
تــردد هســتند، نیســت کــه همیــن امــر موجــب افزایش 
ــده و  ــهر ش ــطح ش ــواری در س ــای س ــردد خودروه ت

معضل ترافیک نیز مبین همین امر است.
در تهــران مســئولان، شــهرداری حمــل و نقــل عمــومی 
را 34 درصــد بــه 70 درصــد ارتقــا داده و تحــول آفریــن 
ــمی  ــکری هاش ــر تش ــردم، جعف ــران م ــت. در ته اس

ــورای  ــل ش ــل و نق ــران و حم ــون عم ــس کمیسی رئی
شــهر اعــلام کــرد: از ســهم 50 درصــدی شــهرداری کــه 
بایــد در شــش مــاه اول بــه حــوزه حمــل و نقــل 
ــد آن  ــدود 35 درص ــا ح ــد، تنه ــاص داده می ش اختص
پرداخــت شــده اســت. قــرار بــود تــا پایــان ســال در خــط 
6 متــرو تهــران 5 ایســتگاه بــه بهره بــرداری برســد امــا 
تنهــا 5 درصــد بودجــه 2۹00 میلیــارد تومــانی آن 
پرداخــت شــده اســت. در خــط 12 نیــز تنهــا 12 درصــد 
ــارد تومــانی پرداخــت شــده و ایــن  از بودجــه 500 میلی
ــز از 11200  ــوس نی ــعی اســت. در بخــش اتوب غیرطبی
میلیــارد تومــان، فقــط 5800 میلیــارد تومــان پرداخــت 
ــازی  ــرای بازس ــد ب ــه بای ــه ای ک ــت. بودج ــده اس ش
اتوبوســرانی هزینــه می شــد بــرای پرداخــت بدهی هــای 
شــهرداری تهــران خــرج شــد. از هــزار میلیــارد تومــان 
ــارد  ــا 31 میلی ــز تنه ــا نی ــرای ون ه ــوب ب ــه مص بودج
تومــان پرداخــت شــده اســت. اگــر دوســتان بــه دنبــال 
بی توجــهی بــه مصوبــات هســتند، بگوینــد از همــان اول 

آنها را تصویب نکنیم.
ــزار  ــوس 7 ه ــه اتوب ــاز ب ــل نی ــردم حداق ــران م در ته
دســتگاه اســت کــه تــا رسیــدن بــه ســقف مــورد انتظــار 
بــرای ایــن میــزان فاصلــه زیــادی وجــود دارد. بــه 500 
ــه  ــاز دارد ک ــلی و 330 ایســتگاه نی ــر تون ــر مسی کیلومت
تقریبــاً دو برابــر وضعیــت کنــونی اســت. میــزان خطــوط 
متــرو نیــز بایــد از هشــت خــط بــه 25 خــط افزایــش پیدا 
ــوا  ــرقی و ترام ــسی ب ــئولین تاک ــران مس ــد. در ته کن
ــل عمــومی پایتخــت را  ــاوگان حمــل و نق مشــکلات ن
حــل کرده انــد. بــه نظــر می رســد مــردم نیــز مایلنــد در 
تهــران مســئولین زنــدگی کننــد امــا متاســفانه جــایی در 
ــس  ــان حب ــران خودش ــته و در ته ــران نداش ــن ته ای

شده اند.

»جهان اقتصاد« بررسی کرد؛

حمل و نقل در تهرانِ مردم

خبر

هشــدار به خریداران اموال غیرمنقول با 
سند »سبز رنگ«

سرپرسـت اداره کل راه و شهرسـازی اصفهـان گفـت: نقـل و انتقـال اسـناد 
مالکیـت امـوال غیرمنقـولی کـه از 3 تیـر امسـال به بعـد و با رنگ سـبز صادر 

شـده اند، باید صرفا در دفترخانه اسناد رسمی انجام شود.
بـه گـزارش خبرگزاری مهـر، حمیدرضا فلاح چم آسـمانی سرپرسـت اداره کل 
راه و شهرسـازی اسـتان اصفهـان بـا اشـاره بـه قانـون الـزام بـه ثبت رسـمی 
معامـلات امـوال غیرمنقـول اظهـار کـرد: بـا توجـه بـه تبصـره 4 مـاده 1 ایـن 
قانـون، نقـل و انتقـال اسـناد مالکیت امـوال غیرمنقـولی که از تاریـخ 3 تیرماه 
1403 بـه بعـد و بـا رنگ سـبز صـادر شـده اند، می بایسـتی صرفـاً در دفترخانه 

اسناد رسمی انجام شود.
وی افـزود: چنانچـه در رابطـه بـا این دسـته از اسـناد، نقـل و انتقـال به صورت 
عـادی انجـام شـود معاملـه فاقد وجاهـت قانونی بـوده و مفـاد آن در هیچیک 
از مراجـع قضـائی، شـبه قضـائی و داوری قابـل اسـتماع نخواهـد بـود و فاقـد 

اعتبار است.
سرپرسـت اداره کل راه و شهرسـازی استان اصفهان خاطرنشان کرد: مشاورین 
امـلاک مجـوز تنظیـم قولنامـه و مبایعه نامـه نسـبت بـه اسـناد فـوق )اسـناد 
مالکیـت سـبز رنـگ( را ندارنـد و صرفاً می تواننـد مبادرت به تهیـه پیش نویس 

قرارداد و ارسـال آن به دفاتر اسناد رسمی کنند.
وی بـا اشـاره بـه اینکـه قانـون الزام بـه ثبت رسـمی معامـلات اجباری اسـت 
گفـت: از سـوم تیرمـاه امسـال اسـناد مالکیت در اداره ثبت اسـناد با رنگ سـبز 

صادر می شوند.
فـلاح چم آسـمانی ضمن هشـدار بـه خریـداران اموال غیرمنقول با سـند سـبز 
عنـوان کـرد: مـردم عزیز اسـتان اصفهـان که مبـادرت بـه معامله ایـن اموال 
می کننـد بداننـد کـه هرگونـه شـکایت مرتبط با اسـناد فـوق در صـورتی قابل 

رسیدگی اسـت که معامله در دفاتر اسناد رسمی به ثبت رسیده باشند.
گفتـنی اسـت قانـون الـزام به ثبت رسـمی معامـلات اموال غیر منقـول موجب 

برچیده شـدن مشکلات اسناد عادی و کلاهبرداری های ملکی می شود.

۴۰۸ واحد صنعتی احیا شد
معـاون وزیـر صمـت گفت: در نیمه نخسـت امسـال 408 واحد صنعتی احیـا و 75 واحد 
صنعـتی نوسـازی و بازسـازی شـد و همچنیـن 1010 واحد بـا افزایش ظرفیـت مواجه 

شدند.
رضـا انصـاری مدیرعامل سـازمان صنایـع کوچک و شـهرک های صنعتی ایـران در 
گفتگـو بـا خبرنگار مهر دربـاره میزان احیـای واحدهای صنعتی در سـال جاری اظهار 
کرد: در نیمه نخسـت امسـال 408 واحد راکد صنعتی در 31 اسـتان کشـور احیا شـدند 
و بـه چرخـه تولید بازگشـتند.وی افزود: از مجمـوع واحدهای احیای شـده، 36۹ واحد 
داخـل شـهرک ها و نـواحی صنعـتی و 3۹ واحـد خارج از شـهرک ها و نـواحی صنعتی 
بـوده اسـت.انصاری تصریـح کرد: ایـن واحدها بـا اسـتفاده از روش هـای مختلفی از 
جملـه تأمیـن مـواد اولیـه، رفع مشـکل بـازار، مشـارکت با سـرمایه گذار جدیـد برای 
تولیـد محصـول جدید، اخذ تسـهیلات و رفع مشـکلات زیرسـاختی و در بـرخی مواقع 
واگـذاری کامـل واحـد توسـط مالـک اصـلی به سـرمایه گـذار، حل مشـکل اختلاف 
شـرکاء، ارتقـا فنـاوری و بهینـه کردن خـط تولید، حل مشـکلات حقـوقی و واگذاری 
توسـط بانـک به سـرمایه گـذار جدیـد احیا شـدند.وی دربـاره افزایش ظرفیـت تولید 
واحدهـای نیمـه فعـال هم گفـت: در نیمه نخسـت امسـال 1010 واحد، با اسـتفاده از 
روش هـایی چـون کمـک به تأمیـن مواد اولیـه، ارتقا فنـاوری و بهینه کـردن خطوط 
تولیـد، تکمیـل حلقـه مفقوده زنجیـره ارزش تولید و توسـعه بازار محصـولات تولیدی 
واحدهـا از طریق سـاخت نشـان تجاری بـا افزایش ظرفیـت رو به رو شـدند.انصاری 
ادامـه داد: همچنیـن اخـذ اسـتاندارهای لازم با رویکرد حضور در بازار سـایر کشـورها، 
ارائـه خدمات مشـاوره تخصصی جهت رفع مشـکلات درون بنگاهی و توسـعه روابط 
شـبکه ای بین بنگاه ها بر اسـاس مدل های توسـعه خوشـه ای و توسـعه نظام مبادلات 
پیمانکاری فرعی از دیگر روش های حمایتی سـازمان صنایع کوچک و شـهرک های 

صنعتی ایران برای افزایش ظرفیت تولید واحدهای یاد شده است.

یک کارشناس بازار مسکن با اشاره به اینکه یکی از وظایف اصلی دولت کنترل قیمت  
مسکن است، گفت: نوسانات شدید قیمت ها و کمبود مسکن مناسب، از بزرگ ترین 

مشکلات در بازار رهن و اجاره به شمار می رود.
فرشید ایلاتی کارشناس بازار مسکن در گفتگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه دولت نقش 
بسیار مهمی در تنظیم بازار مسکن برعهده دارد، گفت: دولت چهاردهم به جز ساخت 
4 میلیون مسکن، دولت سیزدهم 1.5 میلیون نیز در زمینه تخصیص واگذاری زمین 
وعده داده بود که انتظار می رود دولت فعلی نسبت به امر جدیت داشته باشد تا بسیاری 

از مستأجران طعم خانه دار شدن را تجربه کنند.
وی افزود: در زمینه قیمت گذاری نیز باید میزان تقاضا و عرضه را به تعادل برسد تا شاهد 
رشد بیش از قیمت مسکن در بازار نباشیم اما تحویل واحدهای نهضت ملی بی شک 

نسبت به مساله های دیگر حائز اهمیت است.
این کارشناس مسکن در ادامه افزود: دولت چهاردهم در راستای عمل به تعهد طرح 

نهضت ملی مسکن نباید به سمت بلند مرتبه سازی حرکت کند، زیرا علاوه بر اینکه 
تحویل واحدهای مسکونی زمان بر خواهد بود و از سوی دیگر اجرای این طرح سرمایه 
بیشتری از افقی سازی صرف خواهد کرد، به عبارت دیگر دولت با اعطای زمین به 
متقاضیان در روستاها و اعطای تسهیلات به آنها می تواند کمتر از یک سال مستأجران 
را صاحب خانه کند.وی تصریح کرد: با توجه به تورم مصالح ساختمانی و زمان بر بودن 
ساخت مسکن آپارتمانی، تنها مستأجران با شیوه تدریجی ساخت مسکن طعم خانه دار 
شدن را خواهند چشید، در بازاری که قیمت مصالح دارای تورم و تغییر روزانه است؛ 
عنصر زمان نقش کلیدی ایفا می کند. در این رابطه نیز تفاوت محسوسی میان مدت 

ساخت خانه های تک طبقه با مدت ساخت ساختمان های چندطبقه وجود دارد.
ایلاتی یادآور شد: با توجه به موارد ذکر شده، ساخت مسکن با شیوه افقی سازی می تواند 
با ساخت تدریجی مسکن؛ دست دلالان را کوتاه و مردم واقعی را صاحب خانه کند، 
خانه های تک طبقه پس از سفت کاری و آماده سازی نسبی نما بیرونی خانه؛ قابلیت 

تحویل به افراد را دارد و مراحل بعدی را می توان به تدریج و با آماده شدن سرمایه ی 
افراد تکمیل شود. اکثر این افراد نیز حاضرند میان دو گزینه ی هرگز صاحب خانه نشدن 
یا تکمیل و اسکان تدریجی، گزینه ی دوم را انتخاب کنند؛ در این صورت است که 
وعده های طرح های نهضت ملی مسکن محقق خواهند شد و خانه به دست جامعه ی 

هدف حقیقی طرح می رسد.
کارشناس بازار مسکن در پایان گفت: وظیفه اصلی دولت در بازار مسکن ایجاد 
سیاست هایی برای کنترل قیمت ها و افزایش دسترسی عمومی به مسکن است. هرچند 
در برخی موارد، برنامه های دولت به دلایلی چون نبود برنامه ریزی دقیق یا اجرای ناکافی 
سیاست ها، نتوانسته به طور کامل موفق باشد. در بخش رهن و اجاره، عدم وجود نظارت 
کافی و قوانین شفاف، به مشکلات جدی از جمله افزایش بی رویه قیمت ها و عدم کنترل 
بر بازار منجر شده است. همچنین نوسانات شدید قیمت ها و کمبود مسکن مناسب، از 

بزرگ ترین مشکلات در بازار رهن و اجاره به شمار می رود.

در برنامه هفتم توسعه جایگاه اشتغال خانگی و کسب و کارهای خانگی و کارگاه های 
کوچک مورد توجه ویژه قرار گرفته است.

به گزارش ایسنا، امروزه کسب و کارهای خانگی در کشورهای پیشرفته رونق بسیاری 
پیدا کرده تا آنجا که مشاغل خانگی تا 23 درصد کل مشاغل این کشورها را شامل می 
شود. از نگاه کارشناسان ایجاد اشتغال، افزایش درآمدهای غیر نفتی، رونق بخشیدن 
به صنایع دستی، کاهش ناهنجاری های جامعه و پایداری مشاغل از جمله مزیتها و 

دستاوردهای ایجاد مشاغل خانگی به شمار می رود.
در حال حاضر توجه به اشتغال خانگی یکی از زیرمجموعه های حوزه تولید و کارآفرینی 

به شمار می رود که بیشتر افراد فعال در آن را زنان تشکیل می دهند.
مشاغل خانگی از تنوع بالایی در ایجاد اشتغال، نوآوری در تولید و عرضه کالا و خدمات 
برخوردار است و این مساله باعث شده روز به روز بر تعداد علاقمندان و متقاضیان این 

شیوه کسب و کار افزوده شود.
در همین راستا، بهزاد سام دلیری - مدیرکل تعاون ،کار و رفاه اجتماعی استان تهران 
از توجه و نگاه ویژه برنامه هفتم توسعه به ایجاد اشتغال و کسب و کارهای خانگی خبر 
داد.به گفته وی در ماده 6 برنامه هفتم توسعه به  منظور توسعه اشتغال به  ویژه 

اشتغال های حاصل از ایجاد کسب وکارهای خرد و خانگی و کارگاه های خرد و کوچک 
با اولویت استقرار در مناطق محروم و روستایی تاکید ویژه ای شده است.

سام دلیری تاکید کرد: برای ایجاد یا توسعه کسب  و کارهای خرد و خانگی و کارگاه های 
کوچک می توان با حرکت رو به جلو در دستیابی به برنامه توسعه هفتم در حوزه اشتغال 

عملکرد مطلوبی داشته باشیم.
از نگاه کارشناسان مشاغل خانگی موجب کاهش هزینه های تولید و مدیریت مصرف 
انرژی می شود و ضمن درآمدزایی برای خانوار، ورود زنان به بازار کار را تسهیل می کند

در حال حاضر کسب و کارهای خانگی در تمام کشورهای دنیا به عنوان یک الگوی 
موفق در حال پیاده سازی است و روز به روز به علاقمندان این شیوه کارآفرینی افزوده 

می شود.
برابر آمارها در 150 کشور دنیا قانون مشاغل خانگی وجود دارد و آمریکا، کانادا،  استرالیا،  

چین و هند از جمله کشورهای پیشرو در حوزه مشاغل خانگی به شمار می روند.
هادی ابوی - فعال حوزه کار در گفت وگو با ایسنا،در تشریح مزیت کسب و کارهای 
خانگی می گوید:یکی از مزیت های مشاغل خانگی این است که میز و دفتر نمی خواهد 
و افراد با هزینه اندک می توانند برای خود کسب و کاری راه اندازی کنند و علاوه بر 

اشتغالزایی و درآمدزایی در خانه، ساعات بیشتری را در کنار خانواده سپری کنند.
وی کاهش هزینه های رفت و آمد و اجاره کارگاه را از دیگر مزیتهای کسب و کارهای 
خانگی برشمرد و گفت: متقاضیان کسب و کار خانگی بر اساس توانمندی و مهارتی 

که دارند می توانند در منزل به انجام هر نوع فعالیت خانگی بپردازند.
شیرینی پزی، صنایع دستی، بافت فرش، گل سازی، تولید گیاهان دارویی و بسته بندی 
محصولات غذایی از جمله رشته هایی است که ابوی به علاقمندان و متقاضیان کسب 

و کارهای خانگی پیشنهاد کرد.
هم اکنون سقف وام قرض الحسنه برای صاحبان مشاغل خانگی مستقل 150 میلیون 
تومان و صاحبان مشاغل خانگی پشتیبان )کارفرمایی( در ازای جذب و به کارگیری 

40 نفر تا 4 میلیارد تومان با کارمزد 4 درصد است.
به گزارش ایسنا، با توجه به آنکه در کشورهای توسعه یافته، مشاغل خانگی سهم 
بسزایی در تولید ناخالص داخلی داشته و از ارزش افزوده بالایی برخوردارند، فراهم کردن 
بستر فعالیت و تسهیل صدور مجوز راه اندازی کسب و کارهای خانگی برای متقاضیان 
اشتغال خانگی می تواند یک گام مثبت و اثرگذار در تحقق این هدف و رونق مشاغل 

خانگی در کشور باشد.

 مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی از شناسایی 150 هزار خانه خالی 
جدید در کشور و معرفی به سازمان امور مالیاتی خبر داد و گفت: 182 هزار خانه خالی 
که پیش تر شناسایی و به سازمان امور مالیاتی معرفی شد، به بازار مسکن عرضه شد.

به گزارش ایرنا از وزارت راه و شهرسازی، »ابوالفضل نوروزی« امروز )دوشنبه( در 
گفت وگویی، ضرورت های تکمیل اطلاعات هویتی و مالکیتی سرپرستان خانوار در 

سامانه ملی املاک و اسکان را تشریح کرد.
وی گفت: اتصال کد ملی و کد پستی در همه دنیا مرسوم است و با اتصال این اطلاعات 
می توان به اطلاعات هویتی و مالکیتی افراد برای اخذ سیاست گذاری و برنامه ریزی 

دست یافت.
این مسئول وزارت راه و شهرسازی بیان داشت: اتصال کد ملی به کد پستی هم از نظر 
آمایش سرزمین و هم از نظر سیاست گذاری در حوزه مسکن حائز اهمیت است و 
می تواند به ساماندهی بازار مسکن و همچنین برنامه ریزی برای فعالیت های آتی 

مسکن کمک کند.
وی در خصوص اختلاف سامانه ثبت احوال و سامانه ملی املاک و اسکان درباره 
مرجعیت برای ثبت اطلاعات، توضیح داد: طبق ماده 16۹ مکرر قانون مالیات های 
مستقیم و ماده 3 قانون ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها، اطلاعات سکونتی و 
مالکیتی افراد باید توسط سرپرستان خانوار فقط در سامانه ملی املاک و اسکان ثبت 

شود.نوروزی با تاکید بر اینکه از سال 13۹۹ با راه اندازی سامانه ملی املاک و اسکان 
درج اطلاعات هویتی و مالکیتی افراد در سامانه الزامی شد، توضیح داد: در سامانه ملی 
املاک و اسکان، اقامتگاه های اصلی و اقامتگاه های فردی توسط خوداظهاری ثبت 
می شود. هر فرد می تواند یک اقامتگاه اصلی و یک اقامتگاه فرعی که در یک شهر 
نباشد، داشته باشد و مشمول مالیات نشود. در غیر این صورت چنانچه خانه ای خالی 

باشد و به بازار عرضه نشود مشمول مالیات خواهد شد.
به گفته وی، در حال حاضر سامانه ملی املاک و اسکان، جامعیت بیشتری در خصوص 
اقامتگاه های اصلی و فرعی افراد نسبت به سامانه ثبت احوال دارد که اطلاعات این 
بخش می تواند طی وب سرویس به سازمان ثبت احوال و سایر دستگاه های که نیاز به 

آن دارند ارائه شود.
مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه هدف از راه اندازی 
سامانه ملی املاک و اسکان ساماندهی بازار مسکن و نه فقط مالیات ستانی است، گفت: 
در حال حاضر برخی از دستگاه ها همکاری مناسبی با سامانه ملی املاک و اسکان دارند 
و برخی از در خصوص ارائه آمار و اطلاعات و تبادل آن همکاری مناسبی ندارند که 

ضرورت دارد تا این همکاری تقویت شود.
نوروزی گفت: تاکنون 150 هزار خانه خالی شناسایی و به سازمان امور مالیاتی کشور 
ارسال شده است، پیش تر نیز 182 هزار خانه خالی شناسایی و به سازمان امور مالیاتی 

معرفی شد که با ارسال پیامک به مالکان آنها، همه واحدهای که خالی شناسایی شده اند 
به بازار مسکن ارائه شد.

وی تصریح کرد: روند شناسایی خانه های خالی روزانه انجام می شود و راستی آزمایی 
آنها به مرور انجام می شود.

این مسئول همچنین گفت: بیش از 13 میلیون و 400 هزار سرپرست خانوار اطلاعات 
اقامتی و مالکیتی خود را از طریق خوداظهاری در سامانه ملی املاک و اسکان ثبت 

کردند.
نوروزی با اشاره به اینکه هر فرد می تواند یک اقامتگاه اصلی و یک اقامتگاه فرعی 
داشته باشد که مشمول مالیات نشود، گفت: در بعضی موارد ضعف هایی در شناسایی 

خانه های خالی در کشور وجود دارد که بخشی از آن مربوط به اسناد عادی است.
در این برنامه همچنین، »علی کشوری« سخنگوی کمیسیون اصل ۹0 گفت: طبق 
قانون سامانه ملی املاک و اسکان مرجع ثبت اطلاعات مالکیتی و هویتی افراد است و 

این سامانه ملاک تصمیم گیری در بخش مربوط به محل سکونت است.
وی با اشاره به اینکه برخی از اطلاعات ثبت شده از سوی متقاضیان در این سامانه 
اطلاعات دقیق و کاملی نیست گفت: مقرر شده است در یک ماه آینده اطلاعات دقیقی 
از همه دستگاه های مرتبط اخذ شود تا بتوانیم این سامانه را به روز کنیم و از اطلاعات 

مربوط به آن برای ساماندهی بازار مسکن بهره ببریم.

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در مصوبه ای عوارض 15 درصدی را برای 
جابجایی بار معدنی از جاده تعیین کردند.

به گزارش ایسنا، نمایندگان مجلس در جلسه علنی نوبت عصر امروز )دوشنبه( 
و در جریان بررسی جزئیات بخش اول لایحه بودجه 1404 در بخش درآمدی، 

بند )ژ(، )ض( و )ظ( تبصره 1 را به شرح زیر تصویب کردند:
ژ- نرخ استرداد مالیات وعوارض موضوع کالاهای بند )الف( ماده )26( قانون 

مالیات بر ارزش افزوده به میزان نرخ مرحله قبل از زنجیره تولید می باشد.

ض- هرگونه منافع حاصل از نگهداری وجوه اشخاص در اتاق های پایاپای در 
بازار سرمایه به عنوان درآمد در صورت های مالی ثبت و مشمول مالیات  بردرآمد 
خواهد شد. این عایدی با تصویب هیأت وزیران صرف افزایش سرمایه بانکها 

جهت پرداخت تسهیلات قرض الحسنه می شود.
ظ-به منظور ترغیب استفاده از حمل و نقل ریلی در جابجایی بارهای معدنی، 
نرخ عوارض جابجایی بار معدنی از جاده به استثنای شن، ماسه و خاک رس 

براساس تن-کیلومتر، 15 درصد تعیین می گردد.

از این میزان 10 واحد درصد سهم سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای بوده 
و 5 واحد درصد از این عوارض به حساب خزانه داری کل کشور واریز می گردد تا 
از طریق ردیف درآمد - هزینه ای و پس از مبادله موافقتنامه از طریق دستگاه های 
اجرایی ذی ربط صرف بهسازی، نوسازی و توسعه خطوط ریلی مرتبط با معادن 

شود.
سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای مکلف است 2 واحد درصد از عوارض 

دریافتی را صرف نگهداری و بهیاری محورهای حمل بار معدنی نماید.

نوسان شدید قیمت ها بزرگ ترین مشکلِ بازار مسکن است

نگاه ویژه برنامه هفتم به توسعه مشاغلِ خانگی

مدیرکلِ دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی:

۱۸۲ هزار خانه خالی معرفی شده به سازمان مالیاتی به بازار مسکن عرضه شد

۱۵ درصد؛ عوارض جابجایی بار معدنی از جاده

یادداشت

معضلات حملِ و نقلِ عمومی
عباس قربانعلی بیک -  کارشـناس حمل و نقل

به گفته میرسـلیم، مردم باید سـوار مترو و وسـایل حمل و نقل عمومی شـوند. 
امـا وسـایل حمـل و نقل عمـومی در تهران مشـکلات بسیاری دارنـد. اول باید 
مشـکلات آن را حـل کـرد و بعـد از مـردم خواسـت که از این وسـایل اسـتفاده 

کنند.
حمل و نقل عمومی در تهران نزدیک به 30 سـال سـابقه دارد و از آن اسـتقبال 
خوبی شـده اسـت. اما پوشـش مترو آنچنان که باید و شـاید نیسـت و با هدف 
خـود، فاصلـه بسیاری دارد. در صورتی که پوشـش دهی خطـوط مترو افزایش 

پیدا کنند، آنگاه قطعاً اسـتقبال مردم بیشتر خواهد شد.
تنهـا متـرو نیسـت کـه بـا مشـکلات مربـوط بـه خـود روبروسـت. در زمینـه 
اتوبوس هـا نیـز مشـکلاتی وجـود دارد که باعث می شـود مـردم تمایل و رغبت 
زیـادی بـرای اسـتفاده از آن نداشـته باشـند. از یک طرف تعـداد اتوبوس ها کم 
اسـت و در نتیجـه زمـان انتظـار بـرای اتوبوس بالاسـت. از طرف دیگـر میزان 

فرسودگی اتوبوس ها زیاد است.
شـرکت اتوبوسـرانی و شـهرداری ها باید بـه اتوبوس هـا توجه کننـد. در ایران 
عمـر اتوبوس هـا بسیـار پاییـن اسـت زیـرا بـه آنهـا توجـه لازم نشـده و غالباً با 
اتوبوس هـای جدیـد جایگزیـن می شـوند. در حالی کـه می توان بـا تعمیرات و 

حـتی تعویض موتور، عمر آنها را افزایش داد.
از دولـت انتظـار می رود کـه اتوبوس های قدیمی را حذف کـرده و اتوبوس های 
جدیـد را جایگزیـن کنـد. دولت نیـز به دلیـل محدودیت منابـع و بودجه، چنین 
کاری را انجـام نمی دهـد. در حـالی کـه می تـوان بـا بازسـازی اسـاسی 
اتوبوس هـا، عمـر آنهـا را افزایـش داد و بـا تعویض موتـور، از آلـودگی بیش از 

حد آنها جلوگیری کرد.
در زمینـه حمـل و نقـل عمـومی حرکـت جدی و مانـدگاری در کشـور صورت 
نگرفتـه اسـت. ایـن موضوع به صـورت طبیعی باعث شـده رغبت مـردم برای 
اسـتفاده از وسـایل نقلیـه عمـومی کـم شـود. بالطبع خیابان ها شـلوغ تر شـده 
و مـردم عـلاوه بـر اینکه مجبورند وقـت زیادی را در ترافیک بگذرانند، سـوخت 
زیـادی مصـرف کـرده و آلودگی زیادی هـم تولید می کنند. تلفـات و تصادفات 
نـاشی از ترافیـک نیز مسـئله دیگریسـت که بـار منفی آن بـر روی دوش مردم 

است.
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حداکثــر قیمت مرغ گرم ۹۰ هزار تومان
سرپرست دفتر امور طیور وزارت جهاد کشاورزی با تاکید بر اینکه حداکثر قیمت مرغ گرم ۹0 هزار 
تومان است، اظهار کرد: میانگین میزان مورد نیاز داخلی کشور به این محصول 140 میلیون تن در 

ماه است.
به گزارش ایسنا، چندی پیش قیمت مرغ سر به فلک کشیده بود و کیلویی بیش از 100 هزار تومان 
نیز به فروش می رسید، اما به گفته سرپرست دفتر امور طیور وزارت جهاد کشاورزی، بر اساس 
پیش بینی های انجام شده برای تولید مرغ گرم تا پایان سال و با توجه به شرایط بازار حداکثر قیمت 

برای عرضه این محصول به قیمت کیلویی ۹0 هزار تومان است.
صداقت فرد افزود: با توجه به مناسب بودن شرایط تولید علاوه بر تامین بازار داخل صادرات این 

محصول نیز مجددا از سر گرفته شده است.
وی با بیان اینکه آخرین آمار تولید آبان ماه 154 میلیون تن بوده است، ادامه داد: به  صورت میانگین 
نیاز کشور 140 میلیون تن در ماه است. مکاتبات صادرات از هفته گذشته آغاز شده و حداقل میزان 

صادرات نیز 1500 تن پیش بینی شده است.

شاخص کلِ بورسِ ۶۰ هزار واحد رشد کرد
 

شاخص کل بورس تهران در معاملات دیروز )دوشنبه( با 60 هزار و ۹58 واحد افزایش، 
در ارتفاع 2 میلیون و 460 هزار و 408 واحد قرار گرفت.

به گزارش ایرنا، شاخص هم وزن در جریان معاملات دیروز )دوشنبه( با بیش از 17 هزار 
و 510 واحد افزایش به 786 هزار و 717 واحد و شاخص قیمت هم وزن با بیش از ۹ هزار 

و 308 واحد رشد به 418 هزار و 217 واحد رسید.
دیروز معامله گران در بورس تهران بیش از 13 میلیارد و ۹8 میلیون سهم و اوراق مالی 
را با انجام بیش از 2۹8 هزار و 4۹5 معامله به ارزش 88 هزار و 171 میلیارد ریال داد و 

ستد کردند.
نمادهای »فارس، فملی، فولاد، شپدیس، پارسان، شستا و نوری« بیشترین اثر مثبت را 

بر شاخص بورس گذاشتند.
شاخص کل فرابورس ایران نیز دیروز با 4۹0 واحد رشد به 23 هزار و ۹4۹ واحد رسید.

معامله گران در فرابورس بیش از 12 میلیارد و 255 میلیون سهم و اوراق مالی با انجام 
221 هزار و 842 معامله داد و ستد کردند.

نمادهای »آریا، کگهر، مارون، وسپهر، شگویا، انتخاب و ارفع« بیشترین اثر مثبت را بر 
شاخص فرابورس گذاشتند.

  آمنه قدیم پرست
بازار سرمایه

 کاهش قیمت برنج  در راه است این ادعای رئیس اتحادیه 
بنکداران مواد غذیی است که معتقد است با اغاز  ثبت سفارش 
برنج خارجی شاهد کاهش قیمت خواهیم بود و موضوعی که 
اساسا ذهنیت دخالت مافیای بازار را تقویت می کند . چرا که 
ممنوعیت واردات با توجه به زمان برداشت برنج های داخلی و 
موجودی برنج های خارجی صورت می گیرد . حال چه می 
شود که برنج در بازار گران می شود را باید در زیاده خواهی وارد 
کننگا و مافیای برنجی جستجو کرد که با طریق مهندسی بازار 
سعی دارند دولت را برای آزاد سازی واردات تحت فشار قرار 

دهند.
بر اساس این گزارش؛ طی دو ماه گذشته با کاهش عرضه برنج 
خارجی به بازار، نرخ ها در چند مرحله افزایش یافتند. برنج 
هندی و پاکستانی از کیلویی 50 هزار تومان به 70- 75 هزار 

تومان افزایش پیدا کرده است و برنج هندی نیز حدود 20 هزار 
تومان در هفته جاری افزایش قیمت داشته 60  تا 80 تومان 
داشته و برنج پاکستانی نیز افزایش قیمت 85 هزار تومان را 
تجربه کرده است. این در حالیست که تغییر قیمت های رخ داده 

در برنج خارجی، برنج ایرانی را نیز تحت تاثیر قرار داده است و 
برنج طارم دم سیاه هاشمی از 115 هزار به 11۹ هزار تومان 
افزایش یافته است.با برداشته شدن ممنوعیت واردات از ابتدای 
ماه جاری، برنج موجود در گمرکات وارد بازار شده است و به 

و  تولیدکنندگان  انجمن  مختاریانی-رئیس  محمد  گفته 
تامین کنندگان برنج- از اول آذرماه برنج هایی که در گمرک 
مانده بودند می توانستند دیگر وارد کشور شوند و این برنج ها 
به صورت تدریجی وارد بازار می شوند و قیمت ها را می توانند 

به تدریج و در کوتاه مدت تغییر دهند 
علاوه بر این 30 هزار تن برنج وارداتی توسط شرکت  بازرگانی 
دولتی جهت تنظیم بازار نیز موجود است که با نرخ 46 هزار و 
800 تومان به دست بنکداران و با قیمت 50 هزار تومان به 
دست مصرف کنندگان می رسد و با توجه به اینکه واردات 
برنج های خارجی آغاز شده است، حدود 4 الی 5 درصد نیز برنج 

ایرانی افت قیمت را تجربه می کند.
خبر جدید که پس از واردات برنج اهمیت دارد این است که از 
روز گذشته ثبت سفارش برنج از سر گرفته شده و در این مرحله 
200 هزار تن ثبت سفارش برنج آغاز شده است؛ اما بر اساس 
قوانین برنج هایی که الان ثبت سفارش می شوند حداقل یک 

ماه دیگر وارد بازار خواهند شد.
به گفته رضا کنگری رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی- با 
توجه به عرضه ای که این روزها در بازار داریم در کوتاه مدت 

شاهد کاهش قیمت این محصول خواهیم بود.

با آغاز واردات برنج بررسی شد؛

پایان مهندسی بازار

مفقودی

برگ سبز وسندکمپانی خودرو پراید به رنگ سفید روغنی وبه شماره انتظامی 254/ج57 

ایران 98 وبه شماره موتور 1630541وشماره شاسی   s 1412285904229 بنام عذری 

سعیدیان فرزند علی موسی به شماره ملی 4490239017مفقود گردیده که از درجه اعتبار 

ساقط است

آگهی مفقودی.    

گواهی می شودکه برگ سبز خودروی دوو ریسرس تی تی آی 

به رنگ  سفید، به شماره شهربانی 99 287 ص 66 به شماره 

فریده  مالکیت  به  شاسی 356110 و شماره موتور 474743 

ذهنی مقدم مفقود گردیده است و از درجه اعتبار ساقط می 

باشد.

سند کارخانه سواری پژو 206  مدل 81    به رنگ مشکی  به شماره انتظامی 
موتور    شماره  و  شاسی  81625217   شماره  و  84-221د59  
10FSE24040275 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.15

سند کارخانه وانت  پیکان مدل 66    به رنگ سفید خاکستری  به شماره 
انتظامی 73-383د27  و شماره شاسی  18178281 و شماره موتور  

1516606624  مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.13

سند کارخانه سواری پیکان مدل 82    به رنگ سفید به شماره انتظامی 
73-795ن54  و شماره شاسی  0082554300 و شماره موتور  

11282029116 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.14

سند کارخانه سواری پیکان مدل 83    به رنگ سفید به شماره انتظامی 
موتور   شماره  و   83499316 شاسی   شماره  و  94-429د62 

11283150619 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.12

سند کارخانه سواری پژو 405  مدل 73    به رنگ طوسی سبز  به شماره 
انتظامی 67-795ب74 و شماره شاسی 73306446  و شماره موتور 

2517302921  مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.11

سند کارخانه سواری پیکان مدل 83    به رنگ سفید به شماره انتظامی 
موتور   شماره  و   83453131 شاسی   شماره  و  49-953ج39 

11283079907 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.1

سند کارخانه سواری پژو آر دی  مدل 82    به رنگ طوسی  به شماره انتظامی 
83-186ی52  و شماره شاسی  0082705737 و شماره موتور  

22328204084 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.3

سند کارخانه وانت پیکان مدل 75    به رنگ سفید به شماره انتظامی 
شماره  و   75902533 شاسی   شماره  و  63-465س87  
موتور01517502027    مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.2

سند کارخانه سواری پیکان مدل 83    به رنگ سفید به شماره انتظامی 
موتور  شماره  و   83501247 شاسی   شماره  و  49-388ق19 

11282047495  مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.4

سند کارخانه سواری پیکان مدل 81  به رنگ سفید به شماره انتظامی 
موتور    شماره  و   81594090 شاسی   شماره  و  63-699د95  

11158191799 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.5

سند کارخانه سواری پژو 405  مدل 83    به رنگ مشکی  به شماره انتظامی 
موتور   شماره  و  شاسی  83030848   شماره  و  83-197ل47  

12483065920 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.16

سند کارخانه سواری پیکان مدل 83    به رنگ سفید به شماره انتظامی 
موتور   شماره  و   11010456 شاسی   شماره  و  83-334ی11 

11284019063 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.18

سند کارخانه وانت پیکان مدل 78    به رنگ سفید به شماره انتظامی 
موتور   شماره  و  شاسی  0078929461  شماره  و  51-763د58 

11517809791  مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.19

سند کارخانه سواری سپند پی کی  مدل 84    به رنگ مشکی  به شماره 
انتظامی 24-672ی71  و شماره شاسی  053800و شماره موتور  

M131206048 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.17 

سند کارخانه سواری پژو آر دی  مدل 80    به رنگ سفید به شماره انتظامی 
موتور   شماره  80715193و  شاسی   شماره  و  45-773س21 

22328015187 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.6

سند کارخانه سواری پیکان مدل 83    به رنگ سفید به شماره انتظامی 
موتور   شماره  و   83484807 شاسی   شماره  و  63-975ل33  

11283127303 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.8

سند کارخانه سواری پیکان مدل 74    به رنگ سفید به شماره انتظامی 
موتور   شماره  و   74442225 شاسی   شماره  و  63-725ق29  

1127442777 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.7

سند کارخانه سواری پژو روآ   مدل 87    به رنگ نوک مدادی  به شماره 
انتظامی 94-186ل31  و شماره شاسی  61389472و شماره موتور  

11686097994 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.9

سند کارخانه سواری دوو سی یلو مدل 80    به رنگ بژ  به شماره انتظامی 
83-822ه56  و شماره شاسی  IR80165026294  و شماره موتور  

837078 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.10

آگهی فقدان سند مالکیت «
نظر به اینکه خانم معصومه ضمیری آقاخانی به استناد دو برگ استشهادیه گواهی شده منضم 
به تقاضای کتبی جهت دریافت سند مالکیت المثنی نوبت اول به این اداره مراجعه نموده 
و مدعی است سند مالکیت سه دانگ مشاع از ششدانگ اعیان یک باب آپارتمان به شماره 
پلاک 13652 فرعی از 1253 فرعی از 235 اصلی بخش نه ،مشهد به علت نامعلوم مفقود 
شده است. با بررسی دفتر املاک معلوم شد سند مالکیت سه دانگ مشاع از ششدانگ اعیان 
یک باب آپارتمان واقع در طبقه همکف به مساحت 2 / 172 مترمربع قطعه اول تفکیکی به 
شماره پلاک فوق به نام خانم معصومه ضمیری آقاخانی در ذیل صفحه - دفتر – به شماره 
ثبت - ثبت گردیده و سند مالکیت تک برگ به شماره چاپی 287454 / ب / 97 به شماره 
دفتر الکترونیکی 139720306266012074 صادر و تسلیم گردیده است که بموجب سند 
رهنی شماره 199790 مورخ 11. 11. 1397 دفترخانه 24 مشهد به مدت 60 ماه در رهن 
بانک مسکن قرار گرفته است. سامانه جامع املاک بیش از این حکایتی ندارد لذا به استناد 
ماده 120 اصلاحی قانون ثبت ، مراتب یک نوبت آگهی و متذکر میگردد هر کس نسبت به 
ملک مورد آگهی معامله ای انجام داده یا مدعی وجود سند مالکیت نزد خود ،میباشد، بایستی 
ظرف مدت ده روز از تاریخ انتشار آگهی اعتراض کتبی خود را به پیوست اصل سند مالکیت 
یا سند معامله رسمی به این اداره تسلیم نماید بدیهی است در صورت عدم وصول اعتراض در 
مهلت مقرر و یا وصول اعتراض بدون ارائه سند مالکیت یا سند معامله رسمی نسبت به صدور 

سند مالکیت المثنى و تسلیم آن به متقاضی اقدام خواهد شد.
م الف 4436 جهان اقتصاد 

ابوالقاسم نظام زاده
رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه سه

آگهی ابلاغ مفاد آرا صادره از هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در ثبت شرق اصفهان

در اجرای ماده یک قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و بر حسب ماده قانون 
مذکور آرا ذیل که از طرف این هیات مبنی بر تایید انتقال عادی و یا سهم مغروزی متقاضی صادر گردیده در دو نوبت 
به فاصله 15 روز آگهی میشود تا شخص یا اشخاصی که به آرا مذکور اعتراض دارند از تاریخ اولین انتشار ظرف مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم نموده و در مهلت یک ماه از تاریخ ا تسلیم اعتراض فرصت دارند نسبت به 
تقدیم دادخواست به دادگاه صالحه و ارایه گواهی مبنی بر طرح دعوی ا اقدام نمایند و اقدامات ثبت موکول به ارایه 
حکم قطعی دادگاه خواهد بود و در صورت انقضا مهلت و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد 

شد و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود .
1- رای شماره 140360302027011983 مورخ 1403/08/13 رضا اعتباری پزوه فرزند عباس بشماره شناسنامه 
314 صادره از اصفهان بشماره ملی 1283572567 در ششدانگ یکباب ساختمان ا احداثی بر روی قسمتی از قطعه 
زمین پلاک 7897 واقع در بخش 5 ثبت اصفهان به مساحت 368/50 متر مربع خریدارى مع الواسطه بصورت عادی 

از مالک رسمی حاج حسن پسر حاج حسین 
شناسه آگهی:1838421

تاریخ انتشار نوبت اول:1403/09/13
تاریخ انتشار نوبت دوم:1403/09/28

مهدی صادقی وصفی
رئیس منطقه ثبت اسناد و املاک شرق اصفهان

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی

برابر آرا صادره هیاتهای موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضیان محرز گردیده است لذا مشخصات متقاضیان 
و املاک مورد تقاضا به شرح زیر به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود. در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض 

دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نماید.
ردیف 1- برابر رأی شماره 13038 مورخ 1403/07/18 هیأت دوم مالکیت آقای سید اصغر متدین نژاد به شناسنامه 
شماره 8753 کدملی 1283196840 فرزند سید کاظم در ششدانگ مغازه به مساحت 54/33 متر مربع پلاک شماره 

342 فرعی از 12 اصلی واقع در اصفهان بخش
14حوزه ثبت ملک غرب اصفهان تأئید و محرز گردیده است.

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی

برابر آرا صادره هیاتهای موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضیان محرز گردیده است لذا مشخصات متقاضیان 
و املاک مورد تقاضا به شرح زیر به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود. در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض 

دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نماید.
ردیف 1- برابر رأی شماره 13037 مورخ 1403/07/18 هیأت دوم مالکیت آقای سید اصغر متدین نژاد به شناسنامه 
شماره 8753 کدملی 1283196840 صادره اصفهان فرزند سید کاظم در ششدانگ مغازه به مساحت 84/30 متر 
مربع پلاک شماره 342 فرعی از 12 اصلی واقع در اصفهان بخش 14 حوزه ثبت ملک غرب اصفهان ثبت در دفتر 

املاک تأئید و محرز گردیده است.
شناسه آگهی:1839524

تاریخ انتشار نوبت اول :1403/09/13
تاریخ انتشار نوبت دوم :1403/09/28

شهریاری-رئیس منطقه ثبت اسناد و املاک غرب اصفهان

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی 

و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  اول  140360306006009064هیأت  شماره  رای  برابر   
ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تربت حیدریه تصرفات تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی خانم زهرا قائنی سرکاریزی فرزند نجیب اله به شماره شناسنامه 793صادره از تربت حیدریه در 
ششدانگ یک باب منزل به مساحت 104/20 متر مربع قسمتی از پلاک شماره 426 فرعی مجزی شده از 208از 
اراضی حسنی سفلی پلاک 233اصلی دهستان اربعه واقع در خراسان رضوی بخش یک حوزه ثبت ملک تربت 
حیدریه خریداری از عیسی میری ورثه مالک رسمی طاهره مخلصی محرز گردیده است .لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید ،ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:1403/09/13

 تاریخ انتشار نوبت دوم :1403/09/29
میم الف678

سید امین موسوی
 رئیس ثبت اسناد و املاک

رئیس کنفدراسیون صادرات ایران معتقد است تعیین نرخ، هزینه نقل و انتقال پول 
و اینکه با توجه به شرایط تحریم بانک ها چه میزان امکان دریافت وجوه صادراتی را 
در بازارهای مختلف جهانی دارند، سه ابهامی است که هنوز در رابطه با فعالیت سامانه 

ارز تجاری مرکز مبادله ارز و طلا رفع نشده است.
به گزارش ایسنا، اواخر اردیبهشت ماه بانک مرکزی اعلام کرد که با هدف تسریع در 
رفع تعهد ارزی و برگشت ارز صادرکنندگان خرد بخش خصوصی و در راستای عمق 
بخشی به  بازار رسمی ارز در راستای سیاست تثبیت ارزی، تصمیم گرفته با همکاری 
وزارت صمت، تالار ارز اشخاص )بازار ارز توافقی( را در  مرکز مبادله ارز و طلای ایران 
راه اندازی کند تا صادر کنندگان خرد بخش خصوصی، ارز خود را با قیمت توافقی 
در این بازار رسمی و ضابطه مند عرضه کنند و بانک مرکزی نیز در این بستر رسمی 

به عنوان ناظر و رگولاتور حضور داشته باشد.
حالا به نظر می رسد این تصمیم در قالب سامانه ارز تجاری در حال اجرایی شدن 
است. سامانه ارز تجاری مرکز مبادله ارز و طلای ایران از سوم آذر سال جاری، به صورت 
رسمی برای خرید و فروش ارز راه اندازی شده و از سوم دی ماه همه واردکنندگانی 
که از ارز نیمایی استفاده نمی کنند، باید ارز خود را از سامانه ارز توافقی دریافت کنند

در این رابطه محمد لاهوتی - رئیس کنفدراسیون صادرات ایران - در گفت وگو با 
ایسنا، اظهار کرد: موضوع سامانه بازار مبادله ارز و طلا تقریبا اوایل سال جاری توسط 
بانک مرکزی کلید خورد. بر این اساس در مرکز مبادله طلا و ارز در یک طرف 

صادرکنندگان ارز خود را عرضه در طرف دیگر وارد کنندگان تقاضای ارزی خود را 
بعد از سفارش ارائه می کنند. بین صادر کننده و وارد کننده بانک ها  به عنوان بانک های 

عامل، دریافت وجه صادراتی و پرداخت ارز وارداتی را انجام خواهند داد.
به گفته وی نحوه قیمت گذاری هم طبق اعلام بانک مرکزی، به صورت توافقی بین 
صادر کننده و وارد کننده خواهد بود. البته این به این معنی نیست که صادر کننده 
و وارد کننده ارتباط مستقیم داشته باشند، بلکه فقط با اعلام کف قیمت توسط 
صادرکننده و سقف قیمت توسط  واردکننده، نرخ ها اعلام می شود و در همان محدوده 
قیمتی که صادرکننده و واردکننده وکالت دادند که ارز فروخته یا خریداری شود، 
بانک های مرکز مبادله این معاملات را انجام خواهند داد. کارگزار این نقل و انتقال هم 
بانک هایی خواهند بود که اگر صادر کننده ارز را در اختیار نماینده آن بانک در هر 
جای دنیا قرار دهد، گواهی سپرده ارزی دریافت می کند و با ارائه گواهی سپرده ارزی 
که مشخص می کند این پول نزد کدام بانک است، این پول به وارد کننده واگذار 

می شود.
رئیس کنفدراسیون صادرات ایران با بیان اینکه موضوع نرخ یکی از موضوعات 
چالشی و اساسی در سامانه ارز تجاری است؛ چرا که بانک مرکزی معتقد است که 
نرخ توافقی خواهد بود، اما از آن جایی که به هر حال خود بانک مرکزی هم عرضه 
کننده ارز در این بازار است و می خواهد ارز خودش را عرضه کند، قطعاً یک رقابت 
نابرابری بین حجم ارز ارائه شده توسط بانک مرکزی و صادرکنندگان کوچک و 

متوسط به وجود خواهد آمد و این موضوع در قیمت گذاری و در تعیین و کشف 
قیمت تاثیر خواهد داشت و ممکن است همان اتفاقی که در شروع آغاز به کار سامانه 

نیما اتفاق افتاد، یعنی تعیین نرخ توسط بانک مرکزی، مجدداً تکرار شود.
وی افزود: با توجه به اینکه بارها و بارها مسئولان بانک مرکزی اعلام کردند که نرخ 
ارز آزاد را قبول ندارند، بعید به نظر می رسد  این فرصت را بدهند که نرخ ارز در این 
مرکز به صورت واقعا توافقی و بر اساس اعلام صادرکننده و تقاضای خریدار کشف 
شود و احتمالاً مجدداً ما با مشکل نرخ ارزان برای فروش کالاهایی که هیچگونه ارز 
ارزان یا انرژی ارزان قیمت استفاده نمی کنند، مثل کالاهای کشاورزی و کالاهای 

صنعتی مواجه خواهیم بود.
لاهوتی با بیان اینکه دغدغه دیگر صادرکنندگان و واردکنندگان این است که هزینه 
نقل و انتقال پول در این مرکز چقدر خواهد بود که تا به امروز هنوز به صورت مشخص 
و شفاف اعلام نشده، تصریح کرد: نکته سوم هم این است که باید ببینیم تا چه میزان 
بانک ها امکان دریافت وجوه صادراتی را در بازارهای مختلف جهانی دارند، با توجه 
به تحریم ها روند دریافت پول را چگونه از صادر کننده کلید خواهند زد و آیا طرف های 
تجاری صادراتی امکان حواله پول به این بانک ها یا شرکت ها را دارند یا خیر. به نظر 
می رسد تا زمانی که این موضوعات شفاف نشود، قضاوت در مورد اینکه این سامانه 
کمکی به افزایش صادرات، رفع تعهد ارزی و شناسایی نرخ واقعی ارز خواهد کرد یا 

نه امکان پذیر نیست.

رئیس کنفدراسیون صادرات ایران مطرح کرد

سه ابهام سامانه ارز تجاری
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فعالیت  تاثیر  تحت  در  نفت  قیمت  اقتصاد:  جهان 
کارخانه ای مطلوب در چین و ازسرگیری حملات رژیم 
صهیونیستی به لبنان با وجود آتش بس، افزایش یافت 
به گونه ایکه، بهای معاملات نفت برنت با 34 سنت معادل 
0.47 درصد افزایش، به 72 دلار و 18 سنت در هر بشکه 
رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با 
32 سنت معادل 0.47 درصد افزایش، به 68 دلار و 32 

سنت در هر بشکه رسید.
در این رابطه ییپ جون رونگ، استراتژیست بازار شرکت 
آی جی درباره روند بازار گفت: ادامه رشد فعالیت تولیدی 
چین که تا حدودی منعکس کننده موفقیت اقدامات 
محرک مالی اخیر پکن است، قیمت نفت در هفته جاری 
موفق شده است ثبات پیدا کند. این وضعیت، تا اندازه ای 
خاطر بازار را نسبت به تقاضای چین برای سوخت، آرام 

کرده است.
یک نظرسنجی بخش خصوصی نشان داد فعالیت 
کارخانه ای چین در نوامبر، با سریع ترین روند در پنج ماه 
ترامپ،  که  زمانی  درست  و  یافت  افزایش  گذشته 
تهدیدهای تجاری علیه پکن را تشدید کرده است، خوش 

بینی شرکت های چینی را تقویت کرد.

استراتژیست آی جی خاطرنشان کرد: با این حال 
معامله گران به تحولات در سوریه چشم دوخته اند و 
احتمال گسترش تنش در خاورمیانه را ارزیابی می کنند

آتش بس میان رژیم صهیونیستی و لبنان از چهارشنبه 
گذشته به اجرا درآمد اما دو طرف یکدیگر را به نقض 
آتش بس متهم می کنند.وزارت بهداشت لبنان اعلام کرد 

چندین نفر در دو حمله رژیم صهیونیستی به جنوب این 
کشور، مجروح شده اند. حملات هوایی هم در سوریه برای 

مقابله با تروریست ها تشدید شده است.
شاخص های بازار جهانی نفت هفته گذشته پس از اجرای 
توافق آتش بس در لبنان و کاهش نگرانی نسبت به 
ریسک اختلال عرضه و پیش بینی ها از ایجاد مازاد عرضه 

در سال 2025، بیش از سه درصد کاهش هفتگی داشت
اوپک پلاس، نشست وزیران خود برای تصمیم گیری 
درباره سیاست تولید را به پنجم دسامبر موکول کرد. به 
گفته منابع آگاه در اوپک پلاس، این گروه سرگرم بحث 
درباره به تاخیر انداختن افزایش برنامه ریزی شده تولید 

در ژانویه است.
تونی سایکامور، تحلیلگر ارشد شرکت آی جی اظهار کرد: 
تمدید کاهش تولید به اوپک پلاس اجازه می دهد فرصت 
بیشتری برای ارزیابی تاثیر سیاست های ترامپ در 
خصوص تعرفه ها و انرژی داشته باشد و پاسخ چین را هم 

مشاهده کند.
تحلیلگران در نظرسنجی ماهانه رویترز پیش بینی کردند 
به دلیل ضعف اقتصادی در چین که دورنمای تقاضا را 
تیره کرد و فراوانی عرضه جهانی، تاخیر پیش بینی شده 
در افزایش تولید اوپک پلاس را تحت الشعاع قرار می دهد 
قیمت هر بشکه نفت برنت در سال 2025، به 74 دلار و 

53 سنت می رسد.
بر اساس گزارش رویترز، این هفتمین بازبینی نزولی 
دورنمای قیمت نفت در سال 2025 است که از ابتدای 

هفته جاری تاکنون، 80 دلار بوده است.

قیمت نفت اوج گرفت بین الملل

قیمت گاز در اروپا صعودی شد
قیمت گاز در بازار اروپا به دنبال پیش بینی ها از هوای سردتر در بخش هایی از 

این منطقه، به روند صعودی معاملات قبلی ادامه داد و افزایش یافت.
به گزارش ایسنا، قیمت پایه گاز بازار اروپا، پس از رشدی که روز جمعه داشت، 
حداکثر 2.7 درصد در روز دوشنبه افزایش یافت. شرکت هواشناسی »ماکسار 
تکنولوژی« پیش بینی کرد پس از یک دوره کوتاه دمای ملایم، انتظار می رود 
هوای سردتر در روزهای آینده به غرب اروپا برگردد و با سرعت به نقاط دیگر این 

منطقه گسترش پیدا کند.
سردتر شدن هوا، تقاضای گرمایشی را افزایش می دهد و به فشار صعودی بر 
قیمت گاز می افزاید. افزایش قیمت نفت هم از بهای معاملات گاز پشتیبانی کرده 
است زیرا معامله گران، ریسک هایی که برای عرضه جهانی انرژی، از اوکراین تا 
خاورمیانه وجود دارد را رصد می کنند.برداشت گاز از مخازن اروپا، در حال حاضر، 
سریع تر از حد معمول روی می دهد و احتمالا برنامه بازسازی ذخایر در سال آینده 
را دشوارتر می کند. کمتر از یک ماه به زمان انقضای قرارداد ترانزیت گاز میان 
روسیه و اوکراین مانده و اروپا در خطر از دست دادن بخشی از عرضه خود در اوج 
فصل تقاضای گرمایشی است.فعلا صادرات گاز روسیه از مسیر اوکراین به اروپا، 
طبق معمول در جریان است، اما جریان گاز در روز دوشنبه، ممکن است اندکی 
کاهش پیدا کند. شرکت مشاوره آکسیلیون اعلام کرد بازارها به این کاهش، 
واکنش نشان دادند.تاسیسات ذخیره سازی گاز در سراسر اروپا اکنون 85 درصد 
پر است که کمتر از 95 درصد در مدت مشابه سال گذشته است و اتحادیه اروپا، 
حذف ذخیره سازی گاز برای فوریه را بالا برده تا اطمینان حاصل کند برای سال 

2025 آمادگی مناسبی وجود دارد.

 یک میلیارد پوند انرژی بادی
 در انگلیس هدر رفت

به دلیل محدودیت های زیرساختی شبکه برق در انگلیس، انرژی بادی به ارزش 
یک میلیارد پوند هدر رفت.

به گزارش ایسنا، ظرفیت رو به رشد و وضعیت جوی مساعد، می توانست به رشد 
عظیم تولید انرژی بادی در انگلیس در سال 2024 کمک کند اما اپراتور شبکه 
به دلیل محدودیت های زیرساختی شبکه برق، به شرکت های تولیدکننده انرژی 
بادی پول پرداخت کرد تا توربین های خود را خاموش کند. این هزینه گزاف در 
نهایت به مصرف کنندگان منتقل می شود و طرح های برنامه ریزی شده برای 
کربن زدایی از شبکه تا سال 2030 را به خطر می اندازد و کاهش قبوض را دشوارتر 
می کند.توسعه نیروی تجدیدپذیر به خصوص انرژی بادی، برای دستیابی به 
هدف شبکه برق پاک ضروری شمرده می شود. طبق آمار بلومبرگ نیو انرژی 
فاینانس، انگلیس، تاسیسات تولید نیروی فراساحلی را در پنج سال گذشته، 50 

درصد افزایش داده و قرار است ظرف پنج سال آینده، دو برابر کند.
اما توسعه شبکه برق، روند رشد مشابهی نداشته است. در نتیجه، اپراتور شبکه، 
مواقعی، به مزارع بادی به خصوص مزارعی که در اسکاتلند هستند، پول پرداخت 
می کند تا فعالیت نکنند. انگلیس در سال جاری تاکنون، بیش از یک میلیارد 
پوند )1.3 میلیارد دلار( برای هزینه های ترافیک شبکه صرف کرده است تا 
نیروگاه هایی را که به دلیل محدودیت های زیرساختی شبکه نمی توانند برق 

تولید را تحویل دهند، خاموش کند.

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با تأکید بر اینکه اکنون موضوع ناترازی انرژی 
به یک مسئله عمومی تبدیل شده است، گفت: نیاز است که همه پای کار باشند 

و برای مدیریت مصرف انرژی تلاش کنند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از شرکت ملی گاز ایران، سعید توکلی روز 
یکشنبه )11 آذر( در یازدهمین نشست هماهنگی سوخت زمستانی در سطح 
شرکت ملی گاز ایران که با حضور مدیران ستادی و مدیران عامل شرکت های 
گاز استانی به صورت ویدئو کنفرانس در ساختمان شهدای گاز برگزار شد، اظهار 
کرد: طی یک روز، مصرف گاز در بخش خانگی، تجاری و صنایع جز 50 میلیون 
مترمکعب افزایش داشته؛ بنابراین لازم است که همه بخش ها همکاری کرده و 
موضوع را جدی بگیرند تا بتوانیم از بروز بحران های احتمالی جلوگیری کنیم.

وی ادامه داد: آبان سال قبل برعکس امسال، گرم ترین آبان ماه طی 50 سال 
گذشته بوده و برعکس، آذرماه امسال جزو سردترین ماه ها طی چهار دهه 
گذشته به ثبت رسیده و طبق پیش بینی ها، این ماندگاری سرمای هوا تا آخر 
هفته جاری یا 10 روز آینده، ادامه خواهد داشت، بنابراین این موضوع، 
نگرانی هایی را به همراه دارد؛ چراکه با ادامه روند افزایشی مصرف گاز، فشار 

بیشتری بر شبکه گاز وارد خواهد شد.
معاون وزیر نفت در امور گاز خطاب به مدیران عامل شرکت های گاز استانی، 
گفت: با توجه به شرایط کنونی، مصوبات ابلاغی بالادستی باید با جدیت در 
استان ها اجرایی شود؛ تلاش کنید اهمیت مصرف بهینه گاز را به مردم توضیح 
دهید و از گسترش انشعابات غیرمجاز و استفاده نادرست از گاز در فضای باز 
جلوگیری کنید.وی با بیان اینکه به این منظور، باید از ظرفیت های مختلف برای 
توجیه مردم استفاده کرد، افزود: برای نمونه، می توان از مساجد و ائمه جمعه 
برای افزایش آگاهی عمومی بهره برد. همچنین، مراکز عمومی روباز باید تحت 

نظارت قرار گیرند تا از انشعابات غیرمجاز استفاده نشود.
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با بیان اینکه بیشترین سرمای هوا و مصرف گاز 
در استان های شمالی کشور است و تنها شهرهای جنوبی وضعیت نسبتاً بهتری 
دارند، تصریح کرد: خواهش ما این است از نگاه استانی و بخشی بپرهیزید و به 
مسائل با دید ملی و کلان بنگرید؛ هم اکنون زمانی است که باید با همراهی و 

هم افزایی، حال یکدیگر را بهتر کنیم.
توکلی استفاده از ظرفیت های قانونی را در بازدید از باغ ها، رستوران ها و تمام 

اماکنی که از گرماتاب ها استفاده می کنند، بسیار مهم عنوان کرد و گفت: بر 
اساس ابلاغیه های مصوب دولت، حضور شما در میدان، دید وسیع تری در این 
زمینه به شما خواهد داد؛ ضمن آنکه دوستان می توانند برای فرهنگ سازی در 
زمینه صرفه جویی در مصرف گاز اقدام کرده و لازم است که این جریان سازی 

ادامه یابد تا واقعیت ها به مردم منتقل شود.
معاون وزیر نفت در امور گاز افزود: بازدید از مکان هایی که ممکن است مصرف 
زیاد آنان، تأثیر بسیاری بر شبکه سراسری گاز داشته باشد را جزو اولویت 
بازدیدهای خود قرار دهید؛ چراکه تذکر به موقع شما می تواند برای شبکه، مفید 

فایده باشد.
وی با بیان اینکه این نعمت الهی تنها برای استفاده ما نیست و به همه نسل ها 
تعلق دارد، بیان کرد: این واقعیت نشان می دهد که ما در حال استفاده از منابع 

کشور هستیم و باید به این موضوع توجه ویژه کنیم.
به گفته توکلی، مسئولیت هر فرد در این زمینه بسیار مهم است و باید به مردم 
توضیح داده شود که وضعیت کنونی نیازمند همکاری آن هاست. آگاه سازی در 
مدارس، دانشگاه ها و مراکز فرهنگی می تواند به درک بهتر مردم از شرایط کمک 
کند.مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران یادآور شد: مدیران باید با حضور میدانی 
خود به بازدید از تأسیسات بپردازند و مردم را متقاعد به مدیریت مصرف انرژی 
کنند؛ درجه حرارت مناسب برای گرمایش، بین 18 تا 21 درجه سانتی گراد 

است.
توکلی در پایان، بار دیگر تأکید کرد: نیاز است که همه پای کار باشند و برای 
مدیریت مصرف انرژی تلاش کنند. اکنون موضوع ناترازی انرژی به یک مسئله 
عمومی تبدیل شده و واجب است برای رفع این مشکل، راهکارهای اساسی 

اندیشیده شود.

مصرف گاز در بخش خانگی ۵۰ میلیون متر مکعب افزایش یافت

نشست هم اندیشی جمعی از فعالان اقتصادی استان گلستان با حسن پور رئیس بسیج فعالان اقتصادی کشور و 
بهرامن نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران و با حضور برهمن رئیس اتاق مشترک ایران و آفریقا

نشسـت هـم اندیشی جمعی از فعالان اقتصادی اسـتان گلسـتان با سـردار 
حسـن پور رئیس بسیج فعالان اقتصادی کشـور و بهرامـن نایب رئیس اتاق 
بـازرگانی ایـران و بـا حضـور برهمن رئیس اتاق مشـترک ایـران و آفریقا در 

محل اتاق بازرگانی گرگان برگزار شد.
همچنیـن در جریـان ایـن نشسـت یـک تفاهـم نامـه همـکاری بیـن اتاق 
مشـترک ایران - آفریقا و اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشـاورزی گرگان 

امضاء شد.
تصمیم گیری های نادرسـت گذشـته، عامل مشـکلات اقتصادی 

امروز است
رییـس اتـاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشـاورزی گرگان گفت: متأسـفانه 
تصمیم گیری هـای نادرسـت در سـال های گذشـته، زمینه سـاز بسیاری از 

مشکلات اقتصادی امروز کشور شده است.
امیـر یوسـفی در نشسـت هـم اندیشی جمعی فعـالان اقتصادی اسـتان که 
بـا حضور سـردار حسـن پور رییس بسیـج فعالان اقتصادی کشـور و بهرامن 
نائـب رییـس اتاق بـازرگانی ایران برگزار شـد، اظهار کـرد: تولیدکنندگان، 
تجـار و صادرکننـدگان امـروز بـا مشـکلات متعـددی مواجه اند که بـا ارائه 

چند راهکار می توان آنها را رفع کرد.
وی افـزود: گلسـتان یـکی از تولیدکنندگان اصلی محصولات غذایی کشـور 
اسـت و نقـش مهـمی در امنیت غـذایی مردم ایفـا می کند، اما کشـاورزان و 

تولیدکنندگان از حمایت کافی برخوردار نیستند.
یوسـفی تأکیـد کرد: در بسیـاری از کشـورهای دنیا، دولت ها به کشـاورزان 
یارانـه پرداخـت می کننـد، در حالی که کشـاورزان مـا عملاً به دولـت یارانه 

می دهند.
رئیـس اتـاق بـازرگانی گـرگان تصریـح کرد:بیشـتر کشـاورزان گلسـتانی 
خرده مالک هسـتند و میانگین زمین های کشـاورزی آنهـا کمتر از 4 هکتار 
اسـت که این نشـان دهنده شرایط دشـوار تولید برای کشـاورزان گلستانی 

است.

وی با اشـاره به اینکه صنایع گلسـتان عمدتاً کوچک و متوسـط هسـتند و 
از حمایـت کافی برخوردار نیسـتند، بیـان کرد: ناترازی برق طی سـال های 
اخیـر آسیب هـای جـدی به تولیـد وارد کرده اسـت وهمچنین ناتـرازی در 
سیسـتم بانـکی و سیاسـت های انقبـاضی باعث شـده تـا فعـالان اقتصادی 
عـلاوه بر عدم دسـترسی به منابع بانکی، در بازپرداخـت تعهدات قبلی خود 

نیز دچار مشکل شوند.
رییـس اتـاق بازرگانی گـرگان افزود: گلسـتان در مسیر چهـارراه اقتصادی 
کشـور قـرار دارد، امـا نتوانسـته اسـت به طـور کامـل از ایـن فرصت هـا 

بهره برداری کند.
یوسـفی با اشـاره به منطقه آزاد اینچه برون بیان کرد: کمبود زیرسـاخت ها 
در این منطقه باعث شـده تا این ظرفیت بی نظیر برای تجارت با کشـورهای 
همسـایه، حـتی چین، بهره برداری نشـود بر این اسـاس لازم اسـت تکلیف 

زیرساخت های این منطقه هرچه سریع تر مشخص شود.
وی در ادامـه گفـت: امیدواریم بسیج اقتصادی کشـور در کنار اتاق بازرگانی 
ایـران، صـدای فعـالان اقتصـادی گلسـتان را به گـوش مسـئولان در تهران 

برسانند تا اهداف توسعه ای استان با سرعت بیشتری پیش برود.
بـرای حفـظ بازارهـای بین الملـلی باید رفتـار اقتصـادی خود را 

به روز کنیم
نایب رئیـس اتـاق، بـازرگانی، صنایـع، معادن و کشـاورزی ایران بـا انتقاد از 
عملکـرد ضعیـف رایزن هـای اقتصادی ایران در کشـورهای هـدف تجارت، 
گفـت: بـرای حفظ بازارهـای بین المللی باید رفتـار اقتصادی خـود را به روز 

کنیم و به دنبال ورود به بازارهای جدید باشیم.
محمدرضـا بهرامـن در نشسـت هـم اندیـشی جمـعی از فعـالان اقتصادی 
اسـتان گلسـتان کـه با حضـور غلامرضـا حسـن پور، رئیس سـازمان بسیج 
فعـالان اقتصـادی برگزار شـد، با انتقـاد از عملکرد ضعیف رایزنـان بازرگانی 
ایـران در کشـورهای هـدف ، اظهار کـرد: این عملکرد ضعیف موجب شـده 
نـه تنهـا نتوانیم بازارهای جدیدی به دسـت آوریم، بلکـه در حفظ بازارهای 

قبلی نیز با مشکلات جدی روبه رو شویم.
وی افـزود: اتـاق بـا توجه به اهمیت نقش رایزنان اقتصـادی در ایجاد و حفظ 
بازارهـای صـادراتی، پیشـنهاد داده کـه رایزن هـای اقتصادی را بـا توجه به 
توانمندی هـای افراد و شـناختی که آنها از بازارهـای مختلف دارند، انتخاب 
کنـد و حـتی حاضـر اسـت حقـوق آن هـا را نیـز تأمین کنـد؛ اما متأسـفانه 

هنوز پاسخ مشخصی دریافت نکرده است.
او در ادامـه بـر لزوم تطبیـق اقدامات تجاری خود با نیازهـای روز بازار تأکید 
کـرد و گفـت: بـرای بقـا در بازارهـای جهـانی، باید رفتـار اقتصـادی خود را 
 ،FATF به روزرسـانی کنیـم. بنابرایـن در صـورت عـدم حـل موضـوع

نمی توان امیدوار بود که مشکلات اقتصادی رفع شوند.
نایب رئیـس اتـاق ایـران گفـت: اقتصاد کشـور نیازمنـد یک تغییر اسـاسی 
اسـت و بـدون ایـن تحـول، چالش هـای موجـود ادامـه خواهد یافـت. برای 
برون رفـت از مشـکلات اقتصـادی، بایـد رشـد 8 درصـدی به عنـوان یـک 

مطالبه مشترک توسط تمام فعالان اقتصادی دنبال شود.
بهرامـن خاطرنشـان کرد: همراهی بسیـج با فعالان اقتصادی نشـان دهنده 
آن اسـت کـه در شـرایط حسـاس، باید از منافع مشـترک حمایـت کنیم و 

همکاری را جایگزین رقابت های غیرسازنده کنیم.
تحـرک تجاری خـارجی ایـران بسیـار کم اسـت/ منطقـه آزاد 

اینچه برون اولویت تجاری استان است
 رییـس سـازمان بسیـج فعالان اقتصـادی کشـور گفت:  متاسـفانه تحرک 
تجـاری خـارجی ایـران کم اسـت و برای بـرون رفت از مشـکلات اقتصادی 

نیازمند افزایش تجارت خارجی هستیم.
سـردار غلامرضـا حسـن پـور در نشسـت هـم اندیـشی فعـالان اقتصـادی 
گلسـتان کـه با حضـور بهرامن ،نایـب رییس اتاق ایـران برگزار شـد، اظهار 
کـرد: وضعیـت فعـلی اینچه برون در شـان گلسـتان و فعـالان اقتصادی آن 

نیست و باید برای رفع مشکلات این منطقه برنامه ای اساسی ارائه داد.
وی افـزود: امـروز در بازدیـدی که از این منطقه داشـتیم ، گـزارش مفصلی 

از وضعیـت و کمبودهـا و گلایه مندی فعـالان اقتصادی در این منطقه جمع 
آوری شـد کـه ایـن مسـایل بـررسی  و  کار شـناسی خواهد شـد تا بـرای آن 

تصمیم نهایی و جدی گرفته شود.
سـردار حسـن پـور بیـان کـرد: یک بـار برای همیشـه مسـأله اینچـه برون 

باید چکش کاری شود تا به راه حل مشترکی برای رفع مشکلات برسیم.
وی ادامـه داد: امـروز مقـام معظـم رهبـری و دولـت بـه اندازه ای به مسـأله 
اقتصـاد و معیشـت مـردم و کشـور تاکید دارند کـه بسیج فعـالان اقتصادی 
ماموریـت دارنـد مسـائل و مشـکلات اسـتان هـا را رصـد و بـا ارائـه گزارش 

تصمیمات نهایی برای رفع آنها اخذ شود.
وی گفـت: سـعی کـرده ایـم منطقـه آزاد اینچـه بـرون را در اولویـت برنامه 

های استان قرار دهیم.
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قاسم توانایی- خبرنگار جهان اقتصاد 
اسـتاندار فـارس جـذب سـرمایه گذاری خصـوصی را یـکی از اصلی تریـن راه هـای 
خـروج فارس از بن بسـت دانسـت و افزود: سـرمایه گذاری بخش خصـوصی تنها راه 
توسـعه اسـتان اسـت. بـرای این توسـعه ، زیرسـاخت هایی لازم اسـت کـه حاکمیت 
قانـون و وفـاق مـلی و احسـاس ارزشـمندی پیـش نیازهای ایـن سـرمایه گذاری ها 

مطرح شده است. 
حسینعلی امیری امروز، 10 آذرماه در جمع تعدادی از عشـایر اسـتان فارس، گفتمان 
رئیـس جمهـوری را مـورد توجه قرار داد و افزود: دکتر پزشـکیان بر اسـاس چارچوب 
قول هـایی کـه بـه مـردم داده و بـر اسـاس گفتمـانی که مطـرح کرده اسـت، تلاش 

می کند.
وی اظهـار کـرد: در نظام های سیاسی حقـوقی مبتنی بر پارلمـان، قانون گذاری حق 
مـردم اسـت کـه به صورت مسـتقیم یـا غیرمسـتقیم اعمال می شـود مثـل آنچه ما 

در قانون اساسی کشورمان داریم.
امیری افزود: در چارچوب گفتمان دکتر پزشـکیان از جمله اسـتفاده از ظرفیت جوانان 
و به کارگیـری بانـوان در مناصـب مدیریـتی عمل می شـود، انتخاب اولیـن فرماندار 
اسـتان از جامعـه بانـوان نیـز آغـاز ایـن مسیـر اسـت چراکـه معتقدیـم بـر اسـاس 

پژوهش های علمی انجام شده در بعضی از زمینه ها بانوان موفق تر هستند.
اسـتاندار فارس وفاق ملی را که از جانب رئیس جمهور پزشـکیان مطرح شـده اسـت، 
یـک ضـرورت دانسـت و تصریح کرد: شـرایط منطقـه، جامعه و مجامـع بین المللی 

وفـاق مـلی را از انتخـاب بـه ضـرورتی اجتناب ناپذیـر تبدیـل کـرده اسـت و قطعـاً 
دشـمنان از شـقاق درونی مـا بـرای ضربـه زدن به کیـان ایران سوءاسـتفاده خواهند 

کرد.
 وی در بخـش دیگر سـخنان خـود رأی آوردن و رأی نیـاوردن در انتخابات را از لوازم 
دموکـراسی دانسـت و بـر ضرورت اسـتفاده از تمـام ظرفیت های کشـور تاکید کرد و 

افـزود: قطعـاً صـدای افرادی کـه در انتخابـات شـرکت نکرده اند، هـم خواهیم بود، 
بایـد احسـاس ارزشـمندی را در مـردم توسـعه دهیـم و بـا نهادینـه شـدن حاکمیت 

قانون، توسعه اجتماعی و اقتصادی و اعتلای فارس را رقم بزنیم.
امیـری بـا اشـاره بـه اینکـه حاکمیـت آمیختـه بـا حکمـت، جامعـه را به سـرانجام 
می رسـاند بـه بیـان ویژگی های گفتمانی دکتر پزشـکیان پرداخت و گفـت: در دولت 
چهاردهـم هیـچ تقابلی وجود ندارد، علاوه بر آن برنامه هفتم به درسـتی اجرا می شـود 
و اساسـاً اداره جامعـه بـر اسـاس علـم و عقلانیـت و اسـلام رحمـانی و مـدارا صورت 
می پذیرد.اسـتاندار فـارس ادامـه داد: آنچـه مهـم اسـت، این اسـت که قـدمی برای 
توسـعه اسـتان برداشـته شـود و دردی از آلام مـردم کاهـش یابـد، بـرای تحقق این 

مهم به کمک همه نیاز دارم.
وی شـاخص های اسـتان را مـورد توجـه قـرار داد و تصریـح کـرد: فـارس در لغـت، 
برخـوردار بـوده امـا در عمـل از آن محـروم بـوده اسـت از جهت فضاهـای ورزشی، 
درمـانی و آمـوزشی و پایـه بودجه اسـتان توزیع مناسـبی، بر اسـاس عدالت، صورت 

نپذیرفته است که باید برای اصلاح آن گام های اساسی برداشت.
نماینـده عـالی دولت چهاردهم در اسـتان فارس در بخش دیگر سـخنان خود اظهار 
کـرد: همـه بایـد در اداره اسـتان سـهیم باشـند، بایـد همه با هـم مشـارکت کنند تا 

فارس را به جایگاه شایسته مردم استان برسانیم.
وی یـاد بـزرگان اقـوام اسـتان را گـرامی داشـت و افـزود: جوامـع با عقبـه تاریخی و 

هویت ملی خود زندگی می کنند که باید به صورت ویژه به آن توجه کرد.

 زهرا افضلیان- خبرنگار جهان اقتصاد
 رئیس کمیسیون گردشـگری شـورای اسـلامی شهر یزد گفت: 
مناسـب سـازی فضای شـهری و اقامتگاه ها در جهت توسـعه 

گردشگری در حوزه معلولین در دستورکار قرار گیرد.
حقیرالسـادات اظهارداشت: اقامتگاه ها باید به استانداردهای لازم 
برای پذیرش معلولین دسـت یابند. این استانداردها شامل وجود 

اتاق های مناسـب با امکانات ویژه، دسترسی آسـان به ورودی ها 
و خدمـات عمومی و همچنین آموزش کارکنـان در زمینه نحوه 

ارائه خدمات به افراد دارای معلولیت می باشد.
رئیس کمیسیون گردشـگری شـورای اسـلامی شـهر یزد بیان 
کـرد: توسـعه گردشـگری بـرای معلولیـن نـه تنها بـه افزایش 
کیفیـت زنـدگی این افراد کمک می کند، بلکـه می تواند به رونق 

اقتصـادی مناطـق گردشـگری نیـز منجـر شـود. بـا جـذب 
گردشـگران دارای معلولیـت و خانواده هـای آن ها، فرصت های 

جدیدی برای کسب وکارها و اشتغال محلی ایجاد خواهد شد.
حقیرالسـادات با اشـاره به اینکه زیر سـاخت های گردشـگری 
شـهر باید برای تمام شـهروندان درنظر گرفته شـود تا معلولین 
نیـز بتواننـد مـکان های گردشـگری و ارزشـمند شـهر را بدون 

محدودیـت مشـاهده و رصـد کننـد، ادامـه داد: همـکاری بین 
نهادهـای دولـتی، بخش خصـوصی و سـازمان های غیر دولتی 
می توانـد بـه تحقـق ایـن اهـداف کمک کنـد. با همفکـری و 
برنامه ریـزی مناسـب، می توان فضـایی دلپذیر و دسـترس پذیر 
بـرای همـه افـراد جامعـه ایجـاد شـود و زمینه سـاز توسـعه 

گردشگری پایدار و فراگیر باشد.

زینت هلیلی- خبرنگار جهان اقتصاد 
شـهردار اصفهان گفت: علیرغم کاهش نزولات آسـمانی طی سـه سـال گذشـته و 
خشـکی رودخانـه زاینده رود و خشک شـدن چاه ها به دلیل کمبـود آب، تلاش کردیم 

با تمام توان فضای سبز این کلان شهر را حفظ کنیم.
بـه گـزارش اداره ارتباطات رسـانه ای شـهرداری اصفهان، علی قاسـم زاده شـامگاه 
یکشـنبه یازدهـم آذرمـاه در فصل چهارم برنامـه تلویزیونی »اصفهان مـن« با بیان 
اینکـه حفظ فضای سـبز شـهر اصفهـان از سـخت ترین اقدامات شـهرداری در این 
دوره بوده اسـت، اظهار کرد: علیرغم کاهش نزولات آسـمانی طی سـه سـال گذشته 
و خشـکی رودخانـه زاینـده رود و خشک شـدن چاه هـا به دلیـل کمبـود آب، تـلاش 

کردیم با تمام توان فضای سبز این کلان شهر را حفظ کنیم.
وی با بیان اینکه وضعیت فضای سـبز اصفهان در مقایسـه با سـایر شـهرهای کشور 
شـرایط مطلوبی دارد، عنوان کرد: طبق اسـناد بالادسـتی، سـرانه فضای سـبز برای 
کلان شـهرها بایـد 15 متـر مربـع باشـد، در حـالی کـه اسـتاندارد جهـانی بـرای این 
مقیـاس بیـن 15 تا 50 متر مربع اسـت. در حال حاضر کلان شـهر اصفهـان حدود 28 
مترمربع سـرانه فضای سـبز دارد که در میانه اسـتاندارد جهانی قرار می گیرد و هدف 
مـا ایـن اسـت کـه با توجـه بـه ظرفیت هـای موجود، فضای سـبز در سراسـر شـهر 
عادلانـه توزیـع شود.شـهردار اصفهان با بیان اینکه در حال حاضـر در اصفهان پارکی 
بـه وسـعت بـاغ غدیر در یـکی از مناطق در حـال احداث اسـت؛ افـزود: در این پروژه 

12 جبهـه کاری فعـال داریـم و امیدواریم فاز نخسـت آن تا ابتدای سـال آینده آماده 
بهره بـرداری شـود.وی بـا بیان اینکه پارک های دیگری با مسـاحت های سـه، چهار 
و شـش هکتـار در مناطق مختلف شـهر از جمله منطقـه کمتربرخـوردار 14 در حال 
احـداث اسـت، ادامـه داد: در منطقـه 10 نیـز در حصه جنـوبی، پارک بـزرگی در حال 
احداث اسـت و سـال گذشـته در حصه شـمالی پـارک ویژه کـودکان بـا بزرگ ترین 
فضـای بـازی را بهره بـرداری کردیم.قاسـم زاده بـا بیـان اینکـه در طرح هـای جدید 
ساخت وسـاز طبـق مقـررات 20 درصـد از 40 درصـد محوطـه بایـد به فضای سـبز 
اختصـاص یابـد، خاطرنشـان کرد: از شـهروندان تقاضـا می کنم که ایـن موضوع را 

رعایت کنند، چرا که رعایت نکردن قوانین می تواند منجر به جریمه شود.

خبرنگارسمیه باقرزاده/- خبرنگار جهان اقتصاد
شهردارمشـهد با اشـاره به احداث مجموعه ورزشی بزرگ بازی های سـاحلی گفت: 

درایـن دوره جهـش خـوبی در حـوزه توسـعه زیرسـاخت های ورزشی داشـته ایم  
محمدرضاقلندرشـریف در مراسـم افتتاح مجموعه بزرگ ورزشی بازی های ساحلی 
شـهید یاسیـن رحیـمی کـه با حضور اسـتاندار خراسـان رضـوی، رئیـس و جمعی از 
اعضای شـورای اسـلامی شـهر و مدیران شـهری و اسـتانی برگزار شـد افزود: امروز 
یـکی از روزهـای خوب برای مشـهد به ویژه در نقاط کم برخوردار بوده و خوشـحالیم 
کـه امـروز لبخنـد بر لبان مردم و کودکان این منطقه نشـانده شـده اسـت.وی بابیان 
اینکـه ایجـاد حـس و حـال خوب برای زائـران و مجاوران مشـهد در دسـتور کار این 
دوره مدیریـت شـهری قـرار گرفت اظهار کرد: همـراهی خوبی در حـوزه فرهنگی و 
اجتماعی و شـورای شـهر صورت گرفته و از ابتدای دوره، 10درصد بودجه شـهرداری 
بـه ایـن حـوزه اختصاص یافتـه است.شهردارمشـهد اضافـه کـرد: هرچنـد وظیفـه 
سـازمانی و تعریف شـده ای در حـوزه ورزش نداریـم امـا بـه این حوزه همیشـه توجه 
ویژه ای کرده ایم.قلندر شـریف تصریح کرد: خوشـبختانه درایـن حوزه جهش خوبی 
در ایجـاد و توسـعه زیرسـاخت ها داشـته ایم و مجموعه هـای ورزشی خـوبی درایـن 
دوره تحویل مردم شـده اسـت.وی با اشـاره به اینکه مجموعه های ورزشی در حوزه 
روبـاز و سـالن ها امکانـات بسیـار خـوبی دارد اظهـار کـرد: یـکی از زیرسـاخت های 
ورزشی ایجادشـده درایـن دوره، مجموعه هـای آبی بسیـار پیشـرفته شـهید قربانی 

اسـت، که سـال گذشته در همین منطقه افتتاح شد.شهردارمشـهد ادامه بابیان اینکه 
اکنـون نیـز مشـابه ایـن مجموعـه آبی در منطقـه رسـالت در حـال سـاخت اسـت 
خاطرنشـان کرد: معتقدیم مجموع این موارد، از سـوی مدیریت شـهری درراسـتای 
افزایـش شورونشـاط شـهروندان بـوده کـه موردتقدیـر وزارت ورزش و جوانـان نیز 
قرارگرفته اسـت.قلندر شـریف در ادامه گفـت: در کنار ایجاد زیرسـاخت ها، برگزاری 
جشـنواره ورزشی از سـوی شـهرداری مشـهد نیز از اقدامات خوبی بود که علی رغم 
گسـتردگی برگـزاری ، بدون هیچ حاشیه ای برگـزار و در حوزه ترویج فرهنگ ورزش 
در میان جوانان بسیار نمود داشـت.وی افزود: گسـتردگی کار با امنیت کامل از نکات 
مثبـت جشـنواره ورزشی بـود و بـا توجه به اسـت قابل خوب ورزشـکاران جشـنواره 
ورزشی بانـوان بعـد از دهـه فاطمیه در 35 رشـته برگزار خواهد شد.شهردارمشـهد با 
اشـاره بـه اینکه درایـن دوره در همه حوزه هـا، پروژه های فعال و خـاص داریم و تنها 
در یک معاونت فعالیت نداشـتیم اظهار کرد: اکنون 1100 ردیف پروژه در شـهرداریم 
کـه اجـرای آن هـا هزینه زیـادی در بـردارد و تأمین منابع نیز بسیار سـخت بـوده اما 
با وجود مشـکلات موجود، افتخار ما لبخند رضایت مردم اسـت.قلندر شـریف افزود: 
در مجمـوع مـا خـود را خدمت گذار مـردم می دانیم و به آن افتخـار می کنیم. امیدوارم 
همه شـهروندانی که از این مجموعه های ورزشی اسـتفاده می کنند، در آینده شـاهد 

استاندار:

تنها راه توسعه فارسِ سرمایه گذاری بخش خصوصی است

لزوم مناسب سازی اقامتگاه ها در راستای توسعه گردشگری در حوزه معلولین 

شهردار:

شهرداری اصفهان با تمام قوا از فضای سبز شهری حفاظت کرده است

شهردارمشهدجهش خوبی در حوزه توسعه زیرساخت های ورزشی داشته ایم 

حیدری- خبرنگار جهان اقتصاد 
مدیرعامل شرکت توزیع برق استان همدان گفت: 13 واحد 
نیروگاه خورشیدی خانگی حمایتی در تویسرکان با ظرفیت 
65 کیلووات به صورت همزمان به مناسبت هفته بسیج به 

بهره برداری رسید.
به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان 
همدان، آئین افتتاح 13 واحد نیروگاه خورشیدی خانگی 
حمایتی در تویسرکان با ظرفیت 65 کیلووات به صورت 
همزمان با حضور علی سهرابی بیدار مدیرعامل شرکت توزیع 
نیروی برق استان همدان، سردار مظاهر مجیدی فرمانده 
سپاه انصارالحسین )ع( و جمعی از مسئولان استانی و 

شهرستانی در روستای کرزان برگزار شد. 
مدیرعامل شرکت توزیع برق استان همدان در این آئین با 
تبریک هفته بسیج و تقدیر از مشارکت سپاه پاسداران و 
بسیج سازندگی استان همدان و شهرستان تویسرکان و 
نهادهای حمایتی بهزیستی و کمیته امداد اظهار کرد: به 
مناسبت هفته بسیج و با همکاری اداره کل بهزیستی استان 
همدان و شهرستان و با اهتمام سازمان بسیج سازندگی 
امروز 13 پروژه  نیروگاه 5 کیلوواتی همزمان با هم افتتاح 

می شود.
در  برق  انرژی  تولید  خصوص  در  بیدار  سهرابی  علی 
نیروگاه های خورشیدی گفت: یکی از پاک ترین نیروگاه های 
تولید انرژی برق انرژی خورشیدی است که تابش آفتاب 
خدادادی باعث استخراج انرژی می شود و به انرژی پاک برق 
تبدیل می شود بدون اینکه آلودگی محیط زیستی داشته باشد

وی در خصوص مشوق ها و تکالیف قانونی برای مشترکین 
صنعتی و اداری گفت: برنامه هایی دولت و وزارت نیرو 

پیش بینی کرده و درحال پیگیری در بخش های مختلف است 
که شامل مشوق های بسیار خوبی است.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان همدان افزود: از 
جمله این برنامه ها بخش هایی در صنعت است که به آنان 
تکلیف شده طی 5 سال هر سال یک درصد تولید انرژی 
خورشیدی داشته باشند یا مصرف خود را از تابلوی سبز 
خریداری کنند و یا اداراتی که مکلف هستند تا سقف 20 درصد 
و سالی 5 درصد را نسبت به ایجاد نیروگاه های خورشیدی 
اقدام کنند که اگر این اتفاق نیافتد باید از تابلوی سبز خرید 

کنند.
وی ادامه داد: براساس اطلاعات ما متوسط نرخ تابلوی سبز 

عدد بسیار قابل توجهی، حدود 4 هزار تومان متوسط در یک 
سال و در بعضی از فصول مانند فصول گرم سال، این عدد 
حوزه  در  اقتصادی  کار  زمینه  بنابراین  می شود  بیشتر 
نیروگاه های خورشیدی در حال حاضر وجود دارد و ما از 

سرمایه گذاران تقاضای ورود به این عرصه را داریم.
سهرابی بیدار در خصوص فواید استفاده از نیروگاه های 
خورشیدی برای مشترکین الکتروپمپ های کشاورزی گفت: 
در بحث چاه های کشاورزی نیز بر اساس مصوبه هیأت وزیران 
چاه های کشاورزی با شرکت توزیع برق قراردادهایی برای 
تأمین برق دارند که باید در زمان های پیک بار تابستان حدود 
4 الی 5 ساعت برق این مشترکان مدیریت بار شود، که بر 

اساس برنامه وزارت نیرو اگر هر کشاورزی 80 درصد قدرت 
چاه خود را نیروگاه خورشیدی ایجاد کند و تولید برق کرده و 
به شبکه وصل کند هم در طول سال از عواید این تولید برق 
استفاده می کند و هم اینکه با توجه به این اقدام مشمول آن 
مدیریت بار 4 الی 5 ساعته در طول دوران پیک بار نخواهند 
شد.وی افزود: در شهرستان تویسرکان کشاورزان زیادی 
اقدام به احداث نیروگاه خورشیدی کرده اند که با تکمیل پروژه، 

اطلاع رسانی خواهد شد.
رضا کریم پور مدیر توزیع نیروی برق شهرستان تویسرکان 
نیز در این آئین با اشاره به اینکه هدف از اجرای طرح 
نیروگاه های خورشیدی حمایتی بهبود وضع ناترازی انرژی 
برق و کمک به اقشار کم درآمد و قلمداد می شود، گفت: 
نیروگاه هایی که امروز به مرحله بهره برداری می رسد در 
راستای سیاست های دولت و وزارت نیرو در خصوص جبران 
کسری ناترازی انرژی برق به عنوان یکی از کلان پروژه های 
کسری تولید برق شناخته می شود که  یکی از زیرشاخه های 
آنان پروژه های نیروگاه های خورشیدی مقیاس کوچک 
حمایتی است که هم جبران کسری برق را انجام می دهد و 
هم به عنوان یک ابراز حمایتی افراد تحت پوشش محسوب 
می شود که با مشارکت نهادهای کمیته امداد و بهزیستی 

انجام می شود.
وی با اشاره به اینکه در فاز بعدی نیز13 نیروگاه کوچک 
مقیاس دیگر از مددجویان تحت پوشش کمیته امداد این 
شهرستان به بهره برداری می رسد، گفت: در کل 270 پرونده 
یا قرارداد احداث نیروگاه خورشیدی خانگی به مرحله قرارداد 
رسیده که در صورت تأمین اعتبارات لازم به بهره برداری 

خواهد رسید.

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان همدان:

افتتاح 13 واحد نیروگاه خورشیدی خانگی حمایتی در تویسرکان
اخبار

از سوی وزیر نیرو صورت گرفت؛
تقدیر از مدیرعاملِ برق منطقه ای خوزستان

 بنـا بـه گـزارش روابط عمومی شـرکت بـرق منطقـه ای خوزسـتان، عباس علی 
آبـادی از عـلی اسـدی به دلیـل انتخاب این شـرکت بـه عنوان شـرکت منتخب 
در بکارگیـری فنـاوری اطلاعـات مـکانی در صنعـت بـرق و همچنیـن از نقـش 
آفریـنی موثـر همـکاران و مدیـران در کسـب رتبه برتـر وزارت نیرو در شـاخص 
مـلی ارزیابی عملکرد SDI کشـوری )زیرسـاخت داده مکانی( قـدردانی کرددر 
ایـن لـوح تقدیـر آمـده اسـت: هوشمند سـازی در تمـامی عرصه هـا و زمینه های 
کاری بویـژه هوشمندسـازی در شـبکه های آب و بـرق، صـدور الکترونیـکی 
مجوزهـای کسـب و کار و ارائـه کلیـه خدمـات خدمـت از طریق پنجـره خدمات 
دولـت هوشـمند از اولویت هـای وزارت نیـرو می باشـد. بدین وسیلـه انتخاب آن 
شـرکت بـه عنـوان شـرکت منتخـب در بکارگیری فنـاوری اطلاعات مـکانی در 
صنعـت بـرق و همچنیـن از نقـش آفریـنی موثـر همـکاران و مدیران در کسـب 
رتبـه برتـر وزارت نیـرو در شـاخص مـلی ارزیـابی عملکـرد SDI کشـوری 

)زیرساخت داده مکانی( تشکر و قدردانی می نمایم.
توفیـق روزافـزون شـما در راسـتای تحقق اهـداف عالیه نظام مقـدس جمهوری 
اسـلامی و افزایـش بهره وری فرایندهای مدیریت هوشـمند صنعـت آب و برق را 
از درگاه خداونـد خواسـتارم. بـر اسـاس این گزارش، نشسـت تخصصی سیسـتم 
اطلاعـات مـکانی )GIS( در صنعـت آب و بـرق بـا هدف دسـتیابی بـه رهیافت 
های نو و ضرورت مدیریت هوشـمند در صنعت آب و برق کشـور در اهواز برگزار 
شـد کـه که شـرکت بـرق منطقـه ای خوزسـتان بـه عنوان یکی از سـه شـرکت 
برگزیـده در کشـور، مـورد تقدیر قـرار گرفت و لوح تقدیـر برتر را بـا امضای وزیر 

نیرو دریافت کرد.

آغــاز عملیــات اجرایی ۴ باب مخزن 
ذخیــره آب در محمودآباد

مدیـر عامـل شـرکت آبفا مازنـدران گفت: عملیـات اجرایی 4 باب مخـزن ذخیره 
آب آشـامیدنی بـه منظور افزایـش ظرفیت ذخیره و توان انتقال آب در شهرسـتان 

محمودآباد شروع شده است.
بهـزاد بـرارزاده 12 آذر در گفت وگـویی بـا رسـانه ها بـا اشـاره به لـزوم ذخیره آب 
شـرب بـه منظـور مقابلـه بـا کمبـود آب بـه ویـژه در مواقـع پیـک مصـرف در 
شهرسـتان توریسـتی محمودآبـاد، اظهار کـرد: عملیات احداث یـک باب مخزن 
ذخیـره 1000 متـر مکعـبی در روسـتای بیشـه کلا و یـک بـاب مخـزن ذخیره 2 
هـزار متـر مکعـبی در سـرخرود همچنین دو باب مخـزن ذخیره به حجـم 4 هزار 
متـر مکعـب در محمـود آبـاد بـا اعتبـاری بالـغ بـر 4۹5 میلیـارد ریـال در دسـت 

اجراست.
او افـزود: بـا اتمـام و بهره بـرداری از این مخـازن، بیش از 60 هزار نفـر از مزایای 

این پروژه های آبرسانی بهره مند خواهند شد.
بـرارزاده در بخـش دیگـری از سـخنانش یـادآور شـد: بـه منظـور برخـورداری 
مشـترکین از شـبکه جمـع آوری فاضـلاب، عملیـات اجـرایی این طرح در شـهر 

محمودآباد ، خیابان امام)ره(، فاز 3 کوچه های نسیم درحال اجراست.
مدیرعامـل آب و فاضـلاب مازنـدران بـا اشـاره بـه اجـرای عملیات طرح شـبکه 
جمـع آوری فاضلاب در شـهر محمودآبـاد گفت: در این طـرح 1360 متر عملیات 

لوله گذاری پیش بینی شد.
بـرارزاده بـا بیـان اینکه 1160متر ایـن طرح اجرا شـده و مابقی درحال اجراسـت 
افـزود: بـرای اتمـام این طـرح 17میلیـارد و 800 میلیـون ریال اعتبـار پیش بینی 

شد.
او جمعیـت بهره منـد از مزایـای ایـن طـرح را 400 نفـر دانسـت. دیرعامـل آبفـا 
مازنـدران، بـا اشـاره بـه لـزوم اجـرای طرحهـای فاضلاب در شـهرهای سـاحلی 

تصریح کرد: این طرح ها در شهرهای توریستی و مسافرپذیر ضروری است.
بـه گـزارش روابط عمومی شـرکت آبفـای مازندران، بـرارزاده خاطرنشـان کرد: 
در بخـش فاضـلاب در 18 شـهر طـرح جمـع آوری فاضـلاب در حال اجراسـت و 
تعـداد 6 شـهر بـا جمعیتی بالغ بـر 448 هزار نفر از خدمات دفع بهداشـتی فاضلاب 

بهره مند هستند.

صدور ســالانه بیش از ۱۵۰۰ تاییدیه 
ایمنی آسانســور در خوزستان

 مدیـرکل اسـتاندارد خوزسـتان بـا اشـاره بـه اهمیـت بـازرسی عملکـرد 
ایمنی آسانسـورهای خوزسـتان گفت: استانداردسـازی آسانسـور از سال 
82 در کشـور اجبـاری شـده اسـت و ایـن فرآینـد از سـال 83 در سراسـر 
کشـور اجرایی شـده اسـت. بـا توجه به سـبقه زیـاد این استانداردسـازی، 

ضمانت های اجرایی نیز دیده شده است.
عـلی داودی در گفـت و گـویی رسـانه ای با بیـان اینکه در سـال بیش از 7 
هـزار بـازرسی ادواری از آسانسـورهای سـاختمان های خوزسـتان انجـام 
می شـود، اظهـار کـرد: سـالانه بیـش از یـک هـزار و 500 تاییدیـه ایمنی 

توسط اداره کل استاندارد خوزستان صادر می شود.
وی در خصـوص ضمانت هـای اجرایی استانداردسـازی آسانسـورها افزود: 
یـکی از ضمانت هـای اجرایی این اسـت که صـدور پایان کار سـاختمان ها 
از سـوی شـهرداری، در گـروی اصـل صـدور گواهی نامه ایمـنی و کیفیت 
آسانسـور از سـوی اداره کل اسـتاندارد اسـت. ایـن فرآینـد از سـال 90 در 

خوزستان و از سال 94 در کشور به صورت سامانه ای انجام می شود.
مدیر کل اسـتاندارد خوزسـتان با بیـان اینکه وضعیت ایمنی آسانسـورها 
در کل کشـور مطلوب اسـت، خاطرنشـان کرد: در صورتی کـه کل فرآیند 
استانداردسـازی آسانسـورها رعایـت شـود، امـکان بـروز حادثه بـرای آن 

بسیار کم خواهد بود.
داودی بـا اشـاره بـه رونـد بـازرسی از ایمـنی آسانسـورها عنوان کـرد: در 
طول سـال بر اسـاس درخواسـت هایی که برای این اداره ارسـال می شـود 
بازدیدهـا بـرای بـررسی عملکـرد و ایمـنی آسانسـورها انجـام می شـود. 
بـازرسی از آسانسـورها بـه دو قسـمت اولیـه و ادواری تقسیم می شـود که 
بازدیـد اولیـه قبـل از بهره بـرداری انجـام می شـود و پـس از تاییـد، 

گواهی نامه ایمنی و کیفیت صادر می شود.
وی عنـوان داد: بایـد توجه شـود برای آسانسـورهایی کـه گواهینامه اولیه 
را ندارنـد پایـان کار صادر نمی شـود و عـلاوه بر آن در صـورت وقوع حادثه 
نـاشی از بهره بـرداری از آسانسـور حـتی از خدمـات بیمـه ای بهره منـد 
نخواهنـد شـد.مدیر کل اسـتاندارد خوزسـتان گفـت: بعد از گذشـت یک 
سـال از تاریخ صدور گواهینامه ایمنی و کیفیت آسانسـور و منقضی شـدن 
مالکیـن و  تمـامی مدیـران سـاختمان ها،  اعتبـار گواهینامـه،  دوره 
اسـتفاده کنندگان از آسانسـورهای منصوبـه در سـاختمان ها بایـد جهت 
اطمینـان از شـرایط ایمـنی اولیه آسانسـور و همچنین بـررسی وضعیت و 
صحـت عملکـرد شـرکت های خدمات دهنده سـرویس و نگهداری در طی 
زمان مورد اسـتفاده، نسـبت به ثبت بازرسی ادواری و مراقبتی در سـامانه 

کشوری آسانسور و اخذ گواهنامه کیفیت ادورای اقدام کنند.
داودی خاطرنشـان کـرد: شـهروندان می تواننـد بـرای اطـلاع از وضعیـت 
ایمـنی آسانسـور شناسـه مـلی 10 رقمی نصب شـده در کابین آسانسـور 
را بـه شـماره 10001517 پیامـک کننـد. همچنیـن سـازمان مـلی 
اسـتاندارد آمـاده دریافـت شـکایات مردمی از طریق سـامانه مـردم دار به 

آدرس  inso.ir.1517 و سامانه تلفنی 1517 است.
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کارتون روز

 محسن  رفیعی
 
 
 
 

ماکو ســینما ندارد اما فیلمساز دارد 
ــزاده شــامگاه  ــدگی شــمیل شیرعلی ــه کارگــرانی و تهیه کنن ــق« ب ــم »آیرلی ــن رونمــایی و اکــران فیل آیی
یکشــنبه 11 آذر بــا حضــور ســازندگان فیلــم، هنرمنــدان و اهالی رســانه در پردیــس سینمایی چارســو برگزار 

شد.
بــه گــزارش روابــط  عمــومی گــروه سینمــایی »هنروتجربــه«، آییــن رونمــایی و اکــران فیلــم »آیرلیــق« 
بــه کارگــرانی و تهیه کننــدگی شــمیل شیرعلیــزاده شــامگاه یکشــنبه 11 آذر بــا حضــور ســازندگان فیلــم، 
جمــعی از هنرمنــدان و اهــالی رســانه توســط گــروه سینمــایی »هنروتجربــه« در پردیــس سینمایی چارســو 

برگزار شد.
در ابتــدای ایــن برنامــه شــمیل شیرعلیــزاده کارگــردان فیلــم بــا خــوش آمدگــویی بــه مخاطبــان گفــت: 
امیــدوارم از دیــدن ایــن فیلــم لــذت ببریــد. ایــن فیلــم حاصــل تلاش هــای مــا و هنرمنــدان منطقــه  ماکــو 

است و از همین جا از تمام عوامل و بازیگران این فیلم تشکر می کنم.
نویــد اســماعیل زادگان یــکی از بازیگــران فیلــم نیــز بــه نماینــدگی از گــروه ســازنده بــه رونــد ســاخت فیلــم 
اشــاره کــرد و گفــت: بخــشی از روایــت فیلــم داســتانی و بخــشی نیــز تاریــخی و واقــعی اســت، لوکیشــن 
فیلمبــرداری ایــن فیلــم تمامــاً از منطقــه آزاد ماکــو و از شــهرها و روســتاهای متفــاوت آن انتخــاب شــدند. 
ایــن فیلــم در موقعیــتی و در شــهری ســاخته شــده کــه هیــچ سینمــایی نــدارد و هیــچ انجمــن سینمــایی 

آنجا وجود ندارد.
عمــر علیپــور نماینــده مــردم ماکــو، چالــدران، شــوط و پلدشــت در مجلــس شــورای اســلامی نیــز بــا تشــکر 
از ســازندگان ایــن فیلــم و گــروه »هنروتجربــه« کــه شــرایط نمایــش ایــن فیلــم را فراهــم کردنــد، افــزود: 
نمایــش چنیــن فیلم هــایی کــه بــه فرهنــگ بــومی و وقایــع تاریــخی می پــردازد بسیــار مهــم اســت زیــرا 
عــلاوه بــر اینکــه فرهنــگ و آداب  و رســوم مناطــق مختلــف را بــه تصویــر می کشــند بــه رونــق گردشــگری 

و اقتصاد نیز کمک می کنند و ساخت چنین فیلم های باید ادامه پیدا کند.
ــا حضــور بازیگــرانی  ــزاده ب ــدگی و کارگــردانی شــمیل شیرعلی ــه تهیه کنن ــق« ب ــم سینمــایی »آیرلی فیل
همچــون آتــش تــقی پور، فاضل رســتم نــژاد، ریحانــه خلفیخــانی، نویــد اســماعیل زادگان، حسین اســدی، 

ناصر پیر آقالو ساخته شده است.

صربستان میزبان سومین جشنواره 
فیلم مستند ایران

سومین جشنواره فیلم مستند ایران )16 
آذرماه( به همت رایزنی فرهنگی جمهوری 

اسلامی در صربستان برگزار می شود.
به گزارش ایسنا، در این جشنواره، هشت 
فیلم مستند بلند و کوتاه ایرانی با زیرنویس 
صربی به مدت 4 روز متوالی نمایش داده 

می شود.
مستند »ایساتیس« به کارگردانی علیرضا 
دهقان، مستند »به همین سادگی« به 
کارگردانی مجتبی حیدری، مهدی رشوند 
و زهرا استادزاده، مستند »کل فاطمه« به کارگردانی مهدی زمانپور کیاسری و »بانوی 
مهر« به کارگردانی مهدی رشوند، مستند »اسپانک« کارگردان محمدرضا خوش فرمان 
و »آتون« به کارگردانی مجتبی حیدری، مهدی رشوند و زهرا استادزاده، مستند »واهگ« 
به کارگردانی حدیث جان بزرگی و مستند »دهستان« به کارگردانی مجتبی حیدری و 

مهدی رشوند در این رویداد به نمایش در خواهد آمد.
علیرضا دهقان کارگردان فیلم ایساتیس در این جشنواره حضور خواهد داشت و با مخاطبان 

در باره فیلم ایساتیس و سینمای مستند در ایران گفت وگو می کند.
سومین جشنواره فیلم مستند ایران )16 آذرماه( به همت رایزنی فرهنگی جمهوری اسلامی 
در صربستان و با مشارکت اداره کل همکاری های رسانه ای و فضای مجازی سازمان 
فرهنگ و ارتباطات اسلامی، مرکز گسترش سینمای مستند، تجربی و انیمیشن، آژانس 

مستند سو و مرکز فرهنگی بلگراد برگزار خواهد شد.

فیلـم »بـاغ کیانوش« بـه کارگـردانی رضا کشـاورزحداد 
پـس از 1 مـاه از آغـاز اکـران به فـروش 10 میلیـاردی در 

سینماها رسید.
بـه گـزارش خبرگـزاری مهـر بـه نقـل از روابـط عمومی 
پـروژه، فیلـم سینمـایی »بـاغ کیانـوش« اولیـن اثـر بلند 
رضـا کشـاورزحداد به تهیه کننـدگی محمدجـواد موحد با 

گذشـت یـک مـاه از آغاز اکـران با جذب حـدود 250 هزار 
مخاطب به فروش 10 میلیارد تومانی رسید.

همچنیـن ایـن فیلـم سینمـایی مدتی  اسـت اکـران سیار 
خـود را در مـدارس و شـهرهای فاقـد سینما آغـاز کرده و 
در ایـن بـازه زمـانی نیـز بـا جـذب 33 هـزار مخاطـب به 
فـروش 700 میلیـون تومانی رسیده اسـت.بدین ترتیب با 

اسـتقبال مخاطبـان و این میزان فـروش، »باغ کیانوش« 
تاکنـون رکورد فروش فیلـم نوجوان در سینمـای ایران را 
شکسـت. بـه طـور همزمـان از جدیدتریـن تیـزر آن کـه 
سـاخت برعهده سیـد علی نوروزیان اسـت نیـز، رونمایی 
شـد.این فیلـم با شـعار »سینما بـرای همه بچه هـا« برای 
گروه هـای مختلـف مخاطب شـامل نابینایان، ناشـنوایان 

و ... نیـز مناسـب سـازی شـده و در دسـترس قـرار گرفته 
اسـت.فیلم سینمـایی »باغ کیانوش« نخسـتین محصول 
مشـترک باشـگاه فیلـم سـوره و کانـون پـرورش فکری 
کـودکان و نوجوانـان محسـوب می شـود و پخـش آن 
برعهـده موسسـه بهمـن سـبز اسـت کـه اکـران آن در 

سینماها ادامه دارد.

محمدابراهیم شـهبازی کارگردان فیلم کوتاه »بدرود پاریس« 
از رونـد شـکل گیری ایده و تولید این فیلـم کوتاه و تجربه بازی 

گرفتن از یک بازیگر سندروم داون گفت.
محمدابراهیم شـهبازی کارگردان فیلم کوتاه »بدرود پاریس« 
که جایزه مؤسسـه بهشـت امـام رضـا )ع( را از چهل و یکمین 
جشـنواره فیلـم کوتـاه تهـران دریافـت کـرده و سیدمرتضی 
قدیـری بازیگـر سـندروم داون فیلـم نیـز بـرگ زریـن چهره 
برگزیده بهترین دستاورد هنری را برای بازی در فیلم به دست 
آورده اسـت دربـاره ویژگی های ایـن اثر به خبرنگار مهر گفت: 
»بـدرود پاریـس« یک قصه و فیلـم در رابطه با بنیـان خانواده 
اسـت و شـاید درنگاه اول به نظر برسـد بر یک کودک سندروم 
داون تمرکـز کـرده ایـم چـرا کـه شـخصیت اصـلی مـا یک 
نوجوان سـندروم داون اسـت اما زمانی که به عمق قصه رجوع 
کنیـد متوجـه می شـوید قصه ما بر حفـظ بنیان خانـواده به هر 
قیمـتی تاکیـد دارد و پـدری را شـاهد هسـتیم کـه می خواهد 
مهاجـرت کنـد ولی سـندروم داون بـودن پسـرش مانـع از 
مهاجرتی می شـود که سـال ها آرزوی آن را در سر داشته است. 
در نهایـت ایـن خانواده اسـت که بـرای او اولویت پیـدا می کند 
حـتی به قیمت از دسـت رفتن تمام آینـده ای که این پدر انتظار 

آن را داشته است.
وی در رابطـه بـا انتخاب این سـوژه و شـکل گیـری فیلمنامه 
ایـن اثـر گفـت: مـن یـک قصـه ملـودرام اجتمـاعی راجع به 
مهاجرت داشتم که هر 2 کاراکتر فیلم کاراکترهای غیرمعلول 
بودنـد و یـک قصه ملودرام معمولی داشـتم که سـال ها علاقه 
مند به سـاخت آن بودم اما احسـاس می کردم این داسـتان من 
شـبیه قصه های دیگر اسـت؛ نیاز اسـت مرور کنم من سال ها 
اسـت کـه کار مسـتند انجام می دهـم و الان نیز مستندسـازی 
می کنم. در مسیر مسـتند سـازی یـک کار راجع بـه بچه های 
سـندروم داون انجـام دادم و بعـد از آن بـود کـه تصمیم گرفتم 
یـکی از کاراکترهـای فیلـم را از حالـت عادی خـارج و نوجوان 
سـندروم داونی را جایگزین کنم. به همین واسطه قصه خاص 

تـر شـد همچنین به دلیل علاقـه به سینمای دهه 70 فرانسـه 
یـک ایـده ویـژوالی به ذهنم رسیـده بود که به کار اضافه شـد. 
مجموعـه این مـوارد قصه ای با فـراز و فرودهـا و جذابیت های 

بالاتر از نسخه اول فراهم شد و مجاب شدم آن را تولید کنم.
این کارگردان با اشـاره به حضور بهترین عوامل پشـت دوربین 
فیلمـش یـادآور شـد: مـن خیـلی خوشـبخت بـودم کـه 
بهترین هـای سینمای ایران پشـت دوربین من قرار گرفتند به 
عنـوان مثال سـعید براتی پشـت دوربین به جـای فیلمبرداری 
بـه نوعی نقاشی می کنـد و آرزوی هر کارگردان این اسـت که 
ایـن چنین تیمی داشـته باشـد. وقـتی پتانسیل به ایـن خوبی 
پشـت دوربیـن فیلم قـرار گرفت، تـلاش کـردم از آن به خوبی 
بهـره ببـرم. خوشـبختانه هر یـک از عوامل فیلم اثـر جدی بر 

کار گذاشتند.
وی بـا اشـاره به یـکی از جدی ترین چالش های تولیـد این اثر، 
گفت: کارکردن با بچه های سـندروم داون سـخت اسـت و در 
همـان ابتـدای کار کل گـروه جبهه می گیرند که هر برداشـت 
را بایـد 50 بـار ضبـط کنیـم و قرار اسـت در تولید ایـن اثر کلی 

مشکل داشته باشیم اما هرچه کار جلوتر رفت مرتضی قدیری 
بازی خارق العاده ای را به نمایش گذاشـت و این بازی لحظات 
درخشـان و ارزشـمندی ایجـاد کرد. حـتی مـواردی پیش آمد 
کـه ما هـم غافلگیر شـدیم. همان طـور که مرتـضی قدیری 
جایـزه بهترین بازیگری چهل و یکمین جشـنواره فیلم کوتاه 
را گرفـت می تـوان گفـت یـکی از بزرگتریـن غافلگیری هـا و 
دسـتاوردهای ایـن فیلـم بـازی مرتـضی قدیـری در کنـار 
محمدرسول صفری هنرمند بود. صفری در طول فیلمبرداری 

خیلی به مرتضی قدیری کمک کرد.
ایـن فیلمسـاز بـا اشـاره به ایـن که چالش هـا در سینمـا کوتاه 
فـراوان اسـت، عنوان کرد: اگر گفتند یک نفر بـا 3 میلیارد فیلم 
کوتاه سـاخته اسـت بایـد تعجب کـرد، در فضای فیلـم کوتاه 
بحـث مـالی نداریـم و بچه هـای مـا با حداقـل هزینه هـا کار 
می کردند. چالش اول کارهای کوتاه مسـاله پول است. بالاخره 
انجمـن سینمـای جوانـان هـم بودجـه محـدودی دارد و اگر 
دوسـتان من از من دسـتمزد می خواسـتند شـاید این اثر تولید 

نمی شد.

وی افـزود: اگـر تاکیـد می کنم پـول نداریم ولی بر این مسـاله 
هـم تاکیـد دارم کـه حتمـاکار کنیـد و اوج خلاقیـت خـود را به 
نمایـش بگذارید، بایـد از این روند حمایت کنیم؛ اگر دوسـتان 
مـا در آثـار خلاقیت به خرج می دهند و از فرم های قدیمی سینما 
فاصلـه می گیرند باید حمایت و دیده شـوند. اگـر توجه کنید در 
شـعار جشـنواره امسـال رویاپردازی و دنیای خیال مورد تاکید 
بـود امـا بازهم بـه فیلم هـای رئال جایـزه داده شـد درحالی که 

باید به فیلم هایی با ایده های نو اهمیت و بها داده شود.
شـهبازی در پایان با اشـاره به اینکه این فیلم در رابطه با خانواده 
اسـت، گفت: می خواهم از یکی از اعضـای تأثیرگذار خانواده ام 
تشـکر کنـم که اگر نبـود این مسیر برای من میسـر نمی شـد. 
همه می گویند در سینما پول نیسـت اما همسـر من پشت من 
ایسـتاد و از مـن حمایـت کرد و برای سـاخت این فیلم پشـت 
مـن بـود.در خلاصه داسـتان ایـن فیلم آمـده اسـت: »افشین 
نوجوان سـندروم داونی اسـت که قرار اسـت به همـراه پدرش 
بابـک به فرانسـه مهاجـرت کنند امـا در لحظات آخـر اتفاقی 

غیرمنتظره همه چیز را تغییر می دهد.«
عوامـل فیلم »بدرود پاریس« عبارتند از نویسـنده و کارگردان: 
محمد ابراهیم شـهبازی، بازیگران: محمدرسول صفری، سید 
مرتـضی قدیـری، آذیـن فهیمی، بهـزاد خلـج، سیمین بهفر، 
میثم معتمدی بازیگر خردسـال: سـتین خـان محمدی، مدیر 
فیلمبردار ی: سـعید براتی، مشـاور کارگـردان: فاطمه افضلی، 
دسـتیار اول کارگردان و برنامه ریز: فراز عمومی، طراح صحنه 
و لبـاس: مهدی سـعیدی، طـراحی و چهـره پردازی: شـهراد 
زندیـه، مدیر تولید: بهنود محمدی پور، مدیر صدابرداری: میثم 
معتمـدی، طـراحی و ترکیب صـدا: محمدحسیـن ابراهیمی، 
تدویـن: محمدابراهیـم شـهبازی، منـشی صحنـه: سـپیده 
کریمخـانی، طراحی و اجرای جلوه های بصری: کامیار شـفیع 
پور، محمد ابراهیم شـهبازی اصلاح رنگ و نـور: فائزه نظیری، 
عـکاس: رز ارغوان، طراح پوسـتر: روژان ایـرجی، تهیه کننده: 

محمدابراهیم شهبازی )انجمن سینمای جوانان ایران(.

»باغ کیانوش« ۱۰ میلیاردی شد

به بهانه روز جهانی معلولین؛

یک بازیگر سندروم داون چطور نقش اول فیلم شد

مشاوره مطالعه طراحی و اجرای تصفیه خانه فاضلاب انسانی و 
صنعتی شرکت پارس سرام )سهامی عام( در نظر دارد نسبت 
به شناسایی پیمانکار طراحی و اجرای تصفیه خانه فاضلاب 
آب  مصرف  چرخه  به  پساب  بازگردانی  منظور  به  بهداشتی 
صنعتی اقدام نماید لذا از کلیه واجدین شرایط دعوت به عمل 
می آید که سوابق کاری و مستندات مربوطه را به صورت مجزا 
تا مدت 15 روز از تاریخ درج آگهی به نشانی قرچک بلوار امام 
خمینی )ره( کارخانه پارس سرام کد پستی: 1868613693 

ارسال نمایند.
لازم به ذکر است که شرکت پارس سرام نسبت به دعوت یا 
عدم دعوت پیمانکاران جهت انجام مناقصه اختیار تام داشته و 
با صلاحدید این شرکت صورت می پذیرد همچنین پیمانکاران 
این  مورد  در  بیشتر  اطلاعات  اخذ  توانند جهت  می  محترم 
تماس   101 داخلی  تلفن  021-36111178  شماره  با  موضوع 

حاصل فرمایید. 

آگهی فراخوان عمومی
 شناسایی پیمانکار

هیئت مدیره شرکت پارسِ سرام سهامی عام

1-نام و نشانی مناقصه گزار: شرکت برق منطقه ای تهران به شماره ثبت 9764، شناسه ملی 10100402664 کد اقتصادی 411111659169 و کدپستی 
1981969961، به نشانی تهران، انتهای بلوار سعادت آباد، بلوار برق، بالاتراز کوی فراز، شرکت برق منطقه ای تهران، ساختمان حوزه ستادی، طبقه 

سوم، بال شرقی، امور تدارکات و قراردادها
2-موضوع مناقصه : مناقصه عمومی یک مرحله ای به شرح ذیل :

شماره مناقصه

)مرجع(

شماره فراخوان در سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت
موضوع  مناقصه

میزان تضمین ) سپرده (

شرکت در فرآیند ارجاع 
کار )ریال(

زمان گشایش 

پیشنهادات

1403/120632003001008000180
بدون  خودروهای  تامین  و  تهیه 
راننده شرکت برق منطقه ای تهران  

13.058.000.000
1403/10/01

ساعت 11 صبح

3.زمان، مهلت، مبلغ و محل دریافت اسناد: متقاضیان می توانند از تاریخ 1403/09/13 لغایت 1403/09/18، به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
اینترنتی به شماره حساب 4001050904005655  با پرداخت مبلغ 000‘500 ریال از طریق درگاه پرداخت  به آدرس setadiran.ir www. مراجعه و 
)شماره شبا IR 890100004001050904005655( به نام شرکت برق منطقه ای تهران نزد اداره کل خزانه بانک مرکزی به شماره شناسه واریزی 

0000000001003-82-221500-74-0509-64-3 جهت خرید اسناد مناقصه فوق اقدام نمایند. 
4-مدت اعتبار پیشنهادات: اعتبار پیشنهادات از زمان افتتاح پاکات شش ماه می باشد.

5-نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار بصورت ضمانتنامه بانکی معتبر یا واریز نقدی بحساب 
4001050906372822 )شماره شبا IR 740100004001050906372822 و شماره شناسه 962221500100000000000000000001( تمرکز سپرده های برق 

تهران نزد خزانه می باشد .
6-نام ونشانی دستگاه نظارت : شرکت برق منطقه ای تهران به نشانی مندرج در بند یک

تدارکات  )الف، ب، ج( درسامانه  پاکات  مدارک  کلیه  تصویر  بارگذاری  پیشنهاددهندگان می باید ضمن  پیشنهادات:  تحویل  و محل  7-زمان 
الکترونیکی دولت تا ساعت 19 روز چهارشنبه مورخ 1403/09/28، نسبت به ارسال اصل مدارک مطابق شرایط درج شده در اسناد مناقصه، در 
پاکت لاک ومهر شده تا ساعت 14:00 همان روز )چهارشنبه مورخ 1403/09/28(، به دبیرخانه حراست به نشانی مندرج در بند یک )طبقه دوم( 

تحویل و رسید دریافت دارند. تمامی فرآیند برگزاری مناقصه از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت صورت می پذیرد.
8-گشایش پیشنهادات: پیشنهادات ارائه شده در سامانه در روز شنبه مورخ 1403/10/01 ساعت 11 صبح درسالن پژوهش 3 واقع در طبقه سوم 

ساختمان ستادی شرکت برق منطقه ای تهران گشایش خواهد یافت.
9- سایر شرایط :

ارائه مستندات اتمام حداقل یک قرارداد مرتبط با حجم مشابه  
ارائه رضایت نامه مرتبط با سوابق مربوطه ازکارفرمایان قبلی )درخصوص پیمانکارانی که با برق تهران قرارداد قبلی داشته اند، اخذ رضایت نامه از 

این کارفرما الزامی می باشد(
ارائه گواهینامه معتبر تعیین صلاحیت شرکت های خدماتی از وزارت تعاون، کارورفاه اجتماعی در رسته حمل و نقل 

ارائه مجوز/ پروانه کسب از اتحادیه صنف موسسات توریستی و اتومبیل کرایه 
معرفی دفتر نمایندگی فعال در شهر تهران برای شرکت هایی که دفتر اصلی آنها خارج از استان تهران می باشد.

علاقمندان به شرکت در مناقصه می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )توکن( با شماره های دفتر ثبت نام 88969737 
و 85193768 و مرکز تماس 27313131 تماس حاصل نمایند.

www.setadiran.irسامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

http://iets.mporg.irپایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات

http://tender.tavanir.org.irپایگاه اطلاع رسانی مناقصات شرکت توانیر

www.trec.co.irپایگاه اطلاع رسانی مناقصات شرکت برق منطقه ای تهران

روابط عمومی شرکت برق منطقه ای تهران 

آگهی مناقصه عمومی
 یک مرحله ای شماره 1403/12063

ت دوم
نوب

شرکت  سهامی برق منطقه ای تهران

 شهردار مهدی قنائی مقدم

موضوع مزایده: شهرداری سفیدشهر در نظر دارد به استناد مصوبه شماره 1014 مورخ 1403/07/17 شورای محترم اسلامی شهر، نسبت به فروش سه قطعه زمین طبق جدول ذیل 
و مطابق شرح مندرج در اسناد و مدارک و شرایط مزایده از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت اقدام نماید: 

 کارشناسی جمعاً بهکاربریمتراژ مترمربعمشخصات ملک
مبلغ )ریال(

 کارشناسی به ازای
هر مترمربع

  درصد سپرده5آدرس
)ریال(

 سفیدشهر ضلع جنوبی بلوار ملامحمد7.984.000.00040.000.000مسکونی199.60قطعه شماره 23
 نصرآبادی حدفاصل شرکت گاز تا

اورژانس

399.200.000

 سفیدشهر ضلع جنوبی بلوار ملامحمد7.944.000.00040.000.000مسکونی198.60قطعه شماره 24
 نصرآبادی حدفاصل شرکت گاز تا

اورژانس

397.200.000

 سفیدشهر ضلع جنوبی بلوار ملامحمد7.860.000.00040.000.000مسکونی196.60قطعه شماره 25
 نصرآبادی حدفاصل شرکت گاز تا

اورژانس

393.000.000

 www.setadiran.ir کلیه مراحل برگزاری مزایده از دریافت و تحویل اســناد مزایده تا بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس
انجام خواهد شد.

متقاضیان شرکت در مزایده در صورت عدم عضویت در سامانه نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی 
اقدام لازم را به عمل آورند.

مهلت دریافت اسناد حداکثر تا تاریخ 1403/09/20، مهلت ارائه پیشنهادات حداکثر تا تاریخ 1403/10/01 و بازگشایی پاکت ها در تاریخ 1403/10/02 خواهد بود.
تضمین شرکت در مزایده: مبلغ معادل 5 درصد قیمت مبنا به صورت ضمانتنامه بانکی با اعتبار حداقل سه ماهه یا سپرده نقدی در وجه شهرداری سفیدشهر نزد پست بانک شعبه 

سفیدشهر
- هرگاه برندگان اول تا سوم مزایده حاضر به انجام معامله در مهلت مقرر نشوند، سپرده شرکت در مزایده ایشان به نفع شهرداری به ترتیب ضبط خواهد گردید.

- شهرداری در رد یا قبول هریک از پیشنهادها مختار است.
- سایر اطلاعات و جزئیات مورد معامله در اسناد مزایده درج شده است.

آگهی مزایده عمومی نوبت چهارم

ت دوم
نوب
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 پلِ معلق مهریان بویراحمد
معطلِ در بروکراسی های اداری

عملیات اجرایی پل معلق مهریان که با هدف جذب گردشگر خارجی و داخلی به پایتخت 
طبیعت ایران بر روی رودخانه ای خروشان و انبوهی از جنگل های سرسبز در در مسیر 
جاده یاسوج – اقلید از سال گذشته آغاز شد از همان ابتدای کار در گیرو دار بروکراسی 

های اداری به حالت تعلیق درآمده است.
به گزارش ایرنا، طرح پل معلق با امکاناتی از قبیل تله کابین، سورتمه، زیپ لاین، تله شیر 
و موارد دیگر قرار است در حدود ۹ هزار و 500 مترمربع زمین در تنگ مهریان یاسوج 

احداث شود. فاز نخست این طرح سال گذشته کلنگ زنی شد.
این پل معلق دارای فضاها و اماکن بسیار زیادی بوده همچنین دریاچه، کافی شاپ، 
رستوران و سایر بخش های جانبی دیگر نیز در این مجموعه پیش بینی شده است دلیل 
انتخاب منطقه مهریان هم این بوده که یکی در جاده اقلید و طریق الرضا ایجاد می شود 
که جاده ای پر تردد در آینده خواهد بود و خود جاده کاکان یکی از مناطق پر گردشگر در 
فصل تابستان و همچنین در فصل زمستان به واسطه بودن پیست اسکی کاکان است

عملیات اجرایی این طرح بزرگ گردشگری در یاسوج به دلیل مخالفت منابع طبیعی و 
دانشگاه یاسوج راکد مانده است البته تاکنون نشست های مختلفی برای برداشتن موانع 
پیش روی اجرای این طرح با حضور مسئولان استانی و کشوری برگزار شده است اما 

نتیجه ای در پی نداشته است.
اجرای این پروژه در تکمیل زنجیره گردشگری و ماندگاری مسافران و چرخه اقتصادی 
حاصل از آن نقش اساسی دارد. جاذبه هایی استان مانند چشمه سارها، آبشارها و رودخانه 
های خروشان، طبیعت دلانگیز، آب های معدنی و جاذبه های تاریخی از گذشته زبانزد 
است و با اجرای پروژه هایی همچون پل  معلق و سایر جاذبه های انسان ساخت، زنجیره 

گردشگری استان کامل می شود.
راه اندازی این پل معلق می تواند هیجان تفریح در ارتفاع را بر سر زبان ها بیندازد و توجه 
گردشگران داخلی و خارجی را به این خطه از دامنه های زاگرس جلب کند و بنا به گفته 
معاون اقتصادی استانداری کهگیلویه و این طرح گردشگری می تواند روزی 10 هزار 

نفر گردشگر را به یاسوج بکشاند.
مخالفت های اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان کهگیلویه و بویراحمد، مانع 
اجرای این طرح در دولت قبل شد و همین مسئله سبب شد تا رئیس وقت سازمان منابع 
طبیعی و آبخیزداری کشور سه مرتبه به یاسوج مرکز استان کهگیلویه و بویراحمد سفر 

کند.
اختلاف اداره کل منابع طبیعی استان کهگیلویه و بویراحمد با اداره کل میراث فرهنگی، 

گردشگری و صنایع دستی استان بر سر این طرح بارها در رسانه ها مطرح شد.
در سال های گذشته افرادی به نام طرح گردشگری به منابع طبیعی و جنگل های استان 
دست درازی کردند و شاید همین موضوع دلیل اصلی سخت گیری اداره کل منابع طبیعی 

استان باشد.
طبق اعلام معاون اقتصادی کهگیلویه و بویراحمد، مشکلات پیش روی این طرح به گونه 
ای بوده که رئیس سازمان منابع طبیعی کشور سه مرتبه برای رفع همین موضوع به 
استان کهگیلویه و بویراحمد سفر کرده است و حتی سه بار هم در تهران جلسه برگزار 

شده است.
زمین مبدأ این طرح متعلق به خود سرمایه گذار است، اما زمین مقصد این طرح متعلق به 
اداره کل منابع طبیعی استان کهگیلویه و بویراحمد و بخشی از آن هم مربوط به دانشگاه 

یاسوج است.
این محدوده )100 هکتار( تنها جنگل تحقیقاتی استان برای یک دانشکده منابع طبیعی 

و یک دانشکده کشاورزی است که در تنگ مهریان بویراحمد واقع است.
آن ها بیم آن دارند که سرگذشت تله کابین آبشار یاسوج دامنگیر طرح پل معلق یاسوج 
شود به گونه ای که با وجود هزینه کرد بسیار، طرح راکد مانده است و قرار است طرح تله 

کابین جدیدی در کنار همین پروژه پل معلق یاسوج در تنگ مهریان اجرایی شود.
در آخرین سفر و نشست رئیس سازمان منابع طبیعی کشور در یاسوج با استاندار وقت 
کهگیلویه و بویراحمد قرار شد که موضوع طرح تله کابین فعلی در آبشار یاسوج تعیین 

تکلیف و طرح جدید اصلاح شود و بقیه پروژه انجام گیرد.
به نظر منطقی می رسد که زمین مورد نیاز برای طرح  واگذار شود و برای اجرای طرح  

زمان در نظر گرفته و در صورت عدم اجرای کار زمین واگذار شده پس گرفته شود.
استاندار کهگیلویه و بویراحمد گفت: گردشگری یکی از قابلیت های قابل توجه استان 
به ویژه در شهرستان های شمالی است و مکلف هستیم زمینه را برای کسانی که تمایل 

دارند در این حوزه سرمایه گذارای کنند فراهم کنیم.
یدالله رحمانی افزود: توسعه زیرساخت های گردشگری به کمک سرمایه گذاری بخش 
خصوصی در اطراف شهر یاسوج ضروری است و پل معلق یکی از مهم ترین پروژه های 

اقتصادی و گردشگری استان و شهر یاسوج است.
وی تاکید کرد: ساخت این پل سال 1401 با اعتبار اولیه ۹هزار و 500 میلیارد ریال و 
اشتغالزایی مستقیم 250 نفر مطرح شد، این طرح دارای بخش های مختلفی از جمله 

زیپ لاین، سورتمه ریلی وسایر موارد است.
استاندار کهگیلویه و بویراحمد ادامه داد: این طرح مراحل مختلفی را سپری کرد و سال 
گذشته کلنگ آن به زمین زده شد اما به دلیل تداخلی که این طرح با پارک جنگلی دانشگاه 

یاسوج داشت عملیات اجرایی ادامه پیدا نکرد.
رحمانی بر اجرای طرح ها بر مسیر قانون تاکید کرد و افزود: با حضور رئیس دانشگاه 
یاسوج، مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری، مدیرکل میراث فرهنگی و گردشگری و 

سرمایه گذار مسائل و مشکلات این پروژه مطرح و توافقات خوبی به دست آمد.
وی تصریح کرد: مابه ازای اراضی جنگلی مورد نیاز این پروژه را از طرح جنگلی دانشگاه 

یاسوج خارج کنیم و اگر مقدور بود در ادامه الحاق انجام شود.
استاندار کهگیلویه و بویراحمد گفت: درغیر اینصورت با درخواست دانشگاه و ارائه طرح 
در نقطه دیگری واگذاری به دانشگاه را برای انجام کار تحقیقاتی و مطالعاتی انجام دهیم 

تا بستر برای کار فراهم شود.
رحمانی تاکید کرد: در آینده نزدیک به طور مجدد جلسه ای در این خصوص برگزار 

می شود تا ادامه کار را پیگیری کنیم.
استاندار کهگیلویه و بویراحمد بیان کرد: اجرای طرح های بزرگ گردشگری نیاز به توجه 
همه دستگاه های اجرایی دارد و با رونق بخش گردشگری می توانیم بخشی از معضل 

بیکاری جوانان استان را رفع کنیم.
صنعت گردشگری زیرساخت های متنوعی دارد و فقط به پل منتهی نمی شود و بی شک 
تاثیر هر زیرساخت گردشگری سبب تسریع چرخه اقتصادی حاصل از آن و فراهم شدن 

زیرساخت دیگر و جدید خواهد شد.
توسعه امکانات گردشگری هم به افزایش درآمد و بازگشت سرمایه گذار، درآمدزایی برای 
شهرداری ها و هم به ارتقای سطح رفاه مردم می انجامد و صنعت گردشگری بیشترین 

ظرفیت ایجاد شغل را دارد.
امیداست با همت مسئولان و همراهی سرمایه گذاران و مردم، نه تنها در استان کهگیلویه 
و بویراحمد بلکه در جای جای ایران، درآمد گردشگری معادل درآمدهای نفتی افزایش 

باید و حتی از آن نیز پیشی بگیرد.
به گزارش ایرنا، یکی از طولانی ترین زیپ لاین های دنیا قرار است در این طرح گردشگری 
به طول سه هزار و 500 متر ساخته شود که یکی از هیجان انگیزترین مکان های 
گردشگری در جنوب کشور و حتی خاورمیانه خواهد شد.طول پل معلق شیشه ای در 

این طرح 385 متر خواهد بود که طولانی ترین پل کشور محسوب می شود.
 معلق روی طنابی از جنس فولاد 

٫
ندسُره یا زیپ لاین نوعی وسیله ترابری متشکل از قرقره

زنگ نزن است که با بهره گیری از شیب و گرانش زمین، فرد یا محموله را از نقطه ای به 
نقطه ای در سطح پایین تر منتقل می کند؛ یکی از تفریحات هیجانی است که این روزها 

جای خود را در میان اقشار مختلف باز کرده است.
تله کابین یاسوج به طول 1.8 کیلومتر است که فاز توسعه آن تا 5.5 کیلومتر هم ادامه 
پیدا می کند.پنج هزار و 500 میلیارد ریال مبلغ سرمایه گذاری این طرح هست و 250 
نفر اشتغالزایی دارد.این استان که با حدود 16هزار کیلومتر مترمربع بین استان های فارس، 
بوشهر، چهارمحال و بختیاری، اصفهان، خورستان واقع شده بیش از 2 هزار اثر تاریخی 

دارد که بیش از 700 اثر آن در فهرست آثار ملی به ثبت رسیده است.

یکی از جاهای دیدنی در دزفول که برای بازدید از آن 
مومنان  تاریخی  قنات  کنید،  زمین سفر  به درون  باید 

است که به آن قُمِش چوقابافان نیز گفته می شود.
گروه ایرنا زندگی - شاید تاکنون اسم قنات را شنیده 
بدانید که  با کارکرد آن ها آشنا باشید و حتی  باشید و 
ایرانی ها اولین سازندگان قنات در جهان هستند که با 
مورد  آب  زیرزمینی،  آب های  از  استفاده  و  قنات  حفر 
تابه حال  آیا  اما  می کردند؛  تأمین  را  خود  مصرفی  نیاز 
به گوشتان خورده است؟ و می دانید قمش  قُمِش  نام 

چیست؟
آشنا  قمش  با  باشید  همراه  ما  با  مطلب  این  در  اگر 
می شوید؛ زیرا قصد داریم به جنوب ایران سفر کنیم و 
یکی از جاذبه های تاریخی و جاهای دیدنی دزفول را، 
به نام قمش چوقابافان یا قنات تاریخی مومنان معرفی 
کنیم. پس با ما در این دزفول گردی و سفر به اعماق 

زمین هم سفر باشید.
لیوان  یک  نوشیدن  برای  که  کنید  تصور  لحظه  چند 
مجبور  تابستان  سوزان  گرمای  در  هم  آن  خنک  آب 
باشید مسافتی را طی کنید تا به چشمه یا رودی برسید، 
کوزه ای سفالی را پر از آب کنید و در حالی که آن را به 
دست گرفته یا بر دوش گذاشته اید و عرق از صورتتان 
و  کنید  دوباره طی  آمده اید  را که  راهی  باید  می ریزد، 
در  دهید.  انجام  باید  را  کار  این  بارها  و  بارها  همیشه 
اما  می دهد؟  دست  شما  به  احساسی  چه  صورت  این 
امروزه در خانه هایتان به راحتی به آب آشامیدنی و مورد 
نیازتان از طریق لوله کشی دسترسی دارید، بدون آن که 

زحمتی برای به دست آوردنش داشته باشد.
 آیا می دانید گذشتگان ما برای تأمین آب، آن هم در 
کشورمان که همیشه با مشکل کمبود آب مواجه بوده 
است، چه راه حل هایی داشته اند؟ ساخت قنات یکی از 
و  دقیق  مهندسی  با  که  بود  معضل  این  رفع  راه های 
زیرزمینی  سفره های  آب های  توانستند  شده،  حساب 
از کیلومترها دورتر به مکان مورد نظرشان برسانند و 
و  گناباد  قنات  مثل  باشند؛  داشته  را  استفاده  بیشترین 
فردوس. حالا ما هم می خواهیم به دزفول و سراغ یکی 
است  بهتر  رفتن،  از  پیش  اما  برویم؛  قنات ها  این  از 
بدانید که در دزفول کاریزها نام دیگری دارند و کمی 
متفاوت با نمونه های مناطق دیگر هستند که در ادامه 

بیشتر از آن ها خواهیم گفت.
اصیل  معماری  و  بافت  با  ایران،  آجری  شهر  دزفول 
این  است.  معروف  ایران«  آجری  »موزه  به  که  خود 
سرزمین  در  که  است  جنوبی  از شهرهای  یکی  شهر، 
این  به  اگر  داد.  قرار  خوزستان  استان  یعنی  مقاومت 
با  و  نمی شوید  پشیمان  انتخابتان  از  کنید،  سفر  شهر 
آبشار  و  آبی  آسیاب های  مثل  متعدد  جاذبه های  دیدن 

شوی، خاطرات خوبی را از دزفول با خود خواهید برد.

که  دزفول  در  خوزستان  دیدنی  جاهای  از  دیگر  یکی 
برای بازدید از آن باید به درون زمین سفر کنید، قنات 
نیز  آن قمش چوقابافان  به  که  است  مومنان  تاریخی 
در  می توانید  را  محل  این  نشان  و  نام  می شود.  گفته 
یکی از محله های دزفول، به نام شیدانه امام رضا )ع( 

می توانید جستجو کنید.
که  کاریز  و  قنات  به  دزفول،  مردمان  گویش  در 
تونل های آبرسانی زیزمینی هستند قمش می گویند. در 
نزدیکی این قمش نیز مسجدی قرار دارد که در دروان 
نیز مورد اصابت موشک قرار داشته و  جنگ تحمیلی 
نام  به  فردی  مسجد  این  متولی  شدند.  شهید  عده ای 
صادق قلی چوقابافان نام داشته است که اکنون نام وی 
این  دیگر  روایت  است.  گذاشته شده  قنات  این  روی، 
است که وجه تسمیه این اثر به دلیل وجود کارگاه های 
بافت چوقا است که در اطراف آن وجود داشته است. 
نام های قمش چوقابافان  به  این قنات  در حال حاضر 
یا عبابافان، سربطاق چوقابافان و قنات مومنان شناخته 

می شود.
مومنان  قمش  سراغ  و  برسید  شیادانه  محله  به  وقتی 
آن  بالای  که  رسید  خواهید  چوبی  در  به  بگیرید،  را 
)سربطاق  مومنان  تاریخی  قمش  است:  شده  نوشته 

چوقابفون(/متولی: سعید قلیان
به  که  آن  ورودی  در  این  از  باید  قمش  دیدن  برای 
آن »سَربطِاق« می گویند عبور کنید. در گویش محلی 
گفته  سربطاق  آب،  به  دسترسی  مسیر  به  دزفول 
و  است  زمین  سطح  هم  آن ها  ورودی  که  می شود 
سپس به صورت اریب و 45 درجه به عمق، با پله ها به 
عمق زمین و آب قنات می رود. بعد از اینکه از سربطاق 
به قمش چوقابافان  را طی کردید،  پله  گذشتید و 74 

میان  در  که  می بینید  را  خیره کننده  فضایی  می رسید، 
هوایی  و  می کند  خودنمایی  رنگ ها  از  کمانی  رنگین 

خنک و مطبوع به مشامتان می رسد.
زنانی  و  مردان  مجسمه های  قمش  جای جای  در 
دزفول  اهل  اگر  که  می بینید  به دست  مشک  و  کوزه 
برایتان  گذشته  خاطرات  باشید،  آنجا  قدیمی های  از  و 
زنده می شود و شاید به یاد روزی بیفتید که در گرمای 
عبور  دزفول  کوچه های  پس  کوچه  از  جنوب،  سوزان 
رود  جوار  در  کت ها،  خنکای  و  سایه  در  یا  می کردید 
آبی  کاسه   دست،  به  مشک  مردی  و  می نشستید  دز 
با  را  تعارف می کرد و عطش وجودتان  به شما  خنک 
آب گوارای قمش ها سیراب می کردید. در گوشه کنار 
بشقاب ها،  قدیمی مثل کاسه ها،  اشیای  نیز  چوقابافان 
چراغ و کوزه دیده می شود که اهالی این شهر با جان و 
دل به این قنات هدیه داده اند تا سهمی هرچند اندک 

در حفظ میراث آبا و اجدادشان داشته باشند.
حتماً تا الان برایتان این سؤال پیش آمده است که این 
قمش، در چه عمقی از زمین قرار دارد و طول آن چقدر 
قنات های  از رشته  تاریخی مومنان یکی  قنات  است؟ 
سطح  از  متر   50 از  بیش  و  است  منطقه  این  اصلی 
زمین عمق دارد و طول آن به همراه سایر قمش ها تا 
از آن  تاکنون 300 متر  رودخانه 8,100 متر است که 
خاک برداری شده است و در معرض بازدید گردشگران 
قرار دارد. این قنات در گذشته آب مورد نیاز آشامیدنی و 
1,200 هکتار از زمین های کشاورزی منطقه را از 400 

سال پیش تأمین می کرده است.
در شهر دزفول به غیر از قمش چوقابافان، نزدیک به 
با توسعه شهری و  نیز وجود دارد که  14 قنات دیگر 
شبکه آب رسانی از رونق افتادند. این قنات ها نهایت تا 

دهه های 50 و 60 نیز به حیات خود ادامه دادند. قمش 
مومنان نیز این سرنوشت را داشته است. در طول جنگ 
تحمیلی، مسجدی که در کنار قمش است مورد اصابت 
موشک قرار می گیرد و عده زیادی به شهادت می رسند 
که در عملیات خاک برداری و خارج کردن پیکر شهدا 
از زیرآوار، خاک ها به درون این قمش ریخته می شود 
برای  واقعه  آن  از  پس  مومنان  قمش  ترتیب  بدین  و 
سال ها زیر خاک پنهان می شود. یکی از اهالی محله 
شیدانه به نام آقای سعید قُلیان بود که کمر همت بست 
و به خاطر علاقه ای که به حفظ آثار تاریخی شهرش 
داشت، این قنات را به همراه تعدادی دیگر که فراموشی 
سپرده شده بدوند، با هزینه شخصی بازسازی کرد و از 

سال 13۹6 در معرض بازدید قرار گرفت.
وقتی به دزفول رسیدید، برای دیدن قمش چوقابافان 
باید به خیابان طالقانی بروید. این قمش در پشت بقعه 
سید محمود و در جنب مسجد و شیدانه امام رضا )ع( 
و  چوبی  در  یک  محله  این  مسجد  درکنار  دارد.  قرار 

سنتی می بینید که ورودی قمش است. 
در استان خوزستان به دلیل داشتن آب های سطحی مثل 
رودخانه دز، امکان حفر قنات برای انتقال آب رودخانه 
به شهر و استفاده از آن وجود دارد. گذشتگان از این 
فرصت استفاده کردند و با حفر کانال های زیرزمینی که 
را  نیاز  بودند، آب مورد  قنات های رودخانه ای  واقع  در 
مهندسی  و  از هوش  نشان  که  می کردند  بهره برداری 
تا   13 اختلاف سطح  است.  روزگار  آن  مردمان  دقیق 
16 متری شهر با رودخانه، مردم این دیار را به این فکر 
واداشت تا با توجه به فصلی بودن آب رودخانه که در 
بالا می آید،  تابستان  در فصل  و  پایین  زمستان  فصل 
را  قمش  دُردونه  هوشمندانه،  و  دقیق  محاسبه ای  در 
طوری ایجاد کنند که بیشترین فشار مناسب برای طی 
کردن سی یا چهل کیلومتر مسافت زیرزمینی را داشته 
باشد. در دزفول به این قنات ها و تونل های آب رسان 
»سُفته«  آن  به  شوشتر  در  و  »قمش«  زیرزمینی 
دوره های  به  آن ها  قدمت  می شود  گفته  که  می گویند 
تاریخی چون ساسانیان می رسد. قمش حجیون، قمش 
سرکنده، قمش آقامیر، سربه طاق آمهدی و سر به طاق 

قل ننه از جمله قمش های شهر دزفول است.
مانند  و  هستند  قنات  همان  اگرچه  قمش ها  این 
واقع  در  می دهند،  انجام  را  آب  انتقال  کار  لوله کشی 
قنات  که  است  این  فرقشان  و  دارند  تفاوت  هم  با 
آب های زیرزمینی را جمع می کند، اما قمش آب های 
سطحی مثل رودها و رودخانه ها بهره برداری می کند؛ 
در  چراکه  نمی شود؛  تمام  اینجا  در  قمش ها  نقش  اما 
طول هشت سال جنگ تحمیلی نیز مأمن و پناهگاهی 
برای مردمان بی گناه بودند که برای در امان ماندن از 

موشک های رژیم بعث عراق به پناه می بردند.

قمُشِ چوقابافان دزفول؛ گنجی تاریخی در اعماق زمین

مدیر بازاریابی شـبکه ملی زنجیره ارزش صنایع دسـتی گفت: 
بسیـاری از رسـته های صنایع دسـتی درخواسـت دارنـد تا به 
ایـن شـبکه ملی اضافه شـوند ولی در حال حاضـر تمرکز روی 

بافته ها و دوخت های سنتی است.
سـارا مظفری مدیر بازاریابی شـبکه ملی زنجیره ارزش صنایع 
دسـتی در گفت وگـو بـا خبرنـگار مهر گفت: ما شـبکه دسـت 
بافته هـای داری و دسـتگاهی و دوختهای سـنتی را داریم این 
دوخت هـا شـامل بلـوچ دوزی گلدوزی و جواهـر دوزی و همه 

دوختهای پارچه و دست بافته هاست.
وی گفـت: 400 هنرمنـد فعـال را از سراسـر کشـور داریـم که 
هـر کـدام از آنها هم تعـداد زیادی تولید کننـده دارند. به عنوان 
مثال یکی از هنرمندان ما 400 نفر را تحت پوشـش خود دارد.

مظفـری دربـاره اینکـه آیـا قـرار اسـت ایـن شـبکه تنهـا به 
دوختهـا و بافته هـا محـدود شـود یا هنرهـای دیگـر را هم در 
برمی گیـرد گفـت: شـروع کارمـان بـا این اسـم بوده اسـت و 
اکنون هنرمندانی از گلسـتان تا خراسانات را داریم و 22 استان 

تحـت پوشـش ماسـت. تمرکزمان هـم روی این حوزه اسـت 
امـا تعـداد رسـته هایی که تقاضای پیوسـتن به ایـن زنجیره را 
دارنـد روز بـه روزروز در حال افزایش اسـت مثـل منبت کاری 
و سـفال اکنون قرار اسـت این رسـته ها هم بـه زنجیره اضافه 

شود.
وی دربـاره نحـوه کار ایـن زنجیـره ارزش هـم بیان کـرد: هر 
فـردی در ایـن زنجیـره یـک کاری را انجام می دهـد مثلاً یک 
نفـر تولیـد کننده مواد اولیه اسـت و نخ را با کیفیـت عالی تولید 
و بـه هنرمنـد دیگـر می دهـد هنرمنـد بعـدی آن را می بافد یا 
فـرد دیگـری نخ را رنـگ می زند یـا چله کـشی می کند ما هم 
بـه عنـوان بازاریـاب برای آنهـا می فروشیم هر کـدام با قیمت 
مناسـب و برای شـبکه ایـن کار را انجام می دهنـد تا در نهایت 
محصـول بـا کیفیـت و قیمت مناسـب نسـبت به بـازار بیرون 
عرضـه شـود.وی با تاکید بر اینکه محصول این شـبکه ارزش 
بایـد از هر نظر بهترین باشـد گفت: قیمت تمام شـده ای برای 
محصـولات در نظـر گرفته می شـود و مواد اسـتفاده شـده هم 

بایـد بهتریـن باشـد اگـر کـسی کار بی کیفیـت ارائـه دهـد از 
زنجیره خارج خواهد شد.

وی بـا بیـان اینکه شـبکه زیر نظر وزارت میـراث فرهنگی کار 
می کنـد گفـت: ایـن شـبکه توانـایی تولیـد انبـوه را بـه دلیل 

فعالیت زیاد تولیدکنندگان و تعدد آنها دارد.
مظفری بیان کرد: بیشـتر از 12 سـال هسـت که از راه اندازی 
این شـبکه می گذرد ولی امسـال در نمایشـگاه حضور پررنگی 

داشتیم و سازماندهی هنرمندان نیز منسجم تر شده است.
پیـش از ایـن محمدحسین عسـکرپور مدیـرکل دفتر حمایت 
از تولیـد صنایع دسـتی گفتـه بـود: شـبکه دسـت بافته ها و 
دوخت هـای سـنتی کشـور به صـورت شـبکه ای فعالیت خود 
را آغـاز کـرده اسـت و بـه موجب تفاهم نامه ای که بسـته شـد 
هـر 31 واحـد اسـتانی ذیـل ایـن تفاهم نامـه، شـبکه تولیـد و 
شـبکه زنجیـره ارزش دسـتبافته ها و دوخت هـای سـنتی را 
شـکل خواهنـد داد که در ایـن تفاهم نامه تثبیت اشـتغال 100 

هزار نفر و اشتغال جدید 30 هزار نفر پیش بینی شده است.

عسـکرپور ادامـه داد: طبق ایـن تفاهم نامه در هر اسـتان یک 
توسـعه دهنده یـا یـک سـر شـبکه تعیین شـده که به شـبکه 
کشـوری متصـل می شـود. رعایت تجـارت منصفانـه در این 
شـبکه زنجیره ارزش دیده شـده که طبق آن می بایسـت بیش 
از 5 درصـد حق العمـل فـروش را از تولیدکننـدگان دریافـت 
نکـرده و نیـمی از ایـن 5 درصـد را صـرف آمـوزش و ارتقـای 
توانمنـدی جامعـه کنند.مدیـرکل دفتـر حمایـت از تولیـد 
صنایع دسـتی اضافـه کـرد: زمـانی که شـبکه تولیدی شـکل 
می گیـرد محاسـنی دارد از جملـه کاهـش قیمـت و افزایـش 
کیفیـت مـواد اولیـه چـون بـه صـورت سـرجمع خریـداری 
می شـود. در ازای ایـن شـبکه تمـام حمایت هـای معاونـت 
میراث فرهنـگی،  وزارت  نظـارت  تحـت  صنایع دسـتی 
گردشـگری و صنایع دسـتی اسـت و افـرادی کـه عضـو ایـن 
شـبکه هسـتند در اولویت قـرار می گیرند، از جملـه اولویت در 
تسـهیلات، بیمه و شـرکت در نمایشـگاه های داخلی و خارجی 

است.

رییـس پژوهشـگاه میراث فرهنـگی وزارت میراث فرهنـگی، 
گردشـگری و صنایع دسـتی گفـت: کاوش هـای باسـتان 
شـناسی کـه پـس از 16 سـال توقـف در محوطـه کُنارصندل 
جیرفـت از سـر گرفته شـد برای میـراث فرهنگی ایـران واجد 

اهمیت فراوان است و به آن باید با دید کلان ملی نگریست.
بـه گـزارش ایرنـا بـه نقـل از روابـط عمـومی اداره کل میراث 
فرهنـگی اسـتان کرمان، مصطـفی ده پهلوان روز دوشـنبه در 
حاشیه بازدید از کاوش های باستان شـناسی تپه باسـتانی کنار 
صنـدل جیرفـت افـزود: ظرفیـت جیرفـت در حـوزه میـراث 
فرهنـگی، آنقدر بالا اسـت که جوامع محلی و بـومی می توانند 
از آن بسیار منتفع شـوند و آگاهانه در حفاظت و پاسداسـت آن 
بکوشـند، به همین سـبب لازم اسـت از ظرفیت سـازمان های 
مـردم نهـاد و بـومی نیز بهره بـرد و آنهـا را در اداره امور دخالت 

داد.
وی بیـان کـرد: ایـن کاوش هـا بـه سرپرسـتی سیـد منصـور 
سیدسـجادی از باستان شناسـان پرکار و خوش نـام بین المللی 
کشـورمان و بـا همـت و پیگیری هـای مـدوام مدیـرکل 

میراث فرهنگی استان کرمان از سر گرفته شده است.
ده پهلـوان خاطـر نشـان کـرد: تـلاش پژوهشـگاه بـر تـداوم 
کاوش هـای ایـن محوطه ارجمنـد و بی مانند باسـتانی در کنار 
حفاظـت و مرمـت، معرفی و بهره بردن از ظرفیت گردشـگری 
آن بـوده که لازم اسـت دسـت در دسـت هم دهیـم و کاوش ها 
و مطالعـات فرهنگی و تاریخی محوطه های تاریخی باسـتانی 

جیرفت را اجازه ندهیم تعطیل و متوقف شود.
رییـس پژوهشـگاه میراث فرهنـگی و گردشـگری وزارت 
میراث فرهنگی، گردشـگری و صنایع دسـتی بیـان کرد: کمتر 
مـوزه ای در دنیـا داریـم که اشیـای تاریخی جیرفت را نداشـته 
باشـد و محوطـه ای با این شـهرت جهانی می طلبـد با تلاش و 
پیگیـری همه ارکان مملکـت، دولـت و وزارت، پژوهش های 
مرتبـط با آن مداوم باشـد نه اینکـه پس از هربار از سـرگیری، 
دوبـاره متوقـف شـود.وی اظهـار داشـت: بسـتر و ظرفیـت 

باستان شـناسی، شـناخت و آگاهی اسـت و می تواند به ارتقای 
سـواد و آگاهی میراثی جامعه بینجامـد؛ میراث فرهنگی را باید 
بـه عنـوان پشـتوانه امنیت و سیاسـت داخلی و خارجی کشـور 
قلمـداد کـرد و میـراث تمـدنی ایـران می تواند برای کشـور ما 

قدرت نرم و نفوذپذیر و نیز بازدارندگی ایجاد کند.
ده پهلـوان ادامـه داد: محوطه باسـتانی کنارصنـدل و جیرفت 
یـکی از همیـن ظرفیـت هـای فرهنـگی و تاریـخی کشـور و 
قدرت های نرم کشـور اسـت که باید خـوب کاوش و حفاظت، 
معـرفی و تبیـن شـود و از ظرفیت هـای مـادی و معنـوی آن 

بهره مند شویم تا آن را به نسل های آینده بسپریم.
وی خاطرنشـان کـرد: جیرفـت می توانـد مصـداق خـوبی در 

تعامل و همراهی مسـئولان اسـتان و شهرستان برای حفاظت 
داشـته های تاریـخی و فرهنـگی معـرفی شـود چـون همه بر 
اهمیت و ارزشـمندی آن توافق داریـم و باید قدردان آن باشیم 
که در کنار توسـعه، رفاه شـهری، عمران و آبادانی کشور، نباید 
اجـازه دهیـم میـراث تمـدنی و مـلی کشـور تخریـب شـود و 

میراث فرهنگی باید بنیان توسعه پایدار و استوار باشد.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشـگری و صنایع دسـتی کرمان 
نیـز بـا ابـراز رضایـت از رونق کاوش هـای باستان شـناسی در 
منطقـه کنارصنـدل در راسـتای معـرفی تمـدن عظیـم ایـن 
منطقـه گفـت: از سیـد منصـور سیدسـجادی باستان شـناس 
شـهیر ایـران و جهـان که باوجود همـه مسـائل و چالش های 

موجـود بـرای دومین فصـل کاوش در جیرفت حضـور یافت، 
تشـکر می کنیـم و بـا راهنمـایی و کمـک وی و همفکـری و 
همـراهی گـروه جامـع و کامـل کاوش هـا، شـاهد اسـتمرار 

پژوهش در این حوزه خواهیم بود.
سـعید شـاهرخی بـا اشـاره بـه حضـور رییـس پژوهشـگاه 
میراث فرهنـگی و گردشـگری و هیـات همـراه در سـایت 
کاوش هـای کنارصندل جیرفـت بیان کرد: پیـام این حضور و 
اسـتمرار کاوش به مردم جیرفت و روسـتای کنارصندل تدبیر 
فرآینـد خـوب در زندگی، رفاه و معیشـت با رونق گردشـگری 
تاریـخی فرهنـگی و نشـاط سـاماندهی این عرصـه در جامعه 

است.
رییـس پژوهشـگاه میراث فرهنـگی و گردشـگری و جمعی از 
پژوهشـگران و مدیـران تخصـصی بعد از سـایت کاوش های 
باستان شـناسی کنـار صندل از شـهر قدیم جیرفـت نیز بازدید 

کردند.
بـه گزارش ایرنـا تپه ها و محوطه باسـتانی کنارصندل، بقایای 
یکی از کهن ترین مراکز شـهرنشینی دنیای باسـتان به شـمار 
می روند، قدمت این منطقه باسـتانی در نزدیکی شـهر جیرفت 
واقـع در جنـوب اسـتان کرمان تا چهار هزار و 600 سـال پیش 
تخمیـن زده می شـود و از ارزش بـالایی از نظر میراث فرهنگی 

برخوردار است.
کاوش های باسـتان شـناختی این تمدن شـهر دنیای باسـتان 
طی سـال های 1381 تا 1386 انجام شـده و پـس از یک وقفه 
چندین سـاله مجـدداً این کاوش هـا از بهمن ماه 1402 از سـر 

گرفته شد.
طی ایـن کاوش هـا بخش های قابل توجـهی از دژ حاکم نشین 
کـه در مرکـز این شـهر باسـتانی قرار داشـته اسـت، فضاهای 
مسـکونی و کارگاهی، کوره هـای ذوب مـس و یـک معبـد 

آشکار شده  است.
جیرفـت در فاصله 230 کیلومتری جنوب مرکز اسـتان کرمان 

قرار دارد.

درخواست رسته های مختلف صنایع دستی برای پیوستن به زنجیره ارزش

کاوش های کُنارصندل برای ایران واجد اهمیت است



آییـن اعطای اولین دوره جایزه فناوری و حکمرانی »روسـتا 
آزاد« همزمـان بـا دومیـن سـالگرد نکوداشـت وی امـروز 
دوشـنبه 12 آذرمـاه با حضـور معاون علـمی رئیس جمهور 

و رئیس سازمان تبلیغات اسلامی برگزار شد.
بـه گـزارش خبرنـگار مهر، آئین اعطـای اولیـن دوره جایزه 
فنـاوری و حکمرانی روسـتا آزاد همزمان با دومین سـالگرد 
نکوداشـت زنده یاد دکتر رضا روسـتاآزاد امروز دوشـنبه 12 
آذرماه با حضور حجت الاسـلام محمد قمی رئیس سـازمان 
تبلیغـات اسـلامی، دکتـر حسیـن افشیـن معـاون علـمی، 
فنـاوری و اقتصاد دانش بنیـان رئیس جمهور، محمد مخبر 
مشـاور و دسـتیار مقـام معظـم رهبـری، دکتر سیـد عباس 
موسـوی رئیـس دانشـگاه صنعتی شـریف، حجت الاسـلام 
مصطـفی رسـتمی رئیـس نهـاد نماینـدگی رهبـری در 
دانشـگاه هـا، روح اللـه دهقـانی فیروزآبادی معاون سـابق 
علـمی، فنـاوری و اقتصـاد دانـش بنیـان رئیـس جمهـور، 
محمدصادق خیاطیان رئیس صندوق نوآوری و شـکوفایی 

در دانشگاه صنعتی شریف آغاز شد.
در راسـتای بزرگداشت یاد و خاطره استاد و دانشمند مجاهد 
»مرحـوم دکتـر رضـا روسـتا آزاد« رییس اسـبق دانشـگاه 
صنعـتی شـریف و هم بنیان گـذار اندیشـکده حکمـرانی 
شـریف، اولیـن دوره جایزه فناوری و حکمرانی روسـتاآزاد با 
هـدف شناسـایی آثـار و اقدامات مؤثـر در حـوزه حکمرانی 

برگزار شد.
جایزه فناوری و حکمرانی روسـتاآزاد مرجـعی برای بررسی 
فعالیت های علمی و فناورانه مؤثر در بهبود و ارتقای سـطح 
کیـفی سیاسـت گذاری و حکمرانی کشـور بوده که امسـال 
اولیـن دوره آن بـا هـدف ریل گذاری، جهت دهی و تشـویق 
فعالیت هـای اسـاتید، دانشـجویان تحصیـلات تکمیـلی و 
پژوهشـگران مراکز تحقیقـاتی، شـرکت های دانش بنیان، 
مؤسسـات فرهنـگی و رسـانه ای، مراکز سیاسـت پژوهی و 

اندیشکده های کشور برگزار شد.
از دیگـر اهـداف این جایزه می توان به تشـویق فعالیت های 
فناورانـه، نوآورانـه، سیاسـت پژوهی و توسـعه ارتباطـات 
بین الملـلی بـرای بهبود »کیفیت حکمرانی کشـور« اشـاره 

کـرد. فنـاوری حکمـرانی، فرهنـگ حکمـرانی، دیپلماسی 
نخبـگانی، نـوآوری سیاسـتی از محورهـا و حوزه هـای این 

جایزه به شمار می رود.
دکتر سید عباس موسـوی، رئیس دانشـگاه صنعتی شریف 
در آئیـن اولیـن دوره جایزه فنـاوری و حکمرانی روسـتاآزاد 
کـه بـه میزبـانی دانشـگاه شـریف برگـزار شـد با اشـاره به 
اینکـه دکتر روسـتاآزاد بـرای من فراتر از معلم بـود و ارتباط 
ما فراتر از ارتباط اسـتاد شـاگردی بوده اسـت، گفت: ایشان 
مثـل یـک پدر بودنـد و بنده از سـال 75 تا زمانی که ایشـان 

در قید حیات بودند، ارتباط نزدیکی داشتم.
رئیس دانشـگاه صنعتی شـریف افزود: جـز نیکی و صبوری 
از دکتر روسـتا آزاد چیزی ندیدم و همواره سـعه صدر در 20 
و انـدی سـال از ویژگی هـای بـارز او بـود. در ایـن سـال ها 
ندیـدم کـه از کـسی بدگـویی کننـد و دوراندیـشی از دیگر 
ویژگی هـای نیـک ایشـان بـود. مسـائل فنی و علـمی که 
پیشـنهاد می دادنـد، یـک دهـه بعـد می دیدیـم کـه چقـدر 

پرداختن به این موضوعات درست بوده است.
وی بـا بیـان اینکـه دکتـر روسـتاآزاد اسـتاد به حق شـریف 
دانشـگاه شـریف بود، بیان کرد: ایشـان در حـوزه پژوهشی 
و در پژوهش هـای شـخصی شـأن، همیشـه بـه جنبـه 
کاربـردی بـودن پژوهـش و حل مسـاله توجه داشـتند و در 
پروژه ها به مشـکلات جامعه توجه داشـتند. از نظر مدیریتی 
چـه در جایگاه معاونت پژوهشی دانشـگاه و چه در ریاسـت 

دانشگاه، پژوهش دانشگاه متحول شد و تغییر کرد.
موسـوی ادامه داد: دکتر روسـتاآزاد شخصیت جریان سازی 
داشـتند و عنوان مثال جریان سـازی خوبی در دوره ایشـان 
در توسـعه فنـاوری و گفتمـان فنـاوری شـکل گرفـت. 
قراردادهـای ارتبـاط صنعـت و دانشـگاه در دوره ایشـان 
افزایـش چشـم گیـری داشـت. نبـود ایشـان به طـور حتم 

ضایعه بزرگی برای جامعه نخبگان و فناوری است.
دکتـر حسین افشین، معاون علـمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیـان رئیـس جمهور بـا بیان اینکـه هر رئیس دانشـگاهی 
کـه می آیـد سـعی می کند تحت عنـوانی فعالیت های خود 
را توسـعه دهـد، اظهـار کـرد: عنـوان فعالیت هـای مرحوم 

روسـتا آزاد را می تـوان توسـعه و عمق بخشیـدن به فناوری 
نامیـد و توسـعه فناوری و نـوآوری دانشـگاه مدیون فعالیت 

های ایشان است.
افشیـن با اشـاره به اینکه یکی از افتخارات دکتر روسـتا آزاد 
ایـن اسـت که شـاگردانی تربیت کـرد که قـدردان زحمات 
ایشـان هسـتند، گفت: افرادی کـه تلاش می کننـد جریان 

سازی استادشان را تداوم یابد و این امر ارزشمند است.
وی بـه اعطـای اولین دوره جایزه اشـاره کـرد و گفت: وقتی 
کـه صحبـت از حکمـرانی می شـود معمـولا صحبـت از 
حکمرانی خوب می شـود و دکتر روسـتا آزاد حکمرانی را در 

پژوهش می دانست.
افشیـن در ادامـه دربـاره شـاخص هـای حکمـرانی خـوب 
گفـت: از جمله شـاخص ها می تـوان مواردی چـون دولت 
کارامد، دولت پاسـخگو، دولت فسـاد گریز، حاکمیت قانون 

و توسعه مشارکت مردمی اشاره کرد.
معـاون علـمی ریاسـت جمهـوری خصـوصی سـازی را از 
دیگر شـاخص هـای حکمرانی خـوب عنوان کـرد و گفت: 
هیـچ کـدام از ایـن شـاخص هـا محقق نـمی شـود مگر با 
حضـور فنـاوری از این رو جایزه حکمرانی روسـتا آزاد جایزه 

حکمرانی فناورانه به شمار می رود.
وی افـزود: اگـر دکتـر روسـتاآزاد بودند حتما تاکید داشـتند 
کـه در خصـوص ایـن جایزه جریان سـازی صـورت بگیرد. 
هـدف مـا ایـن اسـت کـه جریـان حکمـرانی خوب بـا این 
جایـزه اتفاق بیفتد و خـروجی این جریان سـال آینده جایزه 

بگیرد.
محمد مخبر مشـاور و دسـتیار مقام معظم رهبری سخنران 
بعـدی ایـن مراسـم بـود. او در ابتدای سـخنان خـود تاکید 
کـرد: امـروز ابزارهای قدرت و شیوه حکمـرانی در دنیا تغییر 
کـرده و نیروهـای توانمند که قـدرت حل مسـاله دارند باید 

بازیکن اصلی صحنه علم و فناوری در کشور باشند.
مخبـر ضمن تسـلیت ایام فاطمیه، با اشـاره بـه تأسیس این 
جایـزه مهـم، گفت: اصل جایـزه دکتر روسـتا آزاد کار بسیار 
مهـم و بجـایی اسـت و شـخصیتی کـه جایـزه به نـام وی 
انتخـاب شـده می تواند موضوع ارتباط حکمـرانی و فناوری 

را نمایندگی کند.
وی زنده یاد روسـتا آزاد را اسـتادی چند وجهی برشـمرد که 
در کنـار شایسـتگی هـای علمی، یـکی از وجـوه او فعالیت 
هـای اجتمـاعی منحصـر به فـردش بـود و تاکید کـرد که 
زنـده یـاد روسـتاآزاد از نخسـتین کسـانی بـود کـه شـهید 

رئیسی در زمان تولیت آستان قدس از وی کمک گرفت.
عضـو مجمـع تشـخیص مصلحت نظام با اشـاره بـه اینکه 
جمهوری اسـلامی بعد از انقلاب به کشوری مقتدر در منطقه 
تبدیـل شـد، تصریـح کرد: اگـر زمانی ایـن اقتـدار صرفا به 
دلیـل توان نظـامی بود، امـروز وسیله اقتدار علـم و فناوری 
اسـت.وی فرمایشـات مقـام معظـم رهبـری در خصـوص 
خیزش علمی را نیز در راسـتای تداوم همین اقتدار برشـمرد 
و گفـت: امـروزه با فناوری هـای جدید، حکمـرانی ها دچار 
تغییر شـده اسـت  و باید یک خیزش جدید علمی را در کشور 
سـامان داد. تنظیم گری از صرف دولت ها گرفته شـده و از 
طریق سـکوها )پلتفرم ها( به جامعه نخبگانی سـپرده شـده 

اسـت. بـه همین دلیل دانشـجویان و دانشـگاه بایـد در این 
مساله پیشرو باشند.

دکتر مخبر از دانشـجویان خواسـت بازیکنان اصلی مسائل 
مربـوط بـه هوش مصنـوعی و فنـاوری های جدید باشـند 
چـرا کـه حـل مشـکلات مختلـف کشـور از طریـق همین 

جامعه نخبگانی است.
وی همچنیـن تاکید کـرد: یکی از دلایلی که برخی مسـائل 
در کشـور حل نمی شـود این اسـت که گاهی افراد و عناصر 
توانمند که قدرت حل مسـاله را دارند بازیکن اصلی نیسـتند 
و همانطـور کـه رهبـر معظـم انقـلاب فرمـوده انـد بایـد از 
ظرفیت عظیم نخبگان در سراسـر کشـور برای حل مسائل 

کشور استفاده کرد.
مشـاور و دسـتیار مقـام معظم رهبری وجود نیـروی جوان و 
بـا انگیـزه در تمـام جغرافیـای ایـران را یـکی مزیـت های 
بـزرگ کشـور عنـوان کـرد و افـزود: اگـر چـه مشـکلات 
متعـددی داریم امـا ظرفیت های بزرگی هم بـرای حل آنها 
وجود دارد که می توان با اسـتفاده از آنها آینده ای درخشـان 

را برای ایران رقم زد.
دکتر رسـول جلیلی رئیس سـابق دانشـگاه صنعتی شـریف 
در حاشیـه برگـزاری این مراسـم در گفتگو بـا خبرنگار مهر 
دربـاره ابعاد شـخصیتی و مدیریـتی دکتر روسـتاآزاد گفت: 
دوسـت و بـرادر عزیـز ما دکتر روسـتاآزاد اسـتاد دانشـکده 
مهندسی شیمی و نفت دانشـگاه صنعتی شـریف از دغدغه 
منـدانی بودند که در کسـوت اسـتادی ارتباط بیـن آموزش، 
پژوهـش و فنـاوری را در دانشـگاه از زمـان مدیریـت در 
معاونت پژوهش و فناوری دانشـگاه ایجاد کردند و دانشـگاه 

یک نسل ارتقا پیدا کرد.
رئیـس سـابق دانشـگاه صنعـتی شـریف افـزود: دکتـر 
روسـتاآزاد باور داشـتند کـه باید از مقاله، به فنـاوری رسید و 
از فنـاوری صنعـت ایجـاد کرد و صنعـت را به بـازار و ثروت 
رسـاند. ایشـان در هیات رئیسه دانشـگاه بسیار تلاش کردند 
کـه ایـن فرهنگ جـا بیفتـد و از این جهت منحصـر به فرد 
بودنـد. از ایـن رو عنوانی که بـرای این جایزه انتخاب شـده 

است، متناسب با نقش ایشان در دانشگاه بود.
جلیـلی ادامـه داد: بنـده ایـن افتخـار را داشـتم کـه در زمان 
ریاسـت مرحوم روسـتاآزاد در دانشگاه شریف، مدیریت بین 
الملـل دانشـگاه را برعهـده داشـتم و هم زیسـتی با ایشـان 
مغتنـم بود. مرحوم روسـتاآزاد انسـانی فکور، صبـور و وقت 
گـذار بـر روی مسـائل فنـاوری مرتبط بـا دانشـگاه بودند و 
تـلاش داشـتند مسـائل فناورمحـور را به شـکل فرایندی و 

توسط دانشجویان نخبه و جوانان حل کنند.
در ادامـه این مراسـم، برگزیدگان محورهای ایـن جایزه در 
4 محـور »فنـاوری حکمـرانی«، »دیپلمـاسی نخبگانی«، 
»نـوآوری سیاسـتی« و »فرهنـگ حکمـرانی« معـرفی و 

تقدیر شد.
شـرکت »شـاپرک« و»زیسـتاب« در حـوزه فنـاوری 
حکمـرانی؛ سـریال »آقـای قـاضی« و بـازی »آمیـرزا« در 
حـوزه فرهنگ حکمـرانی؛ »صاحبـکار« در حـوزه نوآوری 
سیاسـتی و سیـد محمـد مرنـدی در حـوزه دیپلمـاسی 

نخبگانی به عنوان برترین ها معرفی شدند.

اولین جایزه حکمرانی فناوری به یاد استاد »روستا آزاد«
WWW.JAHANEGHTESAD.COM
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پربازده ترین صندوق های سرمایه گذاری مختلط
 در هفته گذشته

رضـــا حـــامـــدی فـــر|
کارشناس بازار|

سه شـنبه ها در مـورد پربازده تریـن صندوق هـای سـرمایه گذاری مختلـط 
صحبـت می کنیـم. ایـن صندوق هـا بـرای کسـانی مناسـب اسـت کـه هـم 
می خواهنـد پولشـان را در سـهام سـرمایه  گذاری کنند و هـم در اوراق با درآمد 
ثابت. تفاوتشـان هم این اسـت که سـهام ممکن اسـت سـود بهتری داشـته 
باشـد ولی ریسـک بیشـتری را هـم بـه سـرمایه گذار متحمـل می کنـد و در 
آن سـوی طیـف اوراق بادرآمـد ثابـت سـودهای مشـخصی به نسـبت دارند و 
ریسـک های خیـلی پاییـنی هـم دارنـد. بنابرایـن اگـر می خواهید به نسـبت 
صندوق هـای سـهامی که ریسـک و بـازده بـالا و صندوق های بـا درآمد ثابت 
کـه ریسـک و بـازده پاییـن دارند، سـرمایه گذاری با ریسـک و بازده متوسـط 
داشـته باشیـد می توانید صندوق هـای مختلط را برای سـرمایه گذاری انتخاب 

کنید.
صنـدوق سـرمایه گذاری ”اعتمـاد تمدن“ در هفته گذشـته با ثبت بـازده 4.6۹ 
درصـد بهتریـن عملکـرد را در بیـن ایـن صندوق هـا ثبـت کـرد. صنـدوق¬ 
سـرمایه گذاری ”تعـالی دانـش مالی اسـلامی“ با کسـب 3.۹1 درصـد بازدهی 
در رتبـه¬ دوم بهتریـن عملکـرد صندوق های سـرمایه¬گذاری مختلط قرار 
گرفـت. رتبـه سـوم بـازدهی صنـدوق مختلـط هفته گذشـته را نیـز صندوق 

”تجربه ایرانیان“ با 3.۹0درصد بازدهی کسب کرده است.
برگرفته از سامانه رسام؛ صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری

 www.irasam.ir 

ورود و خروج وجه نقد به صندوق های سرمایه گذاری

رضـــا حـــامـــدی فـــر|
کارشناس بازار|

در روز شـنبه 10/0۹/1403 مجموعـا بـه طور خالص 11772 میلیـارد ریال از 
صندوق هـای سـرمایه گذاری خارج شـد. ورود سـرمایه بـه کل صندوق های 
سـرمایه گذاری در ایـن روز 41۹67 میلیـارد ریـال و خـروج سـرمایه 5373۹ 
میلیـارد ریـال بوده و بـه طور خالـص 11772 میلیارد ریال از آن ها خارج شـده 
اسـت. در ایـن میان بیـش از صندوق های سـرمایه گذاری سـهامی و مختلط، 
ایـن صندوق های سـرمایه گذاری بـا درآمدثابـت بودند که بـا 34۹13 میلیارد 
ریـال ورودی و 4۹458 میلیـارد ریـال خروجی، بیشـترین جریـان وجوه نقد را 
در ایـن روز ثبـت کردنـد و خالـص خـروج سـرمایه از این صندوق هـا 14545 
میلیـارد ریـال بوده اسـت. صندوق هـای سـهامی خالـص ورود 2423 میلیارد 
ریـال و مختلـط نیـز با خالص ورود 70 میلیارد ریال رو به رو بوده اند. با مقایسـه 
جریـان نقـد کل صندوق هـا در ایـن تاریـخ بـا همیـن روز در سـال گذشـته، 
می تـوان دریافـت کـه در مجمـوع  صندوق هـای سـرمایه گذاری بـه نسـبت 
همیـن تاریـخ در سـال گذشـته، 4۹ درصد به ورودی و همچنیـن 54 درصد به 
خروجی سرمایه شـان افزوده شـده اسـت. همچنین به طور خالص 77 درصد 

جریان نقد کمتری نسبت به همین تاریخ در سال گذشته داشته اند.
برگرفته از سامانه رسام؛ صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری

www.irasam.ir 

اطلاعات معاملات بازار بدهی

در معامـلات 12 آذر  مـاه 1403 ارزش معامـلات اوراق بـدهی در بـازار امـروز 
17،351 میلیـارد ریـال بـوده اسـت. بیشـترین افزایـش قیمت نسـبت به روز 
معامـلاتی گذشـته را صکـوک مرابحه دروز )صـروز705( با قیمـت ۹87،2۹0 
ریال به میزان 1.35 درصد داشـت. همچنین، بیشـترین کاهش قیمت نسـبت 
بـه روز معامـلاتی گذشـته را صکـوک اجـاره فـولاد )صفـولا006( بـا قیمـت 

۹10،000 ریال و به میزان -1.7 درصد داشت. 

اخبار

معـاون علـمی رئیس جمهور گفت: دورانی که دکتر روسـتاآزاد در دانشـگاه شـریف 
چـه بـه عنـوان رئیـس و چه بـه عنـوان معـاون پژوهـشی مدیریت داشـتند، رشـد 

فناوری بسیار درخشان و محسوس بود. 
حسیـن افشیـن در گفتگو با خبرنگار مهـر، درباره اهمیت برگـزاری اولین دوره جایزه 
حکمـرانی و فنـاوری روسـتاآزاد اظهـار کـرد: مـا بـه دنبـال این هسـتیم کـه جایزه 
حکمـرانی روسـتاآزاد جریان سـاز باشـد. مـا در ایـن دوره افرادی را کـه در حکمرانی 
خـوب موثـر بودنـد را پیـدا کردیـم. در ایـن جایزه بیشـتر به دنبـال این هسـتیم که 
پیشـرو باشیـم نه پیـرو و دنباله رو. مرحوم روسـتاآزاد روحیه جریان سـازی داشـتند، 
جریـان سـازی یعنی ما یک سـری عناوینی را مشـخص کنیم و افـراد در محورهای 

مشخص شده به حکمرانی خوب کمک کنند.
معـاون علـمی، فنـاوری و اقتصاد دانش بنیـان رئیس جمهور دربـاره عوامل موثر در 
حکمـرانی خـوب توضیـح داد و افـزود: کارآمـدی دولت شـاخصی بـرای حکمرانی 
خوب اسـت. پاسـخگو بودن مسـئولین به مردم، شـفافیت، مبارزه با فساد و حاکمیت 
مبتـنی بـر قانـون از دیگر پارامترهای حکمرانی خوبی اسـت. حال سـوال مطرح می 

شود که چگونه باید به مردم پاسخگو باشیم؟ با فناوری.
وی بـا اشـاره بـه ابعاد شـخصیتی و مدیریتی دکتر رضاروسـتا آزاد گفت: ایشـان هم 
معـاون پژوهشی دانشـگاه شـریف و در یک بـازه زمانی دیگر رئیس دانشـگاه بودند. 

از روسـای دانشـگاه شـریف می توان با یک عنوان و سـبک مدیریتی مشـخص یاد 
کرد و دوره ریاسـت دکتر روسـتاآزاد در دانشـگاه شریف، دوره رشـد و توسعه فناوری 
بود.افشیـن ادامـه داد: مرحـوم روسـتاآزاد فـردی بسیار دونـده و پیگیر بودنـد و اهل 
گوشـه گیری هم نبودند. دورانی که ایشـان در دانشـگاه شـریف چه به عنوان رئیس 
و چـه بـه عنـوان معاون پژوهشی مدیریت داشـتند، رشـد فناوری در دانشـگاه بسیار 

درخشان و محسوس بود.
معـاون علـمی، فناوری و اقتصـاد دانش بنیان رئیس جمهور در حاشیه مراسـم اولین 
دوره جایـزه حکمـرانی روسـتاآزاد در پاسـخ بـه این سـؤال که آیـا قرار اسـت جایزه 
روسـتاآزاد هماننـد جایـزه مصطفی)ص( شـود، گفت: خیـر، چنین رویکـردی وجود 
نـدارد. ممکـن اسـت به عنوان الگو از ایـن جایزه الهام گرفته باشـد، ولی هر دو جایزه 

روستا آزاد و جایزه مصطفی )ص( دارای چارچوب های متفاوتی هستند.
وی همچنیـن در خصـوص ادغام ایـن جوایز برای برگزاری بهتـر آنها گفت: تعریف 
ایـن دو جایـزه متفـاوت اسـت و این جوایـز را نمی توان بـا یکدیگر ادغام کـرد. اجازه 
بدهیـد یـکی دو دوره جایـزه روسـتاآزاد برگزار شـود و اگـر امکان پذیر بـود، تدبیری 

برای آن اندیشیده خواهد شد.

معـاون تحقیقـات و فناوری وزارت بهداشـت گفـت: در 30 
دوره برگـزاری جشـنواره رازی حداقـل 20دوره باحضـور 
رئیس جمهـور برگزار شـده اسـت و مـا امیدواریم جشـنواره 

امسال نیز با حضور دکتر پزشکیان برگزار شود.
بـه گـزارش خبرنـگار مهـر،  دکتـر شـاهین آخونـدزاده در 
نشسـت خبری سی امین جشـنواره تحقیقاتی علوم پزشکی 
رازی کـه امـروز دوشـنبه )12 آذرمـاه 1403( در سـاختمان 
وزارت بهداشـت برگـزار شـد، بـا بیـان اینکـه جشـنواره 
تحقیقـاتی رازی عالی تریـن جشـنواره در حـوزه علـوم 
پزشـکی اسـت، گفت: بر اساس برنامه پیشـرفت هفتم باید 
جایـگاه بالایی در منطقه و دنیا داشـته باشیـم و هدف اصلی 

این جشنواره رسیدن به مرجعیت علمی است.
وی افـزود: در ایـن جشـنواره برگزیـدگانی در بخش هـای 
مختلـف علـوم پایـه و سـلامت، محققیـن جـوان و فناوری 
هـم بـرای محصـولات دانش بنیـان پارک ها و مراکز رشـد 

برگزیدگانی خواهیم داشت.
معـاون تحقیقـات و فناوری وزارت بهداشـت بـا بیان اینکه 
در جشـنواره رازی سـابقه یـک پژوهشـگر در تحقیقـات در 
یـک بازه پنج سـاله بررسی خواهد شـد، ادامـه داد: در ضمن 
نیم نـگاهی بـه پژوهش هـای برتـر و در مرزهـای جهـانی 
داریـم و اگـر فـردی یـک مقاله خاص داشـته باشـد در این 

قسمت انتخاب خواهد شد.
معـاون تحقیقـات و فنـاوری وزارت بهداشـت بـا اشـاره به 
ظرفیـت اعضای هیئت علمی علوم پزشـکی کشـور گفت: 
علی رغـم این کـه اعضـای هیئـت علـمی دانشـگاه های 
علـوم پزشـکی کشـور و دانشـجویان دکتـری و دسـتیاران 
بالیـنی از نظـر تعـداد محدود هسـتند، سـهم تولیـد علم در 
ایـن حـوزه دو برابـر میانگیـن کشـور اسـت و ایـن نشـان 

می دهد که توانمندتر از سـایر پژوهشـگران کشـور هستند. 
بـا ایـن وجـود سـهم پژوهـش وزارت بهداشـت از بودجـه 
کشـور حدود 12 درصد اسـت کـه این مبلغ ناچیزی اسـت.
آخوندزاده درباره سـابقه 30 ساله جشـنواره تحقیقاتی رازی 
خاطـر نشـان کـرد: ایـن جشـنواره ضمـن معـرفی افـراد 
برگزیده، فشـاری بر روی همـکاران و همتایان آن ها ایجاد 
ایجـاد رقابـت بیـن  می کنـد. همیـن موضـوع باعـث 
پژوهشـگران علوم پزشکی می شـود و این ضامن مرجعیت 
علـمی اسـت.وی اظهـار کـرد: پایـان سـال نیـز همایـش 
رسیـدن بـه مرجعیـت علـمی نیـز خواهیـم داشـتیم کـه 

تاکنـون پنـج دوره آن برگـزار شـده اسـت و در محققیـن 
برجسته در این حوزه مورد تقدیر قرار خواهند گرفت.

معـاون تحقیقـات و فنـاوری وزارت بهداشـت بـا اشـاره به 
مشـکلات پژوهشـگران در سـال های اخیـر گفـت: به دلیل 
مشـکلات اقتصـادی پژوهشـگران مـا در حـال تحمـل 
فشـارهای ناجوانمردانه ای هسـتند. بودجه پژوهشی اندک 
و دسـترسی بـه تعامـلات بین الملـلی محـدود اسـت. بـا 
برگـزاری هـر چـه بهتـر ایـن جشـنواره در جهت مبـارزه با 
تحریم هـا کار می کنیـم تـا بـه هـدف آن که یک جشـنواره 

تحقیقاتی در سطح ملی است، برسیم.

وی تاکیـد کـرد: معیارهـای انتخـاب برگزیـدگان ایـن 
جشنواره دانشگاهی نیست، بلکه معیارهای ملی است.

بـه گفتـه آخوندزاده؛ روسـا و مسـئولین کمیته های مختلف 
جشـنواره کـه برگزیـدگان را انتخـاب می کننـد، ضمـن 
این کـه از پژوهشـگران برگزیـده هسـتند، تعـارض منافـع 

ندارند.
معـاون تحقیقـات و فناوری وزارت بهداشـت بـا بیان اینکه 
جشـنواره امسـال کامـلاً داخـلی برگـزار می شـود، گفـت: 
سـالیان گذشـته حتی محققین ایرانی سـاکن خارج کشـور 
هم امکان شـرکت در این جشـنواره را داشـتند ولی امسـال 
بـا توجـه بـه تغییـر دولـت نتوانسـتیم ایـن جشـنواره را بـه 

صورت بین المللی برگزار کنیم.
وی خاطـر نشـان کـرد: این جشـنواره در دو بخـش حقیقی 
و حقـوقی برگـزار می شـود و بـرای برگزیـدگان بخـش 
حقیـقی 15 جایـزه خواهیـم داشـت . در بخـش حقـوقی 
دانشـگاه های برتـر، نشـریات قـرار و  .. نیز انتخـاب خواهند 
شـد.آخوندزاده در مـورد مـکان برگـزاری جشـنواره رازی 
گفـت: هنـوز در مورد مـکان برگزاری تصمیم گیری نشـده 
ولی احتمـال برگـزاری ایـن جشـنواره در تـالار امـام جـواد 

وزارت بهداشت وجود دارد.
وی خاطـر نشـان کـرد: با توجـه به اینکـه جوایز جشـنواره 
افزایـش داده ایـم، مـا بـه دنبـال کاهش هسـتیم تـا جوایز 

بیشتری تقدیم پژوهشگران برگزیده کنیم.
معـاون تحقیقـات و فنـاوری گفـت: در 30 دوره برگـزاری 
جشـنواره تحقیقـاتی رازی حداقـل 20 جشـنواره بـا حضور 
رئیـس جمهور برگزار شـده اسـت و ما امیدواریم جشـنواره 
امسـال نیـز با حضـور دکتر پزشـکیان در خانه خـود، وزارت 

بهداشت برگزار شود.

رشد فناوری در زمان مدیریت »روستاآزاد« در دانشگاه شریف درخشان و محسوسِ بود

احتمال برگزاری سی امین جشنواره تحقیقاتی رازی با حضور رئیس جمهور 
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پیام تبریک سرپرســت و عضو هیئت 
مدیره بیمه دی به مناســبت روز بیمه

13 آذر، روز صنعـت بیمـه، فرصتی اسـت برای گرامیداشـت تلاش  پیشکسـوتان این 
حـوزه و نـگاهی دوبـاره به ضرورت تحول و نـوآوری در این صنعت. ایـن روز می تواند 
نقطـه عطـفی باشـد تا صنعـت بیمه با تکیـه بر تجارب گذشـته و رویکردهـای نوین، 
در مسیـر دیجیتال سـازی و توسـعه دانش بنیـان گام برداشـته و نقشـه راهی را تدوین 

نماید که خدمت رسانی به مشتریان را بیش از پیش کارآمد سازد.
توجـه بـه تغییـر و تحولات ایجاد شـده در عرصه دیجیتال می تواند تسـریع و تسـهیل 
را در ارائـه خدمـات صنعـت بیمـه و کاهش هزینه ها به دنبال داشـته و منتـج به ایجاد 
اعتمـاد و اطمینـان بیشـتر در میـان مشـتریان و ارتقـا سـطح رضایـت آنـان شـود. 
بهره گیـری از فناوری هـای نویـن، هوش مصنـوعی، بهینه سـازی فرآیندها و تقویت 
زیرسـاخت ها از جملـه اقدامـاتی اسـت کـه می تواند صنعـت بیمه را بـه جایگاهی که 

شایسته  آن است، برساند.
بیمـه دی نیـز همـگام با ایـن رویکـرد و با تمرکـز بر تحـول دیجیتال و بهینه سـازی 
فرآیندهـا، چشـم انداز نویـنی را در خدمت رسـانی بـه مشـتریان خود به ویـژه خانواده 

بزرگ ایثار و شهادت ترسیم کرده است.
ایـن روز فرخنـده را بـه همه همکاران گرانقدر در صنعت بیمـه تبریک گفته و امیدوارم 
مسیـر رشـد و تحـول ایـن حـوزه بیش از پیـش هموار شـود. به یقیـن، تعامل یکایک 
فعـالان ایـن صنعـت ضامن ارائه خدمات بهتـر و مطمئن تر به مشـتریان و عموم ملت 

شریف ایران خواهد بود.

حمیدرضا صفی خانی سرپرســت و عضو هیئت مدیره 
بیمه دی

آغاز معاینات ادواری 1403 مجتمع 
فولاد صنعت بناب

معاینـات ادواری سـالیانه کارکنـان مجتمـع صنعت بنـاب با هدف شناسـایی به موقع 
بیماری های ناشی از کار و صیانت از سلامت نیروی انسانی آغاز شد.

بـه گـزارش روابط عمومی گـروه مالی گردشـگری، در حال حاضر یـکی از رایج ترین 
انـواع معاینـات شـغلی، معاینـات ادواری سـالیانه اسـت که در راسـتای پیشـگیری و 
شناسـایی اولیـه و به موقع شـاغلین مشـکوک بـه بیماری هـای نـاشی از کار با هدف 

صیانت از سرمایه های انسانی مجتمع فولاد صنعت بناب صورت می پذیرد. 
بـا توجـه به فعالیت شـبانه روزی و بسیار خاص نیروهای شـاغل در تمـامی حوزه های 
کاری خصوصـا حوزه هـای تولیـد، معاینـات یاد شـده به صـورت ویژه در دسـتور کار 

این شرکت قرار دارد.
در ایـن طـرح بـا برنامه ریزی های انجام شـده توسـط واحد HSEE و نظـارت واحد 
بهـداری، معاینـات ادواری سـالیانه برای بیش از 1300 نفـر از کارکنان این مجتمع در 

حال اجرا است. 
ایـن فرآینـد شـامل پذیـرش، تشـکیل پرونـده، آزمایـش کامـل خـون، تسـت های 
عملکردی کبدی، تسـت هپاتیت، نوار قلب، سـنجش بینایی، ادیومتری، اسپیرومتری 
و ... بـه صـورت کامـلاً رایـگان انجـام می شـود تا وضعیت سـلامت این عزیـزان مورد 
پایـش قـرار گرفته و در صورت وجود مشـکلات احتمالی نسـبت به رفـع آنها اقدامات 

بایسته و شایسته در شان و منزلت کارکنان صورت پذیرد. 
انجـام ایـن آزمایشـات، تاثیرات مثبـت و موثری در راسـتای غربالگـری بیماری های 

ناشی از کار در پی خواهد داشت.

کســب شش رتبه برتر توسط اداره کلِ 
روابط عمومی بانک توســعه تعاون در 
جشنواره ملی انتشارات روابط عمومی

اداره کل روابـط عمـومی بانـک توسـعه تعاون با کسـب شـش رتبه برتر در جشـنواره 
ملی انتشارات روابط عمومی مورد تقدیر قرار گرفت.

نوزدهمین جشـنواره ملی انتشـارات روابـط عمومی با حضور معاون رسـانه ای وزارت 
فرهنـگ و ارشـاد اسـلامی، اسـاتید، خبـرگان و مدیـران روابـط عمومی دسـتگاه ها، 

سازمانها و شرکتها برگزار شد.
محمد رضا نوروزپور معاون امور رسـانه ای و تبلیغات وزارت فرهنگ و ارشـاد اسـلامی 
در ایـن رویـداد گفـت: واحدهـای روابـط عمـومی ، نقـش مهـمی در پیشـرفت های 
اقتصـادی و اجتمـاعی ایفـا می کننـد. مدیـران و همـکاران روابط عمـومی وظایف و 
کارکردهـای تخصـصی و متنوعی در حـوزه های خبر و اطلاع رسـاتی، تبلیغات، تولید 

محتوا، فرهنگ سازی بر عهده دارند.
بنـا بـر اعلام نظر هیات داوران جشـنواره، روابط عمومی بانک توسـعه تعـاون رتبه اول 
ویژه نامه، رتبه دوم پوسـتر، رتبه دوم بروشـور و کاتالوگ، رتبه سـوم مقاله، رتبه سـوم 
کارتـون را کسـب نمـود. همچنیـن نشـریه داخـلی بانک توسـعه تعاون نیز شایسـته 

تقدیر اعلام گردید.
در ایـن مراسـم لوح تقدیـر و تندیس جشـنواره به سید عـلی میرفخرایی رئیـس اداره 

کل روابط عمومی بانک توسعه تعاون به نمایندگی از این بانک اهدا شد.

کســب 5 مقام برتر توسط بانک سامان 
در جشــنواره ملی انتشارات روابط عمومی

روابط عمـومی بانـک سـامان در نوزدهمین جشـنواره مـلی انتشـارات روابط عمومی 
توانست رتبه های برتر 5 بخش این جشنواره را از آن خود کند.

بـه گـزارش سـامان رسـانه، روابط عمومی بانـک سـامان در در نوزدهمین جشـنواره 
ملی انتشـارات روابط عمومی توانسـت در بخش های فرهنگ سـازی، نشریه داخلی، 

ویژه نامه، کتاب و خبر رتبه های برتر را به خود اختصاص دهد.
براین اسـاس، بانـک سـامان در بخـش فرهنگ سـازی توانسـت با حمایـت از صنایع 

دستی و ترویج جشن های آیینی، رتبه نخست را از آن خود کند.
همچنیـن در بخـش نشـریات داخـلی، مجلـه داخـلی بانـک سـامان و در بخـش 
ویژه نامه هـای اقتصـادی گزارش های اقتصادی صنایع و گـزارش عملکرد اقتصادی 
و در بخـش کتـاب، کتـاب پریـان پـارسی که همـگی در روابط عمومی بانک سـامان 
تهیـه و تولیـد می شـود، توانسـتند جایـزه رتبه نخسـت را از هیئـت داوران جشـنواره 

دریافت کنند.
در نهایـت در بخـش خبـر نیـز هیئـت داوران جشـنواره، جایزه رتبـه دوم را بـه روابط 

عمومی بانک سامان اهدا کردند.

بانک سینا استخدام می کند
بانـک سینـا بـا هـدف تأمین نیـروی انسـانی مورد نیـاز خـود در سـال 1403، از میان 

متقاضیان واجد شرایط مرد و زن دعوت به همکاری می کند.
بـه گـزارش روابط عمـومی بانـک سینـا، طی ایـن آزمـون، دانش آموختـگان مقاطع 
تحصیلی کارشـناسی و کارشـناسی ارشـد، بر اسـاس ضوابط و آیین نامه داخلی بانک، 

در رشته های مرتبط استخدام می شوند.
متقاضیـان جهـت شـرکت در آزمون اسـتخدامی بانک سینـا می تواننـد از تاریخ 12 تا 
https://26 آذرمـاه سـال جـاری بـا مراجعـه بـه وب  سـایت ایـن بانـک بـه آدرس
https://sinabank.iran-azmoon. و از طریق لینک sinabank.ir

ir نسبت به ثبت نام اقدام کنند.
گفتـنی اسـت دریافـت کارت ورود بـه جلسـه آزمـون، 4 دی مـاه و زمـان آزمـون 

استخدامی بانک، 7 دی ماه سال جاری تعیین شده است.

دومیـن گردهمـایی سـالانه »رسـم مهربانی« بـا همکاری 
مدیریـت شـعب بانک مسـکن لرسـتان به منظـور حمایت 

از کودکان دارای بیماری خاص برگزار شد.
بـه گـزارش خبرنگار اسـتانی پایگاه خبری بانک مسـکن- 
هیبنا ، دومین گردهمایی سـالانه رسـم مهربانی با همکاری 
مدیریت شـعب و امور مشارکت های دانشگاه علوم پزشکی 
اسـتان، مجمـع خیریـن سـلامت و شـماری از نهادهـا بـه 
منظـور حمایـت از کـودکان دارای بیماری خـاص و صعب 
العلاج در سـالن اجتماعات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 

استان برگزار شد.
داریوش عالی پور مدیر شـعب بانک مسـکن اسـتان ضمن 
ابـراز قـدردانی از برگـزاری ایـن گونـه همایـش هـا گفت : 
بانـک مسـکن عـلاوه بـر رسـالت اصـلی خـود کـه تامین 
مسـکن اقشـار جامعه اسـت؛ در حوزه مسـئولیت اجتماعی 
وظیفـه خـود می دانـد تا نسـبت به حـل مسـائل و مصائب 
مـردم بـه خصـوص بیمـاران خـاص و صعب العـلاج کـه 
سـال ها درگیـر مشـکلات و هزینه هـای سـنگین درمـان 
هسـتند بی تفـاوت نبوده؛ بلکـه همواره همـراه و همیار آنها 

باشد.
وی افزود: بانک مسـکن اسـتان لرسـتان با توجه به اهمیت 
موضـوع همچون سـال گذشـته ضمن حضور و مشـارکت 

فعـال در ایـن همایـش امیدوار اسـت برگزاری این مراسـم 
گام موثـری در جهت تقویت روحیه ایـن عزیزان و پیگیری 
رونـد درمـان آنـان باشـد.ناهید پرویـز پـور مدیـرکل امور 

اجتمـاعی اسـتانداری لرسـتان در ایـن همایـش گفـت: با 
توجـه بـه هزینـه  های درمـان، در راسـتای کمک بـه روند 
درمـان بیمـاران خـاص و صعب العـلاج، موسسـات خیریـه 

حـوزه سـلامت بـه عنوان واسـط بین دولـت و ملت، بخشی 
از هزینه هـای درمانی و پزشـکی را به صـورت خیرخواهانه 
بـه عهـده می گیرند تا افـرادی که به بیماری مبتلا هسـتند، 
جـز رنج بیماری، رنج دیگری نداشـته و نگـران هزینه های 

هنگفت درمان نباشند.
در خـلال این مراسـم که باحضـور مدیر کل امـور اجتماعی 
اسـتانداری، مدیرعامـل و رییـس هیـأت مدیـره مجمـع 
خیریـن سـلامت، اعضـای هیـات مدیـره مجمـع خیریـن 
سـلامت اسـتان، معاون غـذا و دارو دانشـگاه، مدیرکل بیمه 
سـلامت اسـتان، ، رئیس نظام پزشکی و رئیس هیأت مدیره 
باشـگاه فرهنـگی ورزشی خیبـر برگـزار شـد؛ از مدیـران 
سـمن های فعال در حوزه سـلامت و برخی خیرین سـلامت 

قدردانی به عمل آمد.
در ایـن مراسـم، برنامه هـای شـاد و متنـوعی بـرای 100 
کـودک 5 تـا 12 سـال دارای بیماری هـای خـاص کـه بـه 
همـراه خانواده هـای خـود حضـور داشـتند، اجـرا و هدایای 

نفیسی به آنان اهدا شد.
مدیریـت شـعب بانک مسـکن لرسـتان در چند سـال اخیر 
ده هـا برنامه با موضوعـاتی مانند آب، درختـکاری، حمایت 
از کـودکان داری بیمـاری خاص، سـاخت مدرسـه و کمک 

به مددجویان بهزیستی برگزار کرده است.

دومین گردهمایی »رسم مهربانی« با همکاری مدیریت شعب بانک مسکن لرستان

در راسـتای توسـعه خدمـات الکترونیـک بانـک رفـاه کارگـران و تنـوع بخشی به 
ابزارهـای پرداخـت، خریـد بـدون کارت بانـکی از طریـق برنامـک “کهربامنـد 

رفاه پلاس” این بانک امکان پذیر شد.
بـه گـزارش روابط عمـومی بانک رفـاه کارگران، با اسـتفاده از ایـن برنامک امکان 
انجـام تراکنش هـای خرید و اسـتفاده از گوشی تلفـن همراه به جـای کارت  بانکی 

بر روی پایانه های فروشگاهی فراهم شده است. 
بـر اسـاس این گـزارش، برای فعال سـازی و اسـتفاده از این خدمت نیـاز به مراجعه 
بـه شـعب این بانک نیسـت و بـرای این منظـور کافی اسـت برنامـک “کهربامند 
رفاه پـلاس” را از پورتـال بانـک بـه نشـانی www.refah-bank.ir دانلـود، 
نصـب و بـا ثبت شـماره موبایل و کـد ملی، وارد داشـبورد مربوطه شـده و با انتخاب 
گزینـه کهربـا و ثبت اطلاعـات کارت بانکی، از این خدمت اسـتفاده کنند. دانلود این 

برنامـک همچنین از طریـق لینـک https://rplus.rkbank.ir امکان پذیر 
 Android اسـت. ایـن در حالی اسـت که این برنامک مبتنی بر سیسـتم عامـل

از روز شنبه 17 آذر ماه در فروشگاه اینترنتی کافه بازار نیز انتشار خواهد یافت. 
خدمـت کهربـا ایـن امـکان را فراهـم می کند تا بـدون همـراه داشـتن کارت های 
بانـکی، با اسـتفاده از ویژگی NFC یا روش پرداخت مبتنی بـر QRCode در 
محیـطی ایمـن، پرداخت هـای خـود را از طریـق گوشی تلفـن همراه انجـام دهید. 
ایـن امـکان در فـاز اول بـر روی پایانه هـای کارتخـوان فروش شـاپرک متصل به 
شـاپرک )نسـخه 2( فراهم شـده اسـت و پایانه های فروش مجهز به خدمت کهربا 

به مشتریان اطلاع رسانی خواهد شد.
دارنـدگان کارت بانـک رفـاه کارگـران و یا کارت سـایر بانک هایی که زیرسـاخت 
کهربـا را پیاده سـازی کرده انـد می توانند بـا فعال سـازی کارت در برنامک کهربامند 

رفـاه پـلاس این بانـک از مزایای فراوان این خدمت از جمله “کاهش ریسـک ناشی 
از سوءاسـتفاده از کپی شـدن کارت مشـتریان در تراکنش های حضوری و در آینده 
نزدیک غیرحضوری”، ”سـهولت و سـرعت در انجام تراکنش“، “حذف هزینه های 
صـدور کارت فیزیـکی”، ”انجام تراکنش های خرد بـدون ورود رمز کارت“، “اتصال 
بـه شـبکه های پرداخـت بین الملـلی”، ”اسـتفاده از تکنولـوژی روز در پرداخـت“، 
”امـکان تجمیـع همه کارت های عضو شـتاب مشـتری در یـک نرم افـزار“، “عدم 
نیـاز بـه حسـاب در بانـک رفـاه کارگـران بـرای دارنـدگان کارت سـایر بانک ها”، 
”کاهـش ریسـک های امنیتی حـوزه پرداخت“، “امـکان ارائه سـایر خدمات مدرن 

و متنوع” و.... برخوردار شوند. 
شـایان ذکر اسـت، برداشـت وجه نقـد و دریافت موجودی از طریـق این برنامک در 

خودپردازهای کشور روسیه نیز امکان پذیر است.

 بانـک صـادرات ایـران با پرداخـت 51 هزار فقره وام قرض الحسـنه فرزنـدآوری در 
سـال جاری، حـدود 14 درصـد ایـن وام  در کل نظام بانـکی را پرداخت کـرده و رتبه 

سوم نظام بانکی را در حمایت از طرح ملی جوانی جمعیت به خود اختصاص داد. 
بـه گـزارش روابط عمـومی بانـک صـادرات ایـران، آمارهای بانک مرکزی نشـان 
می دهـد کـه بانک صادرات ایران با پرداخت 50 هزار و ۹61 فقره وام قرض الحسـنه 

فرزنـدآوری بـه ارزش بالـغ بـر 41 هـزار و 816 میلیارد ریال طی هشـت ماه منتهی 
بـه پایـان آبان ماه سـال جـاری، رتبه سـوم پرداخـت ایـن وام را در بیـن بانک های 

کشور به خود اختصاص داده است.
بـر اسـاس ایـن گزارش، بانـک صادرات ایـران در این مـدت نزدیک بـه 14 درصد 
وام های قرض الحسـنه فرزندآوری کل نظام بانکی را پرداخت کرده و روند پرداخت 

آن بـا توجـه به روند تکمیل مـدارک متقاضیان همچنان ادامـه دارد.بانک صادرات 
ایـران در میـان 28 بانـک دولـتی و خصـوصی جایگاه مهـمی در حمایت از اقشـار 
مختلـف مـردم اقـصی نقـاط کشـور داشـته و در بخش هـای مختلف مسـئولیت 
اجتمـاعی منشـاء نتایـج مثبـتی در کمـک بـه بهبـود معیشـت و گره گشـایی از 

دغدغه های زندگی، اشتغال و تولید بوده است.

سرپرسـت معاونـت اعتبـارات و وصـول مطالبـات بانـک شـهر از پرداخت 21 
هـزار میلیـارد ریـال تسـهیلات ازدواج و 10 هـزار میلیـارد ریـال تسـهیلات 

فرزندآوری در این بانک خبر داد.
بـه گـزارش روابـط عمـومی بانک شـهر، ایمـان امیـنی پور با اشـاره بـه اینکه 
ترویـج سـنت حسـنه ازدواج و کمک به جوانان در تشـکیل بنیـان خانواده یکی 
از سیاسـت هـای مهـم بانک شـهر طی سـال های اخیـر بوده اسـت، گفت: در 
همیـن راسـتا، بیـش از 21 هـزار میلیارد ریال تسـهیلات ازدواج بـا هدف تامین 

منابـع مـورد نیاز جوانان در این امر مبارک طی 8 ماهه گذشـته از سـال پرداخت 
شده است.

وی تصریـح کرد: در راسـتای اجرای قانون حمایـت از خانواده و جوانی جمعیت، 
شـعب بانـک شـهر در بازه زمانی مذکـور 10 هزار میلیارد ریال تسـهیلات فرزند 

آوری پرداخت کرده اند.
امیـنی پـور با بیان اینکه در سـال 1403 سیاسـت اعتباری بانک شـهر معطوف 
بـه حمایـت از واحدهـای تولیدی در بخش هـای دارو و غـذا و صنایع مزیت دار 

بـوده اسـت، خاطرنشـان سـاخت: در خصـوص تسـهیلات اشـتغالزایی نیـز که 
تکالیـف آن از ابتـدای مهرماه ابلاغ شـده، سـرعت تکمیل پرونـده و پرداخت در 

دستور کار شعب قرار دارد.
سرپرسـت معاونـت اعتبـارات و وصـول مطالبـات بانـک شـهر بـا اشـاره بـه 
پرداخـت بیـش از 10 هـزار میلیـارد ریـال تسـهیلات ودیعـه مسـکن، گفـت: 
همچنیـن در سـال جـاری بالغ بـر یکصد هزار میلیـارد ریال تسـهیلات در قالب 

گواهی سپرده خاص به شرکت های تولیدی پرداخت کرده ایم.

    بانـک مـلی ایـران در نوزدهمیـن جشـنواره ملی انتشـارات روابـط عمومی 
موفق به کسـب 6 عنوان جایزه شد.

بـه گـزارش روابـط عمـومی بانـک ملی ایـران، در مراسـم اعـلام نتایـج این 
جشـنواره که معاون امور رسـانه ای و تبلیغات وزارت فرهنگ و ارشـاد اسلامی 
و دیگر اسـاتید، مدیران و کارشناسـان روابط عمومی شـرکت ها و موسسـات 
مختلـفی از شـهرها و اسـتان هـای مختلـف کشـور حضـور داشـتند، روابـط 
عمـومی بانـک مـلی ایـران موفق شـد در سـه بخش، رتبه نخسـت و در سـه 

بخـش دیگر رتبه دوم را از آن خود کند.
بـر اسـاس نتایـج اعلام شـده، رتبـه نخسـت در بخش هـای سـرمقاله، مقاله 
و کتـاب ایـن جشـنواره و همچنین رتبه دوم جشـنواره در بخـش های صفحه 

آرایی، آگهی و پوسـتر به بانک ملی ایران رسید.
بـر ایـن اسـاس دیپلـم افتخار )بـه عنـوان بالاتریـن رتبـه جشـنواره( و لوح و 

تندیـس نوزدهمیـن جشـنواره مـلی انتشـارات روابـط عمومی توسـط هیات 
داوران بـه داریوش سـهرابی رییس اداره کل روابط عمـومی بانک ملی ایران 

رسید.
محمدرضـا نوروزپور معاون امور رسـانه ای و تبلیغات وزارت فرهنگ و ارشـاد 
اسـلامی، از جملـه سـخنرانان ایـن همایـش بود کـه موضوع و کیفیـت تولید 

محتـوا را مورد بحث و بررسی قرار داد.
 ایـن آثـار برابـر مقررات جشـنواره مـلی انتشـارات روابط عمـومی از تولیدات 
سـال 1402 و شـش ماه نخسـت 1403 تا کنون انتخاب شـده و توسط هیات 

داوران جشنواره مورد ارزیابی قرار گرفت.
لازم بـه ذکـر اسـت جشـنواره در سـه بخش ملی و اسـتانی برگزار شـد و همه 
روابـط عمـومی هـا در بخـش هـای دولـتی و خصـوصی مجاز به شـرکت در 

آن بودند.

گفتـنی اسـت، نوزدهمیـن جشـنواره ملی انتشـارات روابط عمـومی که امروز 
بـا حضور اسـاتید، مدیـران، کارشناسـان، دانشـجویان و علاقمنـدان به علوم 
ارتباطـات و روابـط عمومی برگزار شـد، چهارکتـاب با عناویـن اینفوگرافیک 
در روابـط عمـومی ، ارتباطات سـلامت، روابـط عمومی ترکیبی و کتاب سـال 

روابط عمومی رونمایی شدند.
این جشـنواره که بیش از 100 سـازمان آثار خود را به آن ارسـال کرده بودند، 
در بخـش هـای انتخاب نشـریه داخـلی برتر در شـاخه های سـرمقاله، مقاله، 
گـزارش، خبر، صفحـه خوانندگان، عکس ، مصاحبـه و صفحه آرایی، انتخاب 
انتشـارات برتـر روابط عمومی در شـاخه های کتاب، بروشـور، پوسـتر و ویژه 
نامـه، انتخـاب بهترین طـرح و برنامه انتشـاراتی، انتخاب سـامانه های اطلاع 
رسـانی الکترونیـکی برتـر در شـاخه های وب سـایت و خبرنامـه الکترونیکی 

و انتخاب کارشـناس برتر انتشارات روابط عمومی برگزار شد.

سرپرسـت و رئیـس هیأت مدیـره بانـک دی از برنامـه اصلاح سـاختار مالی و 
بهبـود کفایـت سـرمایه بانـک دی در افـق برنامـه پنـج سـاله هفتم توسـعه 

جمهوری اسلامی ایران خبر داد. 
بـه گـزارش روابط عمـومی بانـک دی؛ اسـماعیل جلیلی، سرپرسـت و رئیس 
هیأت مدیـره ایـن بانـک، بـا اعـلام این خبـر گفـت: برنامه تحـول بانک دی، 
بـا چشـم انداز اصلاح سـاختار مـالی و بهبود کفایت سـرمایه بانـک، در دو گام 

زمانی، تا پایان سـال 1405 و پایان سال 1407 انجام خواهد شد.
وی افـزود: برنامـه تحول بانک دی، که حاصل سـاعت ها فعالیت کارشـناسی 
اسـت، در پنـج گام تدویـن شـده کـه »افزایش سـرمایه نقـدی«، »واگذاری 
دارایی هـای غیرمولد«، »واگذاری دارایی هـای غیربانکی«، »بهبود و ارتقای 
مـدل کسـب و کار« و »کاهـش اتـکاء بـه اضافـه برداشـت و منابع بـازار بین 

بانکی« مهمترین رئوس این برنامه هستند.
اسـماعیل جلیـلی در تشـریح برنامه تحول بانک دی با اشـاره بـه اخذ تأئیدیه 
برنامـه تحـول از بانـک مرکـزی گفـت: گـزارش توجیـهی افزایش سـرمایه 
نقـدی تهیـه و پـس از اخـذ مجـوز از بانـک مرکـزی، مراحـل اخـذ مجـوز از 

سـازمان بورس نیز در دست اقدام قرار خواهد گرفت.
وی بـا اشـاره به لـزوم اصلاح سـاختار سـهامداری بانک دی بـرای حرکت به 
سـمت کفایت سـرمایه مـورد قبول بانک مرکزی گفت: سـاختار سـهامداری 
بانـک دی یـکی از چالش هـای ایـن بانـک اسـت کـه در برنامه تحـول ارائه 
شـده بـه بانـک مرکـزی، بـرای اصلاح سـاختار سـهامداری تـا پایـان برنامه 

پنـج سـاله هفتـم توسـعه، کاهش شـناوری سـهم با رویکـرد بهبـود ترکیب 
سـهامداران و ایجاد صندوق سـرمایه گذاری بخشی در کنار افزایش سـرمایه 

نقدی لحاظ شده است.
سرپرسـت و رئیـس هیأت مدیره بانک دی اعلام داشـت: یـکی از راهکارهای 
بانـک در برنامـه تحـول ارائـه شـده بـرای خـروج از شـرایط فعـلی واگذاری 
امـلاک مـازاد، واگـذاری سـرمایه گذاری های غیربانـکی و وصـول مطالبات 

غیرجاری از اشـخاص مرتبط و شرکت های تابعه است.
وی همچنیـن تصریـح کـرد: واگـذاری شـرکت های نیـروگاه بـرق دماونـد، 
گـروه مـالی دی، بیمـه دی و سـرمایه گذاری بوعلی در راسـتای بخشـنامه ها 

و دسـتورالعمل های بانک مرکزی انجام خواهد شد.
جلیـلی در همیـن راسـتا فعال سـازی کمیتـه مولدسـازی دارایی هـا تحـت 
نظـارت مسـتقیم هیأت مدیـره بانـک و تشـکیل شـرکت مدیریـت دارایی به 
منظـور مولدسـازی دارایی ها و پروژه های نیمه کاره بـرای واگذاری را از دیگر 
اقدامـات بانک دانسـت و تصریـح کرد: از دیگر اقدامات بانـک برای واگذاری 
امـلاک بزرگ مقیاس، تشـکیل صنـدوق سـرمایه گذاری املاک و مسـتغلات 
بـه واسـطه مجـوز اخـذ شـده بـا ابعـاد حـدود 50.000 میلیـارد ریـال بـرای 
واگـذاری بخـشی از امـلاک بـزرگ مقیـاس و همچنیـن پیگیـری تأسیس و 
ایجـاد صنـدوق زمیـن و سـاختمان بـرای مشـارکت و جـذب نقدینـگی بوده 

که اقدامی اسـاسی در تسریع واگذاری املاک بزرگ است.
وی افـزود: همچنیـن وصـول بخشی از مطالبـات بانک از شـرکت های تابعه 

ماننـد نیـروگاه بـرق دماونـد، بیمـه دی و گروه مـالی صورت گرفته اسـت که 
بـا رایزنی هـای انجـام شـده از سـوی آقـای اوحـدی، معـاون محتـرم رئیس 
جمهـور و رئیس بنیادشـهید و امـور ایثارگران با وزارت نیـرو، هماهنگی برای 
تسـویه مابـقی مطالبـات نیـروگاه بـرق دماونـد از وزارت نیـرو انجام شـده و 
همچنیـن بـا توجـه بـه مطالبات بیمـه دی از دولـت بابت هزینه هـای جبران 
جامعـه ایثارگـری، برنامه ریـزی برای وصـول مطالبات از طریـق اوراق مالی 
اسـلامی یـا تقسیـط بدهی در قالب عقود تسـهیلاتی یا سـایر روش هـا در نظر 

گرفته شده است.
اسـماعیل جلیـلی، بهبـود و ارتقـای مـدل کسـب و کار بانـک دی را از دیگـر 
رئـوس برنامـه تحـول دانسـت و گفـت: در ایـن برنامـه، توسـعه درآمدهـای 
عملیـاتی بـا هدف ایجاد تـراز عملیاتی مثبت هدف قـرار گرفته و رویکردهای 
بانـک در مسیـر حرکـت بـه سـمت بانکـداری دیجیتـال و نویـن، توسـعه 
ابزارهـای مـالی نویـن و توسـعه کانال هـای نوین ارائـه خدمات بانـکی قرار 
داده شـده است.اسـماعیلی جلیـلی در پایـان ضمن قـدردانی از رویکرد مثبت 
بانـک مرکزی بـه برنامه عملیاتی تحـول بانک دی گفـت: گام های عملیاتی 
برنامـه تحـول بانـک دی در افـق برنامـه پنـج سـاله هفتم توسـعه جمهوری 
اسـلامی ایـران بـه گونـه ای طراحی شـده اسـت که نیل بـه کفایت سـرمایه 
مثبت در پایان سـال 1407 و بازگشـت بانک به مسیر سـوددهی نقطه نهایی 
آن اسـت کـه بـا یـاری خـدا و همـت جهـادی کارکنـان بانـک و حمایـت 

سـهامداران تحقق این چشم انداز دور از دسترس نیست.

با سرویس “کهربامند” بانک رفاه کارگران

خریدتان را انجام دهید، نیازی به کارت بانکی نیست

آمارهای بانک مرکزی در ۸ ماه اول ۱۴۰۳ نشان داد؛

پرداخت ۱۴ درصد وام های فرزندآوری نظام بانکی کشور توسط بانک صادرات ایران

افزایش پرداخت تسهیلات ازدواج و فرزندآوری در شعب بانک شهر

افتخارآفرینی بانک ملی ایران در نوزدهمین جشنواره ملی انتشارات روابط عمومی

مهر تایید بانک مرکزی بر برنامه تحول ۵ ساله بانک دی تا سال ۱۴۰۷
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جـلال امینی فرد: به مالکان خودروهای فرسـوده هشـدار داده 
می شـود بـرای اسـتفاده از مزایـای موجود باید تا پایان سـال 

اقدام کرده و در ازای آن خودروهای جدیدتری دریافت کنند.
درحالی کـه کشـور با معضـل آلودگی هوا و مشـکلات ناشی از 
تردد خودروهای فرسـوده دسـت وپنجه نرم می کند، ضرورت 
اجـرای اقدامـات جدی بـرای اسـقاط خودروهـای قدیمی و 
موتورسیکلت هـای آلاینـده بیش از پیش احسـاس می شـود. 
طبـق آمارها، بیـش از 11میلیـون و 700هـزار موتورسیکلت 
فرسـوده در سـطح کشـور در حـال تـردد هسـتند که سـهم 
بـزرگی از آلودگی هـای نـاشی از ترافیـک شـهری را بـه خود 
موتورسیکلت هـا،  ایـن  کنـار  در  می دهنـد.  اختصـاص 
خودروهای فرسـوده نیز در شـهرهای بـزرگ به ویژه تهران، 
به عاملی مهم در تشـدید بحران آلودگی هوا تبدیل شـده اند. 
در ایـن راسـتا، سـتاد بازیافـت و اسـقاط خـودرو فرسـوده که 
مسـئولیت پیگیری و تسـهیل فرآیند اسـقاط این خودروها را 
بـر عهـده دارد، اقداماتی در جهت بهبود شـرایط بهداشـتی و 

زیست محیطی انجام داده است.
بـر اسـاس قوانیـن جدیـد، بـه خودروهـای مـدل 1374 که 
پیش از این دو گواهی اسـقاط تعلق می گرفت، از سـال آینده 
فقـط یک گـواهی اسـقاط تعلـق خواهـد گرفـت. همچنین 
خودروهـای سـواری مـدل 137۹ که در صورت اسـقاط سـه 
گـواهی دریافـت می کنند، از سـال آینده با دو گواهی اسـقاط 

خواهند شد.
ایـن تغییـرات قانـونی می توانـد میـزان انگیـزه مالـکان این 
خودروهـا را بـه دلیل کاهش ارزش وسـایل نقلیـه آن ها برای 
اسـقاط خـودرو کاهش دهـد. اما برخی کارشناسـان معتقدند 
ایـن روند انگیزه بیشـتری برای مالکان خودروهای فرسـوده 
ایجـاد می کنـد تـا روند اسـقاط ایـن خودروها را تسـریع کند. 
علاوه بـر این، مشـوق های مالی برای جایگزیـنی خودروهای 
فرسـوده بـا مدل هـای نـو و همچنیـن پیشـنهاد جایگزینی 
موتورسیکلت هـای فرسـوده بـا مدل هـای بـرقی، به عنـوان 

یک راهکار کارآمد برای کاهش آلودگی ها مطرح است.

جـلال امینی فرد، سـخنگوی سـتاد بازیافت و اسـقاط خودرو 
فرسـوده در گفت وگو بـا »دنیای خودرو« گفـت: »اجرای این 
طرح هـا نه تنهـا می تواند بـه کاهش آلودگی هـوا کمک کند، 
بلکـه بـا کاهـش هزینه هـای سـوخت و افزایـش کارآیی 
حمل ونقـل شـهری، موجـب بهبـود کیفیـت زنـدگی در 

شهرهای بزرگ خواهد شد.«
وی افـزود: »خودروهـای بـرقی و موتورسیکلت هـای برقی 
به ویـژه در کلان شـهرها، می تواننـد نقـش مهـمی در حـل 
بحـران آلـودگی هـوا ایفـا کننـد. چراکـه ایـن وسـایل نقلیه 
نه تنهـا آلاینـدگی ندارنـد، بلکه هزینه های عملیـاتی کمتری 
نیـز بـرای مالـکان خواهنـد داشـت.« امینی فـرد در ادامه به 
تفصیـل از برنامه هـا و چشـم انداز آینده سـتاد برای تسـهیل 
فرآینـد اسـقاط خودروهـای فرسـوده به ویـژه در زمینـه 
خودروهـای سـنگین و موتورسیکلت هـا، صحبـت کـرد و از 
گام هـای بلنـد این سـتاد برای کاهـش آثار زیسـت محیطی 
ایـن خودروهـا و بهبـود کیفیت هوای شـهرهای بـزرگ خبر 

داده است.
بـا توجه بـه افزایـش تعـداد خودروهای فرسـوده در کشـور، 
برنامه هـای دولـت بـرای بازیافت و اسـقاط خودرو فرسـوده 

برای سال های آینده چیست؟
دولـت برنامه های متعـددی برای کاهش تعـداد خودروهای 
فرسـوده در دسـتور کار خـود دارد. ایـن برنامه ها در راسـتای 
کاهـش آلـودگی هوا، جلوگیـری از تـردد خودروهای قدیمی 
و پرمصـرف و کمـک بـه افزایـش کیفیـت زنـدگی شـهری 
طـراحی شـده اند. یـکی از مهم تریـن ایـن برنامه هـا افزایش 
نـرخ اسـقاط خودروهـای فرسـوده اسـت کـه در سـال های 
گذشـته بـا توجـه بـه محدودیت های مـالی و دشـواری های 

اجرایی، با موفقیت کمتری روبه رو شده بود.
بـا تغییـرات جدیـد در قوانیـن و تعـداد  درحال حاضـر، 
گواهی هـای اسـقاط بـرای بـرخی مدل هـا، فرآینـد اسـقاط 
خودروهـا سـریع تر خواهـد شـد. به طورمثـال، از سـال آینده 
خودروهـای مدل 1374 کـه پیش تر برای اسـقاط دو گواهی 

دریافـت خواهنـد کرد، سـال آینـده تنها یک گواهی اسـقاط 
دریافـت خواهنـد کرد. همچنین بـرای مدل هـای 137۹ نیز 
تغییـرات مشـابهی اعمـال شـده که بـه مالـکان خودروهای 
فرسـوده هشـدار داده می شود برای اسـتفاده از این مزیت باید 
تا پایان سـال اقدام کـرده و در ازای آن خودروهای جدیدتری 

دریافت کنند.
درخصـوص موتورسیکلت هـای فرسـوده چـه برنامه هـایی 
وجـود دارد و آیـا این موضوع در دسـتور کار سـتاد قرار گرفته 

است؟
یـکی از چالش هـای بـزرگ در زمینه آلـودگی هـوا در ایران، 
موتورسیکلت های فرسـوده هسـتند که به طـور قابل توجهی 
بـه انتشـار آلاینده هـا در شـهرهای بـزرگ کمـک می کنند. 
درحال حاضـر، بیـش از 11میلیون و 700هـزار موتورسیکلت 
فرسـوده در کشـور در حال تردد هستند که سهم قابل توجهی 
از آلودگی هـای شـهری را بـه خـود اختصـاص می دهند. این 
موتورسیکلت هـا معمـولا از اسـتانداردهای زیسـت محیطی 
برخوردار نیسـتند و مصرف سـوخت آن ها بالاسـت. در همین 
راسـتا، سـتاد بازیافـت و اسـقاط خـودرو فرسـوده بـا طـرح 
پیشـنهادی خـود علاوه بـر اسـقاط خودروهـای فرسـوده، 
طرح هـایی بـرای اسـقاط و جایگزیـنی موتورسیکلت هـای 
فرسـوده نیـز در نظـر گرفتـه اسـت. مهم ترین راهـکار ما در 
بـا  موتورسیکلت هـا  ایـن  جایگزیـنی  زمینـه،  ایـن 
موتورسیکلت هـای بـرقی اسـت. موتورسیکلت هـای بـرقی 
نه تنها مصرف سـوخت کمتـری دارند، بلکه آلاینـدگی آن ها 
صفـر اسـت و به ویـژه در شـرایطی کـه شـهرهای بـزرگ با 
بحـران آلـودگی هـوا دسـت وپنجه نـرم می کننـد، می توانند 

نقش بسزایی در کاهش آلودگی ایفا کنند.
در خصـوص ارزش گواهی هـای اسـقاط، چه تغییـراتی برای 

سال آینده پیش بینی می شود؟
درحال حاضـر، مالـکان خودروهـای فرسـوده بـرای اسـقاط 
خـودرو خود نیاز بـه چندین گواهی دارند. امـا طبق اصلاحات 
جدید در قوانین، از سـال آینده تعداد گواهی های اسـقاط برای 
خودروهـای مدل هـای مختلـف کاهـش خواهد یافـت. این 
تغییـرات باعـث کاهـش هزینه ها و تسـهیل فرآیند اسـقاط 
برای مالکان خودروهای فرسـوده خواهد شـد. به علاوه، ستاد 
برنامه هـایی بـرای افزایـش تعـداد مراکز اسـقاط و تسـهیل 
فرآیند برای مالکان خودروهای فرسـوده دارد تا بتوانیم تعداد 
خودروهـایی کـه از چرخـه تـردد خـارج می شـوند را افزایش 
دهیـم. این تغییرات نه تنها فرآیند اسـقاط را تسـهیل می کند، 
بلکـه کمـک می کنـد تـا بـازار خودروهای نـو نیز به شـکلی 

سالم تر و متوازن تر پیش برود.
به نظر شـما، اسقاط خودروهای فرسوده و موتورسیکلت های 

قدیمی چه تاثیری بر کاهش آلودگی هوا خواهد داشت؟
اسقاط خودروهای فرسـوده و موتورسیکلت های آلاینده تاثیر 
بسیـار زیـادی بـر کیفیت هوا خواهد داشـت. ایـن خودروها و 
اسـتانداردهای  نداشـتن  دلیـل  بـه  موتورسیکلت هـا 
زیسـت محیطی و مصـرف بـالای سـوخت، یـکی از عوامـل 

اصلی آلودگی هوا در شـهرهای بزرگ هسـتند. با جایگزینی 
ایـن خودروهـا و موتورسیکلت هـا بـا مدل هـای جدیدتـر و 
بـرقی، می تـوان به طـور چشـمگیری از میـزان آلاینده هـا 
کاسـت.به ویژه در شـهرهایی مثـل تهـران کـه کیفیـت هوا 
به شـدت تحت تاثیر این خودروهای آلاینده قرار دارد، اسـقاط 
و جایگزیـنی ایـن وسـایل نقلیـه می توانـد تاثیـر مسـتقیم و 
مثبتی بر کاهش آلودگی هوا و بهبود شـرایط زیسـت محیطی 

داشته باشد.
بـا توجـه به وضعیـت موجود، بـرای مثال در تهـران که یکی 
جایگزیـنی  دنیاسـت،  شـهرهای  آلوده تریـن  از 
موتورسیکلت های فرسـوده با بـرقی می توانـد آلایندگی ها را 

کاهش دهد و کیفیت زندگی مردم را بهبود بخشد.
چـه مشـوق هایی بـرای مالـکان خودروهـای فرسـوده و 

موتورسیکلت ها در نظر گرفته شده است؟
بـرای مالـکان خودروهـا و موتورسیکلت هـای فرسـوده که 
تمایـل به اسـقاط دارند، مشـوق های مختلـفی در نظر گرفته 
شـده اسـت. یـکی از این مشـوق ها، ارائـه وام هـای کم بهره 
بـرای خریـد خودروهـای جدیـد و موتورسیکلت هـای برقی 
اسـت. ایـن تسـهیلات می توانـد بـرای مالـکان خودروهای 
فرسـوده بسیار جذاب باشـد، زیرا از یک سـو هزینه های مالی 
اسـقاط کاهش می یابد و از سـوی دیگر، با خرید وسیله نقلیه 
جدیدتـر یـا بـرقی، هزینه های نگهـداری و سـوخت کاهش 

خواهد یافت.
عـلاوه بر این، تخفیف های مالیاتی بـرای مالکان خودروهای 
جدیـد و موتورسیکلت هـای بـرقی نیـز به منظور تسـهیل در 
فرآینـد جایگزیـنی و کاهـش هزینه هـا در نظـر گرفته شـده 
اسـت. این مشـوق ها کمـک می کنند تا مالـکان خودروهای 
فرسـوده و موتورسیکلت هـا به راحـتی بتوانند از ایـن طرح ها 
بهره مند شـوند و به سـمت خرید وسـایل نقلیه جدید و سبزتر 

هدایت شوند.
راهـکار پیشـنهادی شـما بـه کارشناسـان و تصمیم سـازان 
دولـتی در خصـوص تسـهیل شـرایط اسـقاط وسـایل نقلیه 

فرسوده چیست؟
بـا توجـه بـه مشـکلات جـدی کـه خودروهـای فرسـوده و 
موتورسیکلت هـای آلاینـده بـرای محیط زیسـت بـه همـراه 
دارنـد، اجـرای طرح هـای اسـقاط و جایگزیـنی این وسـایل 
نقلیـه بـا خودروهـای جدیدتـر و موتورسیکلت هـای بـرقی، 
می توانـد تاثیـر قابل توجـهی در کاهش آلودگی هـوا و بهبود 

شرایط زیست محیطی کشور داشته باشد.
دولـت با اعمال مشـوق های مالی و تسـهیل فرآیند اسـقاط، 
بایـد مالـکان خودروهـا و موتورسیکلت هـا را بـه ایـن فرآیند 
ترغیـب کنـد و بـه گام های مؤثـری در جهت حفظ سـلامت 

عمومی و محیط زیست بردارد.
و  فرسـوده  خودروهـای  اسـقاط  طرح هـای  اجـرای 
جایگزیـنی  بـا  به ویـژه  آلاینـده  موتورسیکلت هـای 
موتورسیکلت هـای بـرقی می تواند تحولی اسـاسی در بهبود 

وضعیت آلودگی هوای ایران ایجاد کند.

درحـالی بـرخی منابـع مـدعی بازگشـت پرونده خسـارت 
افـت قیمـت خودرو بـه دولت و ابطـال آن شـده بودند که 
رئیـس کل بیمـه مرکـزی تأکید کـرد: ابطال و بازگشـتی 

در کار نیست.
درحـالی بـرخی منابـع مـدعی بازگشـت پرونده خسـارت 
افـت قیمـت خودرو بـه دولت و ابطـال آن شـده بودند که 
رئیـس کل بیمـه مرکـزی تأکید کـرد: ابطال و بازگشـتی 
در کار نیسـت.پرویز خسروشـاهی در گفت وگو با تسـنیم، 
درپاسـخ بـه ایـن پرسـش کـه آیـا مصوبـه خسـارت افت 
قیمت خودرو به دولت بازگشـت داده شـده اسـت؟ گفت: 

ابطال و بازگشـتی در کار نیسـت.وی بـا تأکید براینکه کار 
طبـق روال قانـونی ادامـه دارد و در حـال آمـاده کـردن 
مقدمـات اجرا هسـتیم، تصریح کـرد: البتـه مصوبه دولت 
اشـکال مهـمی دارد و بار مـالی بسیار سـنگین اجرای آن 

نادیده گرفته شده است.
رئیـس کل بیمـه مرکـزی افـزود: از ایـن رو مـوازی بـا 
پیگیـری اجـرای مصوبـه، پیگیـر رفـع این مشـکل مهم 
هم هسـتیم تا شـرکتهای بیمـه دچار ناترازی کـه میتواند 
از ایـن محـل ایجاد شـود و همه مـردم بیمه شـده را دچار 
دردسـر کنـد، نشـوند.او دربـاره اینکه آیا طبق اعـلام قبلی 

افـت قیمـت خـودرو از دی ماه اجرایی خواهد شـد؟ گفت: 
انشـالله.به گـزارش تسـنیم، شـورای عـالی بیمـه اخیـراً 
دسـتورالعمل پرداخـت خسـارت افـت قیمـت خـودرو را 
تصویـب و ابـلاغ کـرد؛ بیمـه مرکـزی هـم از اجـرای این 
دسـتورالعمل از اول دی مـاه خبـر داده بـود. بـا اینحال اما 
بـرخی منابـع اعـلام کردنـد کـه پرونـده خسـارت افـت 

قیمـت خودرو به دولت باز می گردد.
طبـق دسـتورالعمل ابـلاغی بیمـه مرکـزی، از ایـن پـس 
شـرکت های بیمه شـخص ثالث موظف هسـتند خسارت 
افـت قیمـت وسـایل نقلیـه موتـوری را بـدون دریافـت 

هزینـه اضافـه پوشـش دهنـد.در سـنوات گذشـته بحـث 
افـت قیمت به شـکل موردی و پس از شـکایت بیمه شـده 
بـه مراجـع قضـایی، توسـط شـرکت های بیمـه پرداخت 
می شـد.افت قیمـت خـودرو، چالـش مهـمی اسـت کـه 
سال هاسـت مـردم هنـگام تصادفـات راننـدگی بـا آن 
مواجـه هسـتند ولی تـا کنـون متولیـان صنعـت بیمـه 
راهـکاری بـرای آن در نظـر نگرفتـه بودنـد، امـا طبـق 
دسـتورالعمل جدیـد، مـردم می تواننـد با همـان بیمه نامه 
شـخص ثالـث و بـدون پرداخـت هزینه اضافی نسـبت به 

دریافت خسـارت افت قیمت خودرو اقدام کنند.

خودروسـازان بـزرگ چیـنی مثـل بی وای دی بـا جنـگ 
قیمـت، فولکس واگـن را بـه گوشـه رینـگ انداخته اند.آیا 
غـول خودروسـازی آلمـان می تواند از این نبرد جان سـالم 

به در ببرد؟
به نظـر می رسـد سـلطه چندیـن  دهـه ای فولکس واگـن 
به عنـوان پرفروش تریـن خودروسـاز بـازار چیـن به پایـان 
رسیـده اسـت. ایـن خودروسـاز آلمـانی پـس از 40 سـال 
سـلطنت بر بازار چین، توسـط خودروسـازان بزرگ داخلی 
مثـل بی وای دی بـه زیـر کشیـده شـده اسـت. یارانه های 
دولـتی و کاهـش قیمت هـا، فولکس واگـن را بـرای حفظ 
جایـگاه خـود در چیـن یعـنی بـازاری کـه اکنون به شـدت 
به سـمت خودروهـای الکتریـکی مـورد حمایـت دولـت 

متمایل شده، به تقلا انداخته است.
خودروهـای فولکس واگـن بـرای سـال ها نمـاد کیفیت و 
جایـگاه اجتماعی بـرای خریـداران چینی بودنـد؛ اما امروز 
ایـن تصویـر به سـرعت در حـال کمرنـگ شـدن اسـت. 
طریـق  از  چیـنی  خودروسـازان  دیگـر  و  بی وای دی 
تکنولوژی هـای نوآورانـه و قیمت گذاری هـای تهاجـمی، 
توجـه بـازار این کشـور را به خود جلـب کرده انـد؛ بنابراین، 
درحـالی  کـه فولکس واگن زمـانی مترادف بـا خودروهای 
قابل اعتمـاد و مهندسی شـده بود، امـروز مصرف کنندگان 

چینی این برند را نماینده گذشته می دانند.
»مایـکل دان« مشـاور صنعت خـودرو چین در ایـن رابطه 
می گویـد: »مصرف کننـدگان چیـنی فولکس واگـن را 
پادشـاه سـال های گذشـته می داننـد؛ یعـنی دورانی کـه 
برندهـای جهـانی در چیـن برتـری داشـتند. امـروزه امـا 
محصـولات  از  چیـنی  مصرف کننـدگان  از  بسیـاری 
فولکس واگـن فاصلـه گرفتـه و پیشـنهادهای تازه تـر و 

قانع کننده تر از برندهای داخلی را ترجیح می دهند.«
یـکی از بزرگ تریـن چالش هـای فولکس واگـن در چیـن، 
جنگ مـداوم قیمت بین سـازندگان خودروهای الکتریکی 
اسـت. دولت چین به سـازندگان خودروهای الکتریکی این 
کشـور یارانه های سـنگینی پرداخت می کند و به برندهایی 
مثـل بی وای دی این امـکان را می دهد که خودروهای خود 
را بـا تخفیف هـای هنگفـتی، گاهی تـا 50 درصـد کمتر از 

هزینه تولید، به فروش برسانند.
فولکس واگـن امـا تمایـلی به مقابلـه بـا این جنـگ قدرت 
چینی ها ندارد. یکی از سـخنگویان شـرکت آلمـانی در این 
رابطـه گفته اسـت: »خودروهای الکتریکی بـا تخفیف 50 
درصـدی به بـازار عرضـه می شـوند و مـا نمی خواهیـم به 
هیـچ قیمـتی در ایـن محیـط ناسـالم به رشـد خـود ادامـه 

دهیم.«
ایـن تصمیـم منجـر به کاهـش 10.2 درصـدی فـروش 
فولکس واگن در چین طی ۹ ماه نخسـت امسـال شـده که 
عمـلا رشـد فروش شـرکت در دیگـر بازارهـا را از بین برده 
اسـت. در بـازاری کـه به طـور فزاینـده ای به خودروهـای 
هیبریـد و الکتریـکی علاقه منـد شـده، فولکس واگـن در 
تطبیـق سـبد محصـولات خـود کُنـد عمـل کرده اسـت. 
طیـف  بی وای دی  مثـل  شـرکت هایی  درحـالی  کـه 
گسـترده ای از خودروهـای پلاگین- هیبرید را به بازار عرضه 
می کننـد، فولکس واگـن تـازه به فکر گسـترش مدل های 
هیبریـد خـود در چیـن افتـاده اسـت. ایـن تاخیـر یعـنی 
فولکس واگـن عمـلا تـا پایـان سـال آینـده در بخـش 
خودروهـای پلاگین- هیبرید چین حضـور پررنگی نخواهد 

داشت.
بـرای جبـران زمـان از دسـت  رفتـه، فولکس واگـن بـا 
سـرمایه گذاری در شـرکت های نوپـای چیـنی مثل ژپنگ 
امیـدوار اسـت بتواند سـرعت تولید خودروهـای الکتریکی 
رقابـتی را افزایش دهـد؛ با این  وجود، این خودروسـاز هنوز 
هـم بـرای رقابت با بی وای دی و تسـلا که هم اکنون سـهم 
قابـل  توجـهی از بـازار چیـن را در اختیار دارنـد، زمان کمی 

در اختیار دارد.
فولکس واگـن یـک دهه پیش بـا هدف تولیـد خودروهای 
ارزان قیمـت بـرای غـرب چیـن، در پایتخـت سین کیانگ 
کارخانـه ای احـداث کـرد کـه اتهامـاتی در رابطـه بـا کار 
اجباری را برای این شـرکت به دنبال داشـته اسـت. هرچند 
فولکس واگـن ایـن اتهامـات را رد کرده، اما فعـالان حقوق 
بشـری غـربی همچنان خواسـتار شـفافیت بیشـتر در این 
زمینـه هسـتند. علاوه بـر ایـن، اتـکای فولکس واگـن 
به شـریک چیـنی خـود یعـنی شـرکت دولـتی سـایک، 
وضعیـت را پیچیده تـر کـرده اسـت؛ زیـرا با توجه به فشـار 
مـداوم دولـت چیـن بـر شـرکت های خـارجی بـرای 
سـرمایه گذاری در سین کیانـگ، خـروج فولکس واگـن از 

ایـن منطقه اصلا آسـان نخواهـد بود و این شـرکت آلمانی 
را در موقعیت دشواری قرار داده است.

از یک سـو، حضـور فولکس واگـن در سین کیانگ به خاطر 
نگرانی هـای حقـوق بشـری، به اعتبـار شـرکت در غـرب 
لطمـه می زنـد و از سـوی دیگر، خروج از ایـن منطقه بدون 
ناراحتی شـرکای چینی تقریبا غیرممکن اسـت. مشـکلات 
فولکس واگـن در چیـن صرفـا به بـازار داخـلی این کشـور 
محدود نمی شـود؛ زیرا این شـرکت خودروهای الکتریکی 
تولیـد چیـن مثـل کوپـرا تاواسـکان را به اروپـا هـم صادر 
می کند و حالا تعرفه  جدید واردات که از سـوی اتحادیه اروپا 
بـرای مقابله بـا خودروهـای الکتریکی چین اعمال شـده، 

صادرات را در این بخش با مشکل مواجه می کند.
فولکس واگـن حـتی به دلیـل عدم پیـروی از تحقیقـات 
کمیسیـون اروپـا درمـورد یارانه هـای چیـنی، مشـمول 
تعرفه هـای واردات بیشـتری برابـر بـا 21 درصـد شـده؛ 
درحـالی  کـه این رقم بـرای رقبایی مثل تسـلا و بی وای دی 
به ترتیـب 7.8 درصـد و 17 درصـد اسـت. ایـن تفـاوت در 
تعرفه هـا، فولکس واگـن را در بـازار خانـگی خـود در اروپـا 

هم در موقعیت سختی قرار داده است.
پیامدهـای  چیـن  در  فولکس واگـن  فـروش  کاهـش 
گسـترده ای به دنبـال خواهـد داشـت. این موضوع سـبب 
کاهـش فروش جهانی شـرکت شـده کـه فولکس واگن را 
مجبـور به کاهـش سـریع هزینه هـا از طریـق اخـراج 
کارگران، کاهش دسـتمزدها و تعطیلی کارخانه ها در آلمان 
کـرده اسـت. جایـگاه فولکس واگـن در چیـن کـه زمـانی 
از  ترکیـبی  بـا  حـالا  می رسیـد،  به نظـر  تزلزل ناپذیـر 
چالش هـای اقتصـادی، سیـاسی و رقابـتی تضعیف شـده 

است.
از کاهـش قیمـت خودروهـای الکتریـکی تحـت حمایت 
دولـت چیـن گرفتـه تـا مسـائل سیـاسی در سین کیانگ، 
فولکس واگـن را بـرای بازیـابی جایگاه خود در بـازاری که 
بـا اقتـدار پیشـتاز آن بـود، بـا چالشی جـدی مواجـه کرده 
اسـت. بایـد دیـد آلمانی هـا می تواننـد این چالش را پشـت 
سـر بگذارند یا سرنوشـت نسـبتا تلخی در انتظار این غول 

خودروسازی جهان خواهد بود؟

خبر

۵۰۰ اتوبوسِ داخلی و ۵۰۰ اتوبوسِ برقی 
وارداتی در راه ناوگان تهران

سخنگوی شهرداری تهران: قرارداد ما با طرف چینی 2500 اتوبوس است و تصمیم 
گرفتیم 800 اتوبوس بیشتر وارد شود.

خرید اتوبوس برای تامین خودروهای مورد نیاز ناوگان شهری و بین شهری به یک 
مسیر پرپیچ و خم و یک هدف دست نیافتنی تبدیل شده است. با آن که برنامه هایی تا 
امروز برای خرید اتوبوس از خودروسازان داخلی و تامین بخشی از این نیاز از طریق 
واردات اعلام شده، اما همچنان این ناوگان، رنگ اتوبوس های جدید چندانی را به خود 
ندیده و هنوز حرف و سخن بر سر واردات مدل های چینی به ناوگان پایتخت و وعده 
بر سر ورود آن ها به کلانشهر تهران زیاد است و به تازگی نیز مدیرعامل شرکت واحد 
اتوبوسرانی پایتخت اظهار کرده است که 500 اتوبوس از محل قرارداد با دو خودروساز 

داخلی دریافت شده و قرار است تا پایان سال 500 دستگاه دیگر نیز تحویل شود.
ازسوی دیگر، سخنگوی شهرداری تهـــــران نیز بیان کرده است که 10 اتوبوس 
برقی به زودی به تهران می آینـــد و امید است تعداد اتوبوس های برقی را تا پایان 

سال به 500 دستگاه برسانیم.
مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی شهر تهران آخرین وضعیت قراردادهای خرید 
اتوبوس از خودروسازهای داخلی را تشریح کرد. مهدی علیزاده درباره اتوبوس هایی 
که قرار است از دو تولیدکننده داخلی دریافت شود، اظهار کرد: »از محل قرارداد با 
شرکت عقاب افشان، از ابتدای قرارداد تا آذرماه سال جاری، 500 دستگاه اتوبوس 

دریافت شده است.«
وی ادامه داد: »باتوجه به برنامه عملیاتی شرکت واحد اتوبوسرانی و بر اساس الحاقیه 
قرارداد با شرکت عقاب افشان، این شرکت تا کنون 500 دستگاه تحویل داده و مقرر 

است تا پایان سال جاری 500 دستگاه باقی مانده را تحویل دهد. «
مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی شهر تهران تصریح کرد: »تعداد کل اتوبوس های 
تحویلی از محل قرارداد 500 دستگاه اتوبوس با شرکت اسنا، از ابتدای انعقاد قرارداد 
تا آذرماه سال جاری 167 دستگاه بوده است و بر اساس الحاقیه قرارداد شرکت مذکور 

متعهد است تا خرداد 1404 مابقی اتوبوس ها را نیز تحویل دهد.«
سخنگوی شهرداری تهران نیز درخصوص خرید از خودروسازان داخلی گفت: »از 
شرکت های داخلی هم اتوبوس خریداری می کنیم و در همین راستا، تا پایان سال 
عدد اتوبوس های داخلی خریداری شده به عدد حدود 1800 اتوبوس می رسد و این 

یک رکورد است.«
عبدالمطهر محمدخانی با بیان این که در هیچ دوره ای این تعداد خرید اتوبوس تولید 
داخل را نداشتیم، افزود: »بر روی همین اتوبوس ها برچسب های خاص زده شده که 
از محل عوارض های مردم خریداری شده است. با این حال، با توجه به کمبود اتوبوس 
در سطح شهر و آلودگی هوا تصمیم گرفتیم به سراغ اتوبوس های برقی خارج از کشور 
هم برویم. اما متاسفانه یک شرکت داخلی نسبت به خرید اتوبوس های خارجی 
اعتراض کرد و این در حالی است که برخی از اتوبوس های نو که از همان شرکت 

داخلی خریداری کردیم، حتی استارت هم نمی خورد.«
در همین حال، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی تهران نیز درخصوص 
وضعیت خرید اتوبوس برای پایتخت عنوان کرد: »ماهانه حدود 300 اتوبوس به 

ناوگان شهری اضافه خواهد شد.«
محمد آخوندی با بیان این که بودجه امسال شهرداری تهران نزدیک 151هزار میلیارد 
تومان است، اظهار کرد: »ما باید بیش از 5هزار اتوبوس به شهر تهران اضافه کنیم.« 
وی افزود: »در ابتدای دوره تا امروز، بیش از هزار و 300 اتوبوس نو اضافه شده و 
براساس قراردادهایی که با شرکت های داخلی داریم، 700 اتوبوس دیگر باید تا پایان 
سال اضافه شود که تولید در حال انجام است. به جز تعهدات این شرکت ها، 2هزار و 
500 اتوبوس برقی هم در قرارداد با چین باید وارد شود که بخش اول آن وارد شده 

است.«
آخوندی تاکید کرد: »براساس اعلام معاونت حمل ونقل شورا، به تدریج و به صورت 
ماهانه حدود 300 تا 400 اتوبوس به ناوگان تهران اضافه خواهد شد. بر این اساس، 
اگر حدود 3هزار اتوبوس به هزار و 300 اتوبوسی که به تازگی اضافه شده است، افزوده 
شود، با احتساب اتوبوس های قبلی و 500 اتوبوس دوکابینی که تعمیر و وارد خطوط 

شده اند، وضعیت بهتر از این خواهد شد.«
سخنگوی شهرداری تهران در مورد سرانجام پرونده برقی سازی ناوگان حمل ونقل 
عمومی تهران طبق قرارداد با طرف چینی گفت: »برای حل مساله ترافیک تهران 
گریزی برای انتخاب مسیر پرشتاب نداریم و راه حل قطعی نیز برقی سازی است.« 
عبدالمطهر محمدخانی گفت: »150 تاکسی برقی و 10 اتوبوس برقی به زودی و طی 
هفته های آتی به خیابان های شهر می آیند و امید است تعداد اتوبوس های برقی را به 

عدد 500 اتوبوس تا پایان سال یا اوایل سال آینده برسانیم.«
وی درباره ورود قطره چکانی اتوبوس های چینی به تهران گفت: »بخشی از این ها به 
خاطر ملاحظات تجارت بین الملل بوده است، اما در محموله های بعدی تعداد بالاتری 
وارد می شود. به دلیل این که مسیر جدید بود، ممکن بود سنگ اندازی اتفاق بیفتد. اما 
با انتخاب خود تصمیم گرفتیم این راه سخت را طی کنیم، ولی در هزینه بیت المال 
صرفه جویی شود. قرارداد ما با طرف چینی 2500 اتوبوس است و تصمیم گرفتیم 800 

اتوبوس بیشتر وارد شود.«
معاون شهردار تهران نیز در خصوص خرید اتوبوس برای کلانشهر تهران اظهار کرد: 
»850میلیارد تومان تسهیلات و نزدیک به 6هزار میلیارد تومان برای خرید اتوبوس 

پرداخت شده است.«
لطف الله فروزنده، معاون مالی و اقتصاد شهری شهرداری تهران با بیان این که 7هزار 
و ۹00 میلیارد تومان تسهیلات برای خرید اتوبوس های داخلی گرفته ایم، افزود: »منابع 
خریدهای داخلی 25 درصد نقد، 25 درصد ملک و 50 درصد تسهیلات بود که بانک 
تجارت پرداخت تسهیلات را پذیرفت و پول قابل برداشت است؛ کما این که در ماه 

جاری 800میلیارد تومان از آن برای پرداخت هزینه ها صرف شد.«

وی اضافه کرد: »اولویت اعضای شورا، توجه به حمل ونقل عمومی به ویژه خرید 
اتوبوس ها و تکمیل مترو بوده است.«

فروزنده همچنین بیان کرد: »اعتبار سرمایه ای معاونت حمل ونقل 16هزار میلیارد 
تومان بوده که ۹8 درصد است؛ ما باید 25 درصد رقم نقد را برای خرید اتوبوس تأمین 
می کردیم و بیشترین رقم پرداختی ما در حوزه حمل ونقل برای خرید اتوبوس بود.«

معاون شهردار پایتخت با اشاره به این که مشکل عدم تامین این اتوبوس ها، مشکلات 
ارزی بوده است، ادامه داد:  »4هزار میلیارد تومان برای تأمین 20 درصد یوزانس خرید 
اتوبوس پرداخت کردیم و تلاش ما این است که امور تنظیم شود. از این رو، در 6 ماهه 

نخست سال، وقت ویژه ای برای اتوبوس ها اختصاص دادیم.«
وی در پایان گفت: »اوراق مشارکت مهرماه به فروش رفت و به بانک شهر داده شد 
که بدین ترتیب، 600میلیارد تومان برای مترو و 400میلیارد تومان برای اتوبوس آزاد 
شد و تا پایان سال، 4هزار و 400 میلیارد تومان آزاد خواهد شد که کمک خوبی به این 

بخش خواهد بود.«

خودرو

نصف  شدن تعداد گواهی اسقاط خودروهای دهه هفتادی از سال آینده

مصوبه پرداخت افت قیمت خودرو از 1 دی اجرا خواهد شد

بحران فولکس  واگن در چین


